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Στην Αθήνα σήµερα, 1
η
 Σεπτεµβρίου 2012, ηµέρα Σάββατο και ώρα 10.00', στην Αίθουσα «Προέδρου 

∆ηµητρίου Γεωργ. Παπασπύρου (150)» του Μεγάρου της Βουλής, συνεδρίασε η Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και 
Εξωτερικών Υποθέσεων της «Βουλής των Εφήβων», που αποτελείται από τους µαθητές της Β΄ Τάξης των 
Λυκείων (Ενιαίων, ∆ηµοσίων, Ιδιωτικών, Ηµερησίων, Εσπερινών, Ειδικών, Μουσικών και Γυµνασίων µε 
Λυκειακές Τάξεις) της Ελλάδας, της Κύπρου και της αντίστοιχης τάξης των Ελληνικών Σχολείων του Εξωτερικού 
και των µαθητών της τελευταίας τάξης του Α΄ Κύκλου των ΕΠΑ.Λ. (∆ηµοσίων, Ιδιωτικών, Ηµερησίων, 
Απογευµατινών, Εσπερινών, Ειδικών) της Ελλάδας, καθώς και τους µαθητές της Β΄ Τάξης των Τεχνικών 
Σχολών της Κύπρου, που συµµετείχαν στο Εκπαιδευτικό Πρόγραµµα «Βουλή των Εφήβων», ΙΖ΄ Σύνοδος 2011 
– 2012, υπό την προεδρία του Βουλευτή Νοµού Κορινθίας , κ. Χρίστου ∆ήµα και του Βουλευτή Νοµού 
Ρεθύµνης, κ. Ιωάννη Κεφαλογιάννη, µε αντικείµενο την επεξεργασία και εξέταση του σχεδίου νόµου: 
«Στρατολογία των Ελλήνων». 

Στη συνεδρίαση της Επιτροπής συµµετείχαν οι έφηβοι βουλευτές: Αγκάλιου Ανίσα (Ν. Τρικάλων), 
Αλεξάκη Βάια, (Ν. Φθιώτιδας), Αναστασίου Χαρίτος (Ν. Αττικής), Ατµατσίδου Κυριακή (Ν. Αττικής), Γεροπέππα 
Μαρία (Β΄ Αθήνας), Γερούλης Σοφοκλής (Ν. Αιτωλοακαρνανίας), Γιαννέας Θεόδωρος (Ν. Ηλείας), Γκιότσι Σουλ 
(Β΄ Θεσσαλονίκης), Καζής Αναστάσιος (Β΄ Αθήνας), Καµελίδης Παναγιώτης (Ν. ∆ράµας), Καµπιώτη Ευγενία (Ν. 
Ζακύνθου), Καραµπάτου Σπυριδούλα (Ν. Λακωνίας), Καρτέρης Ηλίας (Επικρατείας), Κατσιφού ∆ήµητρα (Ν. 
Αιτωλοακαρνανίας), Κοκκίνου Ευστρατία (Β΄ Αθήνας), Κουτρουµπάκης Γεώργιος - Αλέξανδρος (Ν. Χανίων), 
Κυριακίδη Ειρήνη (Α΄ Πειραιά), Λαγούδη Ιουλιέττα (Κύπρος), Λουράντου Αλεξάνδρα (Α΄ Πειραιά), Λιακοπούλου 
Μαρία (Β΄ Αθήνας), Μηνιάδη Παρασκευή (Επικρατείας), Μιχέλη Ειρήνη (Β΄ Αθήνας), Νάκα Αναστασία (Ν. 
Κοζάνης), Νησωτάκη ∆έσποινα (Ν. Αττικής), Νταµπανλής Γεώργιος (Β΄ Αθήνας), Ορφανού Χαρίκλεια (Ν. 
Αχαΐας), Πάδη Ευφροσύνη (Ν. Χίου), Παππάς Ιωάννης (Ν. Θεσπρωτίας), Πασχάλης Ελευθέριος (Ν. 
Μαγνησίας), Πασχαλίδης Ιωάννης (Ν. Καρδίτσας), Πολυκανδρίτου Αθηνά (Ν. Καβάλας), Ρούµπου Κωνσταντίνα 
– Μαρία (Β΄ Πειραιά), Σακελλαρίου Αδαµαντία (Ν. Αχαΐας), Σιαήλης Χριστόφορος (Κύπρος), Σιδέρης 
Αλέξανδρος – Λάµπρος (Β΄ Αθήνας), Σοφιανίδης Κωνσταντίνος (Β΄ Αθήνας), Στεφανίδου Σοφία (Ν. Κιλκίς), 
Συρµακέζης Νικόλαος (Α΄ Θεσσαλονίκης), Τάταρης Νικόλαος (Ν. Κυκλάδων), Τερεζίου Έντζι (Ν. Χαλκιδικής), 
Τσιορβαλά Χριστίνα (Α΄ Θεσσαλονίκης), Τσουλχάι Γκεντιάνα (Ν. ∆ωδεκανήσου), Φιλιππόπουλος Ευάγγελος (Β΄ 
Αθήνας), Χαµάλη Μαρία (Ν. Σερρών) και Χατζηγιάννης Μάριος – Μιχαήλ (Ν. Αττικής). 

Επίσης, κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης προσήλθαν και οι κ.κ. Ευάγγελος – Βασίλειος Μεϊµαράκης, 
Πρόεδρος της Βουλής και Αθανάσιος Παπαϊωάννου, Γενικός Γραµµατέας της Βουλής. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Κυρίες και κύριοι έφηβοι βουλευτές, καληµέρα σας. 
Συγχαρητήρια σ’ όλους σας που έχετε επιλεγεί ως έφηβοι βουλευτές. Ελπίζω να είναι µια πολύ γόνιµη 
συζήτηση, να το ευχαριστηθείτε και να είναι κάτι το οποίο θα θυµάστε στο µέλλον και θα σας φανεί και χρήσιµο. 

Κατ’ αρχήν, να σας συστηθώ. Ονοµάζοµαι Χρίστος ∆ήµας. Είµαι Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας από 
το νοµό Κορινθίας. Και εγώ είµαι σχετικά καινούργιος. Πρώτη φορά που εκλέχθηκα Βουλευτής ήταν τον Μάιο 
και επανεκλέχθηκα τον Ιούνιο, άρα και για εµένα είναι η πρώτη φορά που είµαι εδώ στη «Βουλή των Εφήβων» 
και κατά κάποιο τρόπο επειδή είµαι από τους νεώτερους σε ηλικία Βουλευτές του Κοινοβουλίου, θα ήθελα και 
εγώ να είµαι Έφηβος Βουλευτής. 

Να πούµε, λοιπόν, δύο - τρία πράγµατα για τη διαδικασία. Κατ’ αρχήν, συµµετέχουµε στην Επιτροπή 
Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων. Θα συζητήσουµε σήµερα το νοµοσχέδιο για τη «Στρατολογία των 
Ελλήνων». Είναι κάτι το οποίο - υποθέτω ότι οι συνάδελφοι, οι άντρες, θα έχετε περάσει «περιοδεύων» - θα 
σας απασχολήσει στη συνέχεια ακόµα περισσότερο, αλλά και πολλές από τις δεσποινίδες που ενδεχοµένως να 
σκέφτονται κάποιες στρατιωτικές σχολές στο µέλλον. 

Να σας πω, επίσης, ότι θα συµπροεδρεύσουµε µε το συνάδελφο µου, κ. Κεφαλογιάννη, ο οποίος σε 
λίγο θα είναι και αυτός εδώ. Έχουµε µοιράσει τη συνεδρίαση. 

Κατ’ αρχήν, να πούµε δύο κουβέντες για το ποιός είναι ο ρόλος της Επιτροπής Άµυνας και Εξωτερικών 
Υποθέσεων. Είναι µια από τις έξι ∆ιαρκείς Επιτροπές που έχει η Βουλή. Συνεδριάζει για ζητήµατα, τα οποία 
αφορούν την Εθνική Άµυνα, την εξωτερική πολιτική, θέµατα Μακεδονίας – Θράκης. Καλεί σε ακρόαση φυσικά 
εκτός από τον Υπουργό Εξωτερικών, τον Αναπληρωτή Υπουργό και τον Υφυπουργό, τους πρέσβεις, 
στρατιωτικούς και όσους άλλους µπορούν να συνεισφέρουν στη συζήτηση ουσιαστικά, ώστε να ενηµερώσουν 
κατ’ αρχήν το Κοινοβούλιο, αλλά να πουν και την άποψή τους σε κάποια πράγµατα, τα οποία οι Βουλευτές 
ενδεχοµένως να µην τα γνωρίζουν τόσο καλά όσο οι ειδικοί. 

Επίσης, µέλη της ∆ιαρκούς Επιτροπής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων είναι αυτοί που 
συγκροτούν την Ειδική ∆ιαρκή Επιτροπή Εξοπλιστικών Προγραµµάτων και Συµβάσεων. 

Κυρίως, δηλαδή, έχουν σαν αντικείµενο τα εξοπλιστικά προγράµµατα για την Εθνική Άµυνα και την 
αµυντική δοµή που χρειάζεται η χώρα. Αυτό, µάλιστα, είναι κάτι, το οποίο έχει προκαλέσει πάρα πολλή 



 

 

συζήτηση τα τελευταία χρόνια µε την οικονοµική κρίση, ότι, δηλαδή, πρέπει να µειωθούν οι αµυντικές δαπάνες, 
κάτι το οποίο, βέβαια, σε κάποιο βαθµό έχει γίνει.  

∆εν θέλω, όµως, να µιλάω εγώ. ∆εν είναι η δική µου ώρα σήµερα. Θα ήθελα να ξεκινήσω κατευθείαν τη 
διαδικασία. Ας ξεκινήσουµε µε την οµιλία του Εισηγητή του νοµοσχεδίου.  

Θα παρακαλούσα την καθεµία και τον καθένα από εσάς που λαµβάνετε το λόγο - αν θέλετε - στην αρχή 
να συστήνεστε. Όποιος θέλει, εκτός από το όνοµά του, µπορεί να πει και δύο λόγια για το ποια ή ποιος είναι, 
ώστε να κάνουµε µια πιο καλή συζήτηση.   

Εισηγητής του νοµοσχεδίου είναι ο έφηβος βουλευτής, κ. Κουτρουµπάκης. Όποιοι άλλοι από εσάς 
θέλετε να πάρετε το λόγο, να σηκώσετε το χέρι σας για να γίνει η εγγραφή των ονοµάτων.  

(Εισέρχεται στην Αίθουσα και ο κ. Κεφαλογιάννης).  
Να σας ενηµερώσουµε, κύριε Κεφαλογιάννη, πως ο Εισηγητής είναι Κρητικός, ο κ. Κουτρουµπάκης. 

Κύριε συνάδελφε, θα θέλατε να συστηθείτε κι εσείς; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων Της Επιτροπής): Καταρχάς, καληµέρα κι από εµένα. 

Ονοµάζοµαι Κεφαλογιάννης Ιωάννης και είµαι Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας στο Νοµό Ρεθύµνου. Θα ήθελα 
κι εγώ να σας καλωσορίσω.  

Ο συγκεκριµένος θεσµός είναι πάρα πολύ σηµαντικός. Όλες και όλοι, όσοι βρίσκεστε εδώ επιλεγήκατε 
µε κάποια κριτήρια, εποµένως, αξίζετε τα συγχαρητήρια όλων µας.  

Θέλω να πιστεύω ότι οι απόψεις που θα ακουστούν σε αυτήν την Επιτροπή θα είναι χρήσιµες για όλους 
µας, και για εσάς και για εµάς. Σίγουρα όλοι εσείς, η νέα γενιά, είστε το µέλλον της πατρίδας µας κι εποµένως 
από εσάς περιµένουµε να ακούσουµε τις σκέψεις σας, τους προβληµατισµούς σας και µε τη βοήθειά µας και τη 
βοήθειά σας να µπορέσουµε να βγάλουµε κάποια χρήσιµα συµπεράσµατα.  

Και πάλι, θα ήθελα να σας πω συγχαρητήρια. Περιµένουµε να ακούσουµε τις απόψεις σας.  
Ευχαριστώ πολύ. 
 ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων Της Επιτροπής): Να συµπληρώσω πως ο κ. Κεφαλογιάννης είναι ο 

δεύτερος νεώτερος Βουλευτής στο Κοινοβούλιο. Είναι τριάντα ετών. Εγώ είµαι ο τρίτος νεώτερος Βουλευτής.  
Κύριε Κουτρουµπάκη, έχετε το λόγο για να ξεκινήσετε. Οι υπόλοιποι να σηκώσουν το χέρι τους, ώστε 

να εγγραφούν για να µιλήσουν. 
Το λόγο έχει ο Εισηγητής Έφηβος Βουλευτής, κ. Γεώργιος-Αλέξανδρος Κουτρουµπάκης, από το Νοµό 

Χανίων. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΠΑΚΗΣ (Νοµός Χανίων - Εισηγητής): Ευχαριστώ, κύριε 

Πρόεδρε.  
Αγαπητοί συνάδελφοι µαθητές Έφηβοι, αφού εκλεχθήκαµε όλοι, στη δωδέκατη Σύνοδο της Βουλής των 

Εφήβων, έχουµε όλοι την τιµή να βρισκόµαστε εδώ. Για το λόγο αυτό, πρέπει να ευχαριστήσουµε το Ίδρυµα της 
Βουλής των Ελλήνων για τον Κοινοβουλευτισµό και τη ∆ηµοκρατία.  

Θα ήθελα, λοιπόν, να ξεκινήσω µε το αντικείµενο του προτεινόµενου νοµοσχεδίου, το οποίο θα 
συζητήσουµε και αφορά τη στράτευση των Ελλήνων και τη ρύθµιση της εναλλακτικής υπηρεσίας για όσους 
δηλώνουν αντιρρησίες συνείδησης.  

Καταρχάς, όλοι οι Έλληνες πολίτες έχουν υποχρέωση στράτευσης στις Ένοπλες ∆υνάµεις. Η 
στράτευση για όλους µας είναι ένα δηµόσιο καθήκον σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 1 του σχετικού 
νοµοσχεδίου, στο οποίο αναφερόµαστε. Για το λόγο αυτό, από όσους έχουν τεκµηριωµένη αντίρρηση λόγω των 
θρησκευτικών ή των ιδεολογικών τους αντιλήψεων για την εκτέλεση ένοπλης ή οποιασδήποτε στρατιωτικής 
υπηρεσίας προβλέπεται µε νόµο η υποχρεωτική προσφορά άλλων υπηρεσιών, εντός ή εκτός των Ένοπλων 
∆υνάµεων. Πρόκειται για την εναλλακτική θητεία, σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 3 που αναφέρεται στις 
διακρίσεις της στρατιωτικής υποχρέωσης.  

Οι µη παρουσιαζόµενοι εµπρόθεσµα στις Ένοπλες ∆υνάµεις κηρύσσονται ανυπότακτοι και φυσικά 
τιµωρούνται µε τις προβλεπόµενες συνέπειες, µε βάση το την παρ. 3 του άρθρου 1.  

Η στρατεύσιµη στρατιωτική υποχρέωση των οπλιτών διακρίνεται στην πλήρη στρατιωτική υποχρέωση, 
που είναι εικοσιτετράµηνη και στη µειωµένη, που χωρίζεται σε εννεάµηνη και εξάµηνη, σύµφωνα µε την παρ. 1 
του άρθρου 4 που αναφέρεται στη διάρκεια της στρατιωτικής υποχρέωσης.  

Ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας µε απόφασή του, επιτρέπει την απόλυση οπλιτών από τις Ένοπλες 
∆υνάµεις πριν από τη συµπλήρωση και της πλήρους και της εννεάµηνης, ακόµα και της εξάµηνης υποχρέωσής 
τους, όχι όµως πριν από τη συµπλήρωση τριών µηνών, σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 4. 

Αντίθετα, οι αναγνωριζόµενοι ως αντιρρησίες συνείδησης υποχρεούνται να εκπληρώνουν εναλλακτική 
υπηρεσία, διπλάσια από εκείνη που θα εκπλήρωναν εάν υπηρετούσαν ενόπλως, σύµφωνα µε την παρ. 1 του 
άρθρου 6 που αναφέρεται στη διάρκεια της εναλλακτικής υπηρεσίας των αντιρρησιών συνείδησης.  

Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας επιτρέπεται η απόλυση των αντιρρησιών συνείδησης πριν 
από τη συµπλήρωση του χρόνου υπηρεσίας τους, όχι όµως πριν από τη συµπλήρωση δώδεκα µηνών, 
σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 6. 

Επιπλέον, µε απόφασή του καθορίζονται οι υπηρεσίες φορέων του δηµοσίου τοµέα στις οποίες θα 
εκπληρώνεται η εναλλακτική υπηρεσία. Αυτή του η απόφαση λαµβάνεται ύστερα από γνωµοδότηση ειδικής 
επιτροπής, η οποία δηµιουργείται για να εξετάζει τους ενδιαφερόµενους ως αντιρρησίες συνείδησης είτε µέσω 
δικαιολογητικών που παρουσιάζουν οι ίδιοι είτε µε αυτοπρόσωπη εξέταση, όταν αυτή απαιτείται, φυσικά µε 
βάση την παρ. 1 το άρθρου 8 που αναφέρεται στην αναγνώριση των αντιρρησιών συνείδησης.  



 

 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα του πώς εκπληρώνουν την εναλλακτική υπηρεσία. ∆εν έχουν καµία 
στρατιωτική ιδιότητα. Γι’ αυτό δεν εµπλέκονται µε τους φορείς, όπως στρατιωτικά δικαστήρια κ.λπ. 

 Επιπλέον, δεν καλύπτουν οργανικές θέσεις του φορέα στον οποίο διατίθενται. ∆ικαιούνται, όµως, απ’ 
αυτόν τροφή και στέγη, σύµφωνα µε το άρθρο 10 παράγραφος 2 που αναφέρεται στην πρόσκληση υπηρεσίας. 
Όταν φυσικά ο φορέας δεν µπορεί να προσφέρει κάτι τέτοιο, τότε το καλύπτει το ίδιο το Στράτευµα.  

Σε περίπτωση που οι αντιρρησίες συνείδησης διαπράξουν πειθαρχικά ή ποινικά αδικήµατα, τα οποία 
µπορούν να επιφέρουν την απόλυσή τους ή τη λύση της σχέσης εργασίας, το υπόλοιπο των υποχρεώσεών 
τους εκτελείται ενόπλως και ο χρόνος ο οποίος διατέθηκε ως εναλλακτική θητεία µετράει κατά το ήµισυ, 
σύµφωνα µε το άρθρο 10 παράγραφος 5 που αναφέρεται στην ανάληψη της υπηρεσίας.  

Τέλος, κατά τη γνώµη µου, ένα από τα σπουδαιότερα θέµατα του νοµοσχεδίου είναι η περίοδος 
πολέµου. Κατά την περίοδο αυτή, ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας µπορεί να αναστείλει τις διατάξεις για την 
εναλλακτική υπηρεσία, έτσι ώστε να παρουσιαστούν οι αντιρρησίες συνείδησης µε βάση την παρ. 2 του άρθρου 
11 και να δώσουν και αυτοί το τεκµήριο, καθώς κατά τη γνώµη µου όλοι είναι υποχρεωµένοι να υπερασπιστούν 
την πατρίδα τους σε περίπτωση κινδύνου. 

Ευχαριστώ. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε τον Εισηγητή κ. Κουτρουµπάκη για 

τη λεπτοµερή του εισήγηση.  
Το λόγο έχει ο κ. Νταµπανλής Γεώργιος από τη Β΄ Αθήνας.  
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΜΠΑΝΛΗΣ (Β΄ Αθήνας): Ονοµάζοµαι Νταµπανλής Γεώργιος, είµαι από τη Β΄ Αθήνας 

και πηγαίνω στο Πειραµατικό Λύκειο Αναβρύτων.  
Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αξιότιµοι κύριοι συνάδελφοι, διαβάζοντας τα άρθρα, είδα κάποια πράγµατα 

που λείπουν.  
Κατ’ αρχήν, στην παρ. 2 του άρθρου 1 για την περίοδο πολέµου, όπως είπε και ο Εισηγητής µας κ. 

Κουτρουµπάκης, λέει για το 45ο έτος. Κατά τη γνώµη µου, µετά από κάποια ηλικία, όσο πρόθυµος και αν είναι 
κάποιος να υπηρετήσει την πατρίδα, δεν µπορεί, είναι φύσει αδύνατον. Αυτό είναι το πρώτο.  

∆εύτερον, σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 4, όπου αναφέρεται ότι η διάρκεια της κανονικής θητείας 
είναι εικοσιτετράµηνη, κατά τη γνώµη µου αυτό είναι πέρα ως πέρα αδύνατον, διότι οι άνδρες που υπηρετούν 
εκείνη τη στιγµή αδικούνται κατά πολύ.  

Η λύση αυτού του θέµατος πιστεύω ότι είναι να µπουν γυναίκες στο Στρατό. Και αυτό γιατί; Στα πλαίσια 
της ισότητας των δύο φύλων, εάν οι άνδρες είναι δυο χρόνια στο Στρατό και µάλιστα χωρίς να πληρώνονται, µε 
αποτέλεσµα µετά να µην έχουν κάποιο εισόδηµα ή «κοµπόδεµα» –συγγνώµη για την έκφραση- και κάτι για το 
µέλλον τους, την ίδια περίοδο οι γυναίκες µπορούν, για παράδειγµα, να βελτιώσουν τις σπουδές τους. 
Μετέπειτα, λοιπόν, στην αγορά εργασίας δεν θα έχουν τα ίδια πλεονεκτήµατα.  

Επίσης, όσον αφορά το θέµα των γυναικών στο στρατό, αν και ξέρουµε ότι η θέση της γυναίκας στην 
ελληνική κοινωνία είναι πολύ υψηλή και είναι ίση µε τον άντρα, θεωρητικά δεν προσφέρουν τίποτα, όπως λέει 
και η αιτιολογική έκθεση, στην πατρίδα, δηλαδή, όσον αφορά τις υπηρεσίες. Η µητρότητα είναι κάτι πολύ 
σηµαντικό, φυσικά και δεν το εξαιρούµε αυτό.  

 (Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξης του χρόνου οµιλίας του κυρίου 
Βουλευτή) 

ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Το κουδούνι χτυπάει ένα λεπτό πριν λήξει ο 
χρόνος, άρα κανονικά συνεχίζετε αλλά και να υπερβείτε λίγο το χρόνο, νοµίζω ότι θα έχετε την ανοχή. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΜΠΑΝΛΗΣ (Β΄ Αθήνας): Επίσης, η παρ. 1 του άρθρου 6 λέει ότι η θητεία των 
αντιρρησιών συνείδησης είναι διπλάσια από τη θητεία όσων στρατεύονται κανονικά. Αξίζει να σηµειωθεί και δεν 
ξέρω αν το υπόλοιπο Κοινοβούλιο το γνωρίζει ότι η ∆ιεθνής Αµνηστία έχει κάνει θέµα γι’ αυτό, γιατί το θεωρούν 
πέρα ως πέρα αντίθετο στο ανθρώπινα δικαιώµατα. Σαφώς και είµαι υπέρ της επαυξηµένης στρατεύσιµης 
θητείας σε σχέση µε το στρατό, όµως, το διπλάσιο, πόσο µάλλον να είναι εικοσιτετράµηνη η θητεία, είναι πάρα 
πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα. 

Επίσης, θέλω να αναφερθώ στο άρθρο 5, σχετικά µε τις εξαιρέσεις που έχουµε για τη µειωµένη 
στρατιωτική υποχρέωση. Βλέπω εδώ ότι τα παιδιά που είναι µόνα τους έχουν µειωµένη στράτευση. Αυτό δεν το 
θεωρώ φυσιολογικό, διότι µπορεί να είναι µόνοι τους, αλλά ούτε θέµα εξόδων υπάρχει, όπως υπάρχει στις 
πολύτεκνες οικογένειες, ούτε τίποτα.  

Καθώς, επίσης, η παρ. 7 του άρθρου 5 αναφέρει ότι στρατεύονται όσοι µετά τη συµπλήρωση τους 35
ου

 
έτους της ηλικίας τους αποκτούν ελληνική ιθαγένεια. Αν θεωρούµε ότι η στρατιωτική θητεία είναι για όλους τους 
Έλληνες πολίτες, δεν πρέπει να υπάρχει αυτή η εξαίρεση, στρατεύσιµοι, σύµφωνα µε το άρθρο 1 παρ. 1, είναι 
όλοι οι Έλληνες πολίτες από 1 Ιανουαρίου του έτους κατά το οποίο διανύουν το 19

ο
 έτος µέχρι την 31 

∆εκεµβρίου του έτους που συµπληρώνουν το 45
ο
 έτος. Συνεπώς γιατί να αποτελούν εξαίρεση; 

Αυτά είχα να πω. Ευχαριστώ πολύ. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Επόµενη οµιλήτρια είναι η έφηβος βουλευτής 

Καραµπάτου Σταυρούλα, από τον Νοµό Λακωνίας. 
Θα ήθελα, κυρία Καραµπάτου, να ρωτήσω αν υπάρχει κάποιος ή εσείς που διαφωνεί µε τη στράτευση 

των γυναικών. 
ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΚΑΡΑΜΠΑΤΟΥ (Νοµός Λακωνίας): Όχι, συµφωνώ απόλυτα σε αυτό. Και γενικά 

συµφωνώ µε τον προηγούµενο συνοµιλητή µου. Ήταν πάρα πολύ σωστός σε ό,τι και να είπε. 



 

 

ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ας σας ακούσουµε, λοιπόν. 
ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΚΑΡΑΜΠΑΤΟΥ (Νοµός Λακωνίας): Αδιαµφισβήτητη πραγµατικότητα αποτελεί το 

γεγονός ότι ο στρατός είναι µείζονος σηµασίας ζήτηµα για την πορεία της χώρας µας αφού διαφυλάττει την 
εδαφική µας ακεραιότητα και γαλουχεί µε αξίες και ιδανικά τους νέους ανθρώπους. Ωστόσο, στις µέρες µας δεν 
είναι λίγοι εκείνοι που επικρίνουν το στρατό και ενίοτε φτάνουν και στην άρνηση της στράτευσής τους 
αµφισβητώντας το ρόλο του.  

Προκειµένου να συνδράµουµε στην προσπάθεια αναχαίτισης αυτού του φαινοµένου, χρήσιµο θα ήταν 
να εξετάσουµε αρχικά τα πολλαπλά οφέλη που πηγάζουν από την εκπλήρωση της θητείας τόσο για τον ίδιο το 
στρατεύσιµο, όσο και για τη χώρα µας. 

Αρχικά µε τη σωστή λειτουργία του στρατού σε εγχώριο επίπεδο καταφέρνουµε να αντιµετωπίσουµε 
αποτελεσµατικά εξωτερικούς κινδύνους. Αυτό γίνεται καλύτερα κατανοητό αν ανατρέξουµε λίγο πίσω στην 
πορεία της ιστορίας µας. Εκεί θα δούµε πως οι Έλληνες στρατιώτες ακόµη και µε συντριπτικά µικρότερο αριθµό 
στρατεύµατος, θυσιάζοντας πολλές φορές και την ίδια τους τη ζωή, κατάφεραν να αποτινάξουν τον εχθρό και να 
διαφυλάξουν τα σύνορα της χώρας. 

Επιπροσθέτως, η ύπαρξη στρατού είναι αρκετά χρήσιµη ειδικότερα στα σύνορα της χώρας, αφού 
αποτρέπεται η ανεξέλεγκτη εισροή παρανόµων µεταναστών στα εδάφη της πατρίδας µας.  

Τέλος, σηµαντική είναι η δύναµη του στρατού όταν συνδράµει καταλυτικά σε περιπτώσεις εκτάκτου 
ανάγκης διαφόρων τύπων, όπως εκείνες των πυρκαγιών και των πληµµυρών.  

Όσον αφορά το άτοµο ειδικότερα, ο στρατός στο νεαρό άνδρα καλλιεργεί πρωταρχικά την πειθαρχία, 
τον αυτοέλεγχο, καθώς και το σεβασµό µε τις διάφορες δοκιµασίες που του επιβάλλονται µέσα στα 
στρατόπεδα.  

Κάτι βέβαια πολύ σηµαντικό είναι και η ενίσχυση του αισθήµατος της φιλοπατρίας. Η αγάπη για τη 
χώρα που ζούµε είναι ιδιαίτερα σηµαντική, αφού έτσι και µόνο µπορούµε να την καταλάβουµε, να κάνουµε 
οτιδήποτε περνά από το χέρι µας µε σκοπό να την εξυψώσουµε πολιτισµικά, πολιτιστικά και πολιτικά. 

Ίσης σηµασίας είναι το γεγονός ότι µέσα στο στρατό ο νέος µαθαίνει να είναι υπεύθυνος και να 
αναπτύσσει το συλλογικό του πνεύµα στην κάθε δραστηριότητά του και έτσι να εξελίσσεται από νεαρό αγόρι σε 
ένα δυναµικό άνδρα.  

Παρ’ όλα αυτά, όµως, δεν είναι λίγοι εκείνοι οι οποίοι επικρίνουν το στρατό και τη λειτουργία του και το 
εκδηλώνουν µε διαφόρους τρόπους, όπως την προσχηµατική αναβολή της στράτευσης, τους αντιρρησίες 
συνείδησης, καθώς και τις οξείες και ατεκµηρίωτες, πολλές φορές, επικρίσεις τους προς αυτόν. 

Ας αναζητήσουµε τους λόγους που τροφοδοτούν όλη αυτή την κριτική. 
Αφενός λοιπόν καταλυτικό ρόλο παίζει ο ρόλος λειτουργίας του στρατού. Η διαφθορά που επικρατεί 

στην κοινωνία έχει ήδη δηλητηριάσει το θεσµό αυτό µε τους αντίστοιχους τρόπους. 
Τα Μ.Μ.Ε. καθώς και οι διάφορες εξυπηρετήσεις σε συνδυασµό µε τις ευνοϊκές µεταθέσεις συνθέτουν 

το παρακµάζον σύστηµα του στρατού. Επίσης, σηµαντικό είναι το γεγονός ότι τα Μ.Μ.Ε. δεν προβάλλουν το 
ουσιαστικό έργο του στρατού στις διάφορες καταστάσεις εκτάκτου ανάγκης. 

Τέλος, ο τρόπος µε τον οποίο γίνεται η στρατιωτική θητεία, δηλαδή οι διάφορες αγγαρείες που σιγά-
σιγά γίνονται κάτι το τετριµµένο στην καθηµερινότητα των στρατιωτών, αποθαρρύνει όλο και περισσότερο τους 
νέους να υπηρετήσουν την πατρίδα.  

Επιπρόσθετα, κάτι που εξωθεί τους νέους να απαξιώνουν το στρατό, άρα αυτόµατα και τη λειτουργία 
του, είναι και το γεγονός ότι η περίπτωση ενός πολέµου φαντάζει µακρινό σενάριο.  

Επίσης, ο χρόνος στράτευσης θεωρείται ανάχωµα στα παιδιά που αποφασίζουν να σπουδάσουν, 
καθώς θεωρείται εκτροπή και απώλεια πολύτιµου χρόνου από την καριέρα τους. Τελικά, ο ατοµικισµός 
αποτελεί µια ακόµη σοβαρή αιτία για την αποστροφή των παιδιών από το στρατό αφού τους κάνει να νοιάζονται 
µόνο για το δικό τους καλό, κάτι που δεν ταυτίζεται µε τα ιδεώδη που προασπίζει ο στρατός. 

Απαιτείται, λοιπόν, τόσο η εξάλειψη των αρνητικών της λειτουργίας του στρατού όσο και η προσπάθεια 
ενηµέρωσης των νέων µέσα από διαφόρους φορείς, ώστε αυτοί να πάψουν να τον αντιµετωπίζουν ως πάρεργο 
και ανάχωµα για τη ζωή τους και να περιοριστεί η τάση τους να αποφεύγουν τη στράτευση. 

Ευχαριστώ. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε πολύ κ. Καραµπάτου. 
Θα σας συµβούλευα, αν ακούσετε κάτι από κάποιον οµιλητή, το οποίο θα θέλατε στη συνέχεια να το 

σχολιάσετε ή να διαφωνήσετε ή να υπερθεµατίσετε, να το σηµειώνετε και, αν έχουµε λίγο χρόνο πιο µετά, να 
µπορέσουµε να κάνουµε και κανονικό διάλογο. 

Το λόγο έχει η έφηβος βουλευτής Σοφία Στεφανίδου από τον Νοµό Κιλκίς. 
ΣΟΦΙΑ ΣΤΕΦΑΝΙ∆ΟΥ (Νοµός Κιλκίς): Καληµέρα σας.  
Αξιότιµοι έφηβοι βουλευτές, κυρίες και κύριοι, ονοµάζοµαι Σοφία Στεφανίδου και είµαι από το Κιλκίς.  
Αρχικά θα ήθελα να πω, πως συµφωνώ ότι η στρατιωτική  θητεία θα πρέπει να είναι υποχρεωτική για 

τους Έλληνες, διότι πιστεύω ότι η Ελλάδα είναι µία µικρή χώρα που έχει ανάγκη το στρατό της, καθώς, αν και 
έχουµε  πολλούς συµµάχους, είναι γνωστό ότι έχουµε και αρκετούς εχθρούς και θα πρέπει να υπάρχει µία 
βασική εκπαίδευση για όλους. 

Θα ήθελα να αναφερθώ στο άρθρο 4 του νοµοσχεδίου για τη διάρκεια της πλήρους στρατιωτικής 
υποχρέωσης. ∆εν συµφωνώ µε την 24µηνη θητεία, γιατί θεωρώ πως είναι ένα πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα 
κατά το οποίο οι πολίτες βρίσκονται σε µια ηλικία που ψάχνουν εργασία και έχουν µία κοινωνική ζωή αρκετά 



 

 

ανεπτυγµένη. Καλό, λοιπόν, θα είναι να είναι µικρότερη η στρατιωτική θητεία και το ίδιο να ισχύει και για το 
διάστηµα της θητείας των αντιρρησιών συνείδησης.  

Επίσης, θα ήθελα να προσθέσω πως, αφού το άρθρο 4 παρ. 6 του Συντάγµατος αναφέρεται σε κάθε 
Έλληνα, και οι γυναίκες είναι Ελληνίδες, θα  πρέπει να είναι και αυτές υποχρεωµένες να πηγαίνουν στον 
στρατό, γιατί όπως έχουν δικαιώµατα σε κάθε άλλο κοινωνικό έργο, έτσι έχουν υποχρέωση να βοηθούν και σε 
αυτό. Σε περίπτωση πολέµου όλοι θα πρέπει να έχουµε µία βασική εκπαίδευση, βέβαια όχι κάτι εξεζητηµένο, 
αν δεν το θέλουµε. Είναι όµως καλό να υπάρχει µία βασική εκπαίδευση σε όλους, γιατί µπορεί να συµβεί το 
ο,τιδήποτε.  

Επίσης, θα ήθελα να αναφερθώ στους αντιρρησίες συνείδησης στο άρθρο 7 ότι θα µπορούσαν να είναι 
πολύ χρήσιµοι. Όλοι έχουν το δικαίωµα να διαφωνούν µε κάποια πράγµατα. Γι’ αυτό το λόγο, αν σύµφωνα µε 
την ιδεολογία τους δεν θέλουν να πάνε στο στρατό, µπορούν να βοηθήσουν σε παραµεθόριες περιοχές και σε 
νησιά όπου υπάρχει µεγάλη ανάγκη κρατικού προσωπικού, καλύπτοντας κάποιες δηµόσιες θέσεις για ένα 
χρονικό διάστηµα ενός χρόνου ή και παραπάνω. Έτσι, και θα καλύπτονται κάποιες θέσεις χωρίς να ξοδεύει 
πολλά χρήµατα το δηµόσιο και το κράτος για να βοηθούνται αυτές οι περιοχές και δεν θα αναγκάζουµε αυτούς 
που δεν θέλουν να θητεύσουν, να κάνουν κάτι που είναι πέραν της ιδεολογίας τους. 

Συµπερασµατικά, θα ήθελα να πω πως στο προσκήνιο βρίσκεται το οικονοµικό θέµα και γι’ αυτό το 
λόγο όλοι ξέρουµε ότι πρέπει να µειώσουµε τα έξοδα του κράτους. 

Γι’ αυτό η θητεία αν ήταν µικρότερη, θα ήταν µειωµένα τα έξοδα από το Στρατό και βεβαίως οι 
αντιρρησίες συνείδησης θα µπορούσαν να βοηθήσουν να καλυφθούν κάποιες θέσεις, για ένα µικρό χρονικό 
διάστηµα τουλάχιστον και να βοηθηθεί έτσι και το κράτος. Και βέβαια οι γυναίκες, εκτός από τις µητέρες που 
ακόµα και σε περίοδο πολέµου δεν είναι υποχρεωµένες να βοηθήσουν στον πόλεµο εάν δεν θέλουν, οι 
υπόλοιπες θα έπρεπε να θητεύσουν και να έχουν µία βασική εκπαίδευση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε πολύ την κ. Στεφανίδου. 
Το λόγο έχει τώρα η έφηβος βουλευτής, Ρούµπου Κωνσταντίνα – Μαρία, από τη Β΄ Πειραιά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΡΟΥΜΠΟΥ (Β΄ Πειραιά): Αξιότιµοι έφηβοι βουλευτές, ονοµάζοµαι 

Κωνσταντίνα - Μαρία Ρούµπου και κατάγοµαι από τον Πειραιά. 
Ξεκινώντας το σχολιασµό µου απέναντι στο νοµοσχέδιο περί στράτευσης θα ήθελα να εκφράσω τη 

γενικότερη εναντίωσή µου στην υποχρεωτική θητεία στο Στρατό, καθώς πιστεύω ότι εξυπηρετεί έµµεσους 
σκοπούς, όπως τον εθνικισµό του λαού και ουσιαστικά προάγει τα πολεµικά ιδεώδη. 

Έχοντας, βεβαίως, ως δεδοµένο το γεγονός της υποχρεωτικής στράτευσης, καθώς στις µέρες µας για 
να γίνει µία τέτοια αλλαγή και να υπάρχει συµµετοχή στο Στρατό καλό θα ήταν να υπάρχει µισθοδοσία στους 
ενδιαφερόµενους και αποδεχόµενοι την εναλλακτική θητεία ως µία λύση για τους αποκαλούµενους αντιρρησίες 
συνείδησης, - κοινώς γι’ αυτούς που για ιδεολογικούς και θρησκευτικούς λόγους δεν αποδέχονται τη 
στρατολόγηση, - θέλω να υπογραµµίσω ότι ο νόµος περί εναλλακτικής στράτευσης είναι αµφίδροµος καθώς 
ουσιαστικά υποστηρίζει τα δικαιώµατα όσων δεν θέλουν να συµµετάσχουν στο Στρατό. Όµως, βάσει του 
άρθρου 7, υποχρεούνται να κάνουν τη διπλάσια θητεία απ’ ό,τι θα έκαναν, αν είχαν διαλέξει την ένοπλη 
στράτευση. Έτσι, λοιπόν, οι υποψήφιοι έρχονται σε διχασµό να καταπιέσουν την ιδεολογία τους και να 
παραβλέψουν τη θρησκεία τους έτσι ώστε να µπορέσουν να απολυθούν στο µισό χρόνο απ’ όσο ουσιαστικά 
τους αναλογεί. 

Επίσης, βασιζόµενοι στο άρθρο 10 παράγραφος 9Α΄ του νοµοσχεδίου για αυτούς που ενδεχοµένως 
συµµετάσχουν σε κάποιο συνδικαλιστικό κίνηµα ή σε κάποια απεργία, θα προσαυξηθεί η θητεία τους. Θεωρώ 
πως κάθε άνθρωπος ακόµα και όποιος είναι υπό υπηρεσία έχει το δικαίωµα να απεργήσει και να διεκδικήσει τα 
δικαιώµατά του χωρίς αυτό να έχει επιπτώσεις σε αυτόν.  

Η συλλογιστική πορεία καταλήγει στο συµπέρασµα ότι το νοµοσχέδιο χρειάζεται κάποιες διορθώσεις 
ως προς τα άρθρα και τις παραγράφους που αναφέρονται στην εναλλακτική υπηρεσία στράτευσης. Πιστεύω ότι 
το κράτος πρέπει να αναλογιστεί και να σεβαστεί τα δικαιώµατα όλων. 

Ευχαριστώ για την προσοχή σας. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε πολύ την κ. Ρούµπου. 
Το λόγο έχει τώρα η έφηβος βουλευτής, Μηνιάδη Παρασκευή, βουλευτής Επικρατείας. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΜΗΝΙΑ∆Η (Επικρατείας): Καληµέρα και από µένα. Ονοµάζοµαι Εύη Μηνιάδη. 
Αξιότιµε κύριε  Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, αγαπητοί συµµαθητές, οι αρχαίοι Έλληνες έλεγαν «αν 

επιθυµείς ειρήνη, ετοιµάσου για πόλεµο». Θα ήλπιζε κανείς ότι στον εικοστό πρώτο αιώνα το ανθρώπινο γένος 
θα είχε µάθει από τα λάθη του παρελθόντος, όµως παρατηρούµε ότι αυτό δεν είναι αλήθεια. ∆υστυχώς σήµερα 
ένας ειρηνικός κόσµος, πολλές φορές, µοιάζει µε ουτοπία. 

∆εδοµένου ότι η Ελλάδα είναι ένα κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα ήλπιζε κανείς ότι θα 
υπήρχε µία κοινή αµυντική και εξωτερική πολιτική και όχι απλώς µία κοινή οικονοµική πολιτική. Ωστόσο, 
παρατηρούµε ότι ακόµη και τώρα η Ευρώπη δεν έχει συνδράµει στο µέγιστο βαθµό, ούτε και για την 
απελευθέρωση της Βόρειας Κύπρου η οποία κατέχεται από τους Τούρκους, όπως γνωρίζουµε όλοι, παρ’ όλο 
που η Κύπρος αποτελεί κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Εποµένως, ακόµη και για την Ελλάδα, όπως και για πολλές χώρες, το αίσθηµα ασφάλειας που οφείλει 
κάθε χώρα να έχει έτσι ώστε οι πολίτες να µπορούν να ζουν ήρεµοι και να ευηµερούν, εξασφαλίζεται µέσω του 



 

 

Στρατού. Ωστόσο, µία εννεάµηνη στρατιωτική υποχρέωση δεν είναι δυνατόν να εξασφαλίζει την εξειδίκευση που 
είναι απαραίτητη για την χρήση των υπερσύγχρονων όπλων και των αµυντικών εξοπλισµών. 

Όσον αφορά στους αντιρρησίες συνείδησης, παρατηρούµε ότι τα τελευταία χρόνια ο αριθµός τους έχει 
αυξηθεί και αυτό σχετίζεται άµεσα µε τη φύση του στρατού. Φυσικά, για να δεχτούµε ότι κάποιος είναι 
αντιρρησίας συνείδησης θα πρέπει να εξετάζονται αρκετά προσεκτικά οι λόγοι για τους οποίους δηλώνει κανείς 
αντιρρησίας συνείδησης. Για παράδειγµα, δεν µπορούµε να δεχτούµε ότι ένα άτοµο υποστηρίζει ότι δεν µπορεί 
να σηκώσει όπλο, αλλά παράλληλα να είναι κυνηγός και να σκοτώνει ελάφια. Ωστόσο, πρέπει να δεχτούµε ότι 
υπάρχουν πολλά άτοµα, τα οποία έχουν προσωπικούς λόγους, όπως ότι δεν θέλουν να µάθουν πώς είναι να 
αφαιρείς µια ζωή, να χρησιµοποιείς όπλο, ούτε τους αρέσει το γεγονός ότι στο στρατό δεν υπάρχει καµία 
δηµοκρατία, πρέπει να σκύβεις το κεφάλι στον ανώτερο και δεν µπορείς να εκφράζεις ελεύθερα τη γνώµη σου.  

Θα ήθελα η εναλλακτική θητεία να µην έχει τιµωρητικό χαρακτήρα. Αυτός ο τιµωρητικός χαρακτήρας 
µπορεί να µην είναι τόσο στις υπηρεσίες στις οποίες στέλνονται αυτά τα άτοµα, αλλά ακόµη και το ότι πρέπει να 
έχει εικοσιτετράµηνη διάρκεια. Ακόµη και αυτό είναι αρκετά οδυνηρό για πάρα πολλά άτοµα τα οποία, όπως 
έχει ήδη προαναφερθεί, ίσως να θέλουν να εργαστούν ή να κάνουν κάτι άλλο µε τη ζωή τους. Επιπλέον, όπως 
αναφέρεται στο άρθρο 7 στην παράγραφο 1 αυτά τα άτοµα δεν µπορούν να εκπληρώνουν την εναλλακτική 
υποχρέωση στο νοµό Αττικής, Θεσσαλονίκης, γέννησης κ.λπ., γεγονός που θεωρώ ότι δεν είναι απαραιτήτως 
σωστό, γιατί, αν υπάρχει ανάγκη για αυτά τα άτοµα, ακόµα και σε εκείνες τις περιοχές, θεωρώ ότι θα έπρεπε να 
σταλούν.  

Ευχαριστώ πολύ. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε την κ. Μηνιάδη. 
Συνεχίζουµε µε τον έφηβο βουλευτή Γερούλη Σοφοκλή από την Αιτωλοακαρνανία. 
ΣΟΦΟΚΛΗΣ ΓΕΡΟΥΛΗΣ (Νοµός Αιτωλοακαρνανίας): Να χαιρετήσω και εγώ µε τη σειρά µου όλους 

τους έφηβους βουλευτές και το Προεδρείο. Να ζητήσω εκ των προτέρων συγγνώµη, γιατί δεν θα περιοριστώ 
αποκλειστικά στην εξέταση του νοµοσχεδίου, µια και µε κάλυψαν όλοι όσοι µίλησαν πριν. Θα σας παρουσιάσω 
τις ενέργειες στις οποίες κατά τη γνώµη µου πρέπει να προβεί άµεσα η ελληνική εξωτερική πολιτική, µια και 
αυτό είναι το θέµα -το πρώτο σκέλος τουλάχιστον- της Επιτροπής µας. 

Αρχικά, πρέπει να γίνει άµεση ανακήρυξη της Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης µε όλες τις όµορες 
χώρες. Τα αποτελέσµατα αυτής της ενέργειας θα είναι δύο και είναι και τα δύο εξίσου ευεργετικά: Αρχικά να βγει 
η Ελλάδα από το οικονοµικό αδιέξοδο που έχει περιέλθει και το δεύτερο είναι η de facto -εκ των πραγµάτων 
ουσιαστικά- ένωση µε την Κύπρο, καθώς οι Α.Ο.Ζ. των δύο χωρών συνορεύουν.  

Το δεύτερο είναι η διεθνής καταγγελία του οργανωµένου σχεδίου της Τουρκίας για την προώθηση στο 
ελλαδικό κράτος παράνοµων µεταναστών, όπως αναφέρει η έκθεση της FRONTEX.  

Το τρίτο είναι τα διαβήµατα που αφορούν τις παραβάσεις και παραβιάσεις των µαχητικών αεροσκαφών 
της τουρκικής πολεµικής αεροπορίας στο F.I.R. Αθηνών. Θα πρέπει να έχουν τη µορφή τελεσίγραφων και όχι 
ανούσιων ανακοινώσεων.  

Ακόµα, θα πρέπει να κλείσει το τουρκικό προξενείο της Θράκης για ευνόητους λόγους, όπως όλοι 
καταλαβαίνουµε.  

Επίσης, όλες οι εκκλησίες και τα µοναστήρια που βρίσκονται κυρίως στην Τουρκία, η οποία απαγορεύει 
τη λειτουργία τους, θα πρέπει να ξαναλειτουργήσουν, φυσικά όχι ως µουσεία, όπως γίνεται µε την Αγία Σοφία, 
ούτε µε κενά, όπως γίνεται µε την Παναγία τη Σουµελά.  

Επίσης, πρέπει να γίνει κατοχύρωση των δικαιωµάτων της ελληνικής µειονότητας της Βόρειας Ηπείρου, 
η οποία υπάγεται στο αλβανικό κράτος.  

Ακόµα, θα πρέπει να δοθεί ένα τέλος στο κωµικοτραγικό παραµύθι µε την ονοµασία των Σκοπίων, τα 
οποία διεκδικούν το όνοµα «Μακεδονία», αν και αντιτίθενται σε αυτήν τους την ενέργεια όλοι οι µεγάλοι 
ιστορικοί του πλανήτη. Τα ονόµατα που φυσικά πρέπει να προτείνει η Ελλάδα είναι δύο. Το πρώτο είναι η 
«∆ηµοκρατία των Σκοπίων» και το δεύτερο είναι το «Βαρντάρσκα», όπως αναφέρεται σε γιουγκοσλαβικά 
κρατικά γραµµατόσηµα του 1948.  

Επίσης, θα πρέπει να γίνει µία διεθνής καµπάνια για την αναγνώριση από την Τουρκία της γενοκτονίας 
των Ποντίων, η οποία συντελέστηκε κατά την περίοδο 1916-1922. Είναι ένας ελάχιστος φόρος τιµής στους 
ηρωικά πεσόντες µαχόµενους και άµαχους απογόνους των Ελλήνων που βρίσκονταν εκεί στην περιοχή από τα 
αρχαία χρόνια. Άλλωστε, θα πρέπει να γίνει και σύσφιξη των σχέσεων της Ελλάδας µε τον κουρδικό λαό, ο 
οποίος µάχεται µε εντυπωσιακό τρόπο για την ανεξαρτησία του, κάτι που έκαναν και οι πόντιοι πριν αρκετά 
χρόνια, οι οποίοι δεν το κατάφεραν, γι’ αυτό είναι καθήκον της Ελλάδας να συµµετέχει και να παρέχει την 
απαραίτητη βοήθεια. 

∆εν πρέπει να γίνει κανένας συµβιβασµός µε τις κατοχικές δυνάµεις όσον αφορά το Κυπριακό. Θα 
πρέπει να γίνει καταγγελία των εγκληµάτων που διέταξαν οι εισβολείς, δηλαδή ο τουρκικός στρατός στην 
Κύπρο κατά τη διάρκεια της εισβολής το 1974.  

Επίσης, η επιστροφή των γλυπτών που έχουν κλαπεί από τον Παρθενώνα θα πρέπει να γίνει άµεσα 
και τέλος η Ελλάδα θα πρέπει να εξελιχθεί σε περιφερειακή δύναµη που θα ρυθµίζει τις εξελίξεις στην περιοχή, 
παίρνοντας ηγετικές πρωτοβουλίες.  

Ευχαριστώ για το χρόνο σας. 
(Χειροκροτήµατα) 

ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε τον κ. Γερούλη.  



 

 

Εντάξει, αναπτύξατε πολλά θέµατα εξωτερικής πολιτικής, δεν έχουµε καµία αντίρρηση γι’ αυτό, απλώς 
θα παρακαλούσα, αν µπορούµε, να επικεντρωθούµε κυρίως στο θέµα του νοµοσχεδίου. Αλλά δεν έχουµε 
αντίρρηση άµα θέλετε επιπρόσθετα να αναφέρεστε και σε άλλα θέµατα που ενδιαφέρουν την Επιτροπή.  

Το λόγο έχει ο Έφηβος Βουλευτής, Χαρίτος Αναστασίου, από τον Νοµό Αττικής. 
ΧΑΡΙΤΟΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΥ (Νοµός Αττικής): Ευχαριστώ πολύ. 
Αξιότιµοι κύριοι Πρόεδροι, αξιότιµοι Έφηβοι Βουλευτές, της  ΙΖ’ Συνόδου, δεν θα ήθελα να ασχοληθώ µε 

τα γενικά πλαίσια του νοµοσχεδίου, θα ήθελα να ασχοληθώ µε ορισµένα ειδικά πλαίσια, τα οποία  και µου 
τράβηξαν την προσοχή πολύ έντονα. 

Κατ’ αρχήν, σε µια περίοδο στην οποία και η Ανατολική Μεσόγειος -η γειτονιά της Ελλάδας- δέχεται µια 
τέτοια µεγάλη κρίση, όπως για παράδειγµα σε χώρες όπως η Συρία ή η Αίγυπτος, θα ήταν κατά τη γνώµη µου 
φρόνιµο, πέραν των άλλων. Να επεκταθεί και η υποχρεωτική στράτευση. Μάλιστα πιστεύω ότι η µείωσή της 
είναι αρνητική για την ελληνική οικονοµία, γιατί κατά τη γνώµη µου µόλις σε εννέα µήνες πιο πολλά θα χάσουµε 
παρά θα κερδίσουµε και οικονοµικώς και ως προς την εκπαίδευση των οπλιτών. 

∆εύτερον, θα ήθελα να θίξω το εξής ζήτηµα: Παρατηρώ ότι υπάρχουν εντός των στρατεύσιµων και 
κυρίως εντός των στρατεύσιµων, οι οποίοι είναι πτυχιούχοι  άτοµα που έχουν κάποια ταλέντα ιδιαίτερα ή 
κάποιες ιδιαίτερες ενασχολήσεις που θα µπορούσαν να προσφέρουν στην ελληνική κοινωνία, µέσω του 
στρατού κάτι παραπάνω από ό,τι την απλή στράτευσή τους. Υπάρχουν άτοµα πτυχιούχοι ιατρικής, πτυχιούχοι 
πολυτεχνείου, πτυχιούχοι πτητικών σχολών ή τεχνολογικών σχολών, οι οποίοι και θα µπορούσαν µέσω του 
στρατού να αναλάβουν την εκπόνηση µεγάλων έργων, όπως δρόµων, σχολείων, εκπαιδευτηρίων, παίρνοντας 
έτσι και ένα µισθό ο οποίος θα τους βοηθήσει παραπάνω, αλλά κυρίως κάνοντας τα δηµόσια έργα πιο φθηνά 
για το κράτος, πιο καλά για την κοινωνία. 

 Φανταστείτε το στρατό πέραν του να έχει έναν ρόλο πολεµικό ή αµυντικό να έχει και ένα ρόλο 
στρατιωτικό. Έτσι οι οπλίτες και οι στρατεύσιµοι πέραν των αξιών της φιλοπατρίας, της πειθαρχίας και της 
αφοσίωσης, καθώς και της αλληλεγγύης µεταξύ των υπολοίπων στρατιωτών, θα µπορούσαν να αναπτύξουν τα 
ταλέντα τους και τις ιδέες τους, καθώς και τις γνώσεις που έχουν λάβει στις σπουδές τους ή σε όποιο πεδίο και 
αν ανήκουν και έτσι να µην αισθανθούν ότι ο στρατός είναι ένα ανάχωµα της προόδου τους, ή σαν ένα 
ανάχωµα των στόχων που έχουν θέσει οι ίδιοι. Γι’ αυτό και θα ήµουν υπέρ του δεύτερου σχεδίου να τίθεται και 
ένα θέµα ως προς την κάλυψη ορισµένων δηµόσιων και κοινωνικών έργων από τον ελληνικό στρατό.  

∆εν θα ήθελα να ασχοληθώ περαιτέρω. Θα ήθελα να θίξω  ορισµένα ακόµα ζητήµατα, όχι τόσο έντονα 
όσο το πρώτο, σχετικά µε το άρθρο 1 παράγραφος 2 όπου αναφέρεται ότι για την κάλυψη των αναγκών των 
Ενόπλων ∆υνάµεων µέσω διαταγής του ΚΥΣΕΑ ή του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας κατατάσσονται άτοµα που  
έχουν υπερβεί το 45

ο
 έτος της ηλικίας τους. Θα ήθελα να ξέρω αν υπάρχει κάποιο ανώτατο όριο σ' αυτή την 

ηλικία.  
Τέλος, θα ήµουν θετικός στο ζήτηµα οι έφεδροι  στις παραµεθόριες περιοχές να ανακαλούνται ανά 

περιόδους, ώστε να δέχονται περαιτέρω στρατιωτική εκπαίδευση και έτσι να µπορούν σε περιπτώσεις εθνικής 
εισβολής ή σε περιπτώσεις άµεσης ανάγκης στις ακριτικές ή παραµεθόριες περιοχές να λάβουν άµεσα δράση οι 
τοπικοί παράγοντες.  

Για παράδειγµα, οι κάτοικοι παραµεθόριων ή ακριτικών περιοχών να µπορούν να λάβουν δράση και να 
ανακαλούνται τακτικώς, τουλάχιστον µια φορά την τετραετία ή την τριετία για νέα θητεία µειωµένης διάρκειας 
ώστε να µπορούν να φέρουν τα όπλα σε αυτές τις καταστάσεις. 

Ευχαριστώ πολύ για το χρόνο σας. 
(Χειροκροτήµατα) 

ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Το λόγο έχει ο έφηβος βουλευτής Αλέξανδρος 
Σιδέρης, από τη Β΄ Αθήνας.  

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ - ΛΑΜΠΡΟΣ ΣΙ∆ΕΡΗΣ (Β΄ Αθήνας): Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε της Επιτροπής, αγαπητοί 
συνάδελφοι βουλευτές και σύνεδροι, προτού εκθέσω τις απόψεις µου, επί του προκειµένου σχεδίου θα 
επιθυµούσα καταρχήν να εξάρω την ύπαρξη και τη λειτουργία της «Βουλής των Εφήβων».  

Πρόκειται για ένα εκπαιδευτικό πρόγραµµα κρατικής πρωτοβουλίας, το οποίο σε κάθε Σύνοδό του δίνει 
το Βήµα της Βουλής στη µαθητική νεολαία του σήµερα, µία νεολαία που αναζητεί πολιτικά ερεθίσµατα όσο ποτέ 
άλλοτε.  

Η πρωτοπόρα αυτή διαδικασία, η οποία πλέον πραγµατοποιείται για περισσότερο από δεκαέξι χρόνια, 
δίνει τη δυνατότητα σε τριακόσιους έφηβους βουλευτές να έρθουν σε πολιτιστική επαφή, να πραγµατοποιήσουν 
γνήσιο δηµοκρατικό διάλογο και να αφοµοιώσουν βιωµατικά την πολιτική λειτουργία της ελληνικής δηµοκρατίας. 
Αναµφίβολα, η υλοποίηση ενός τέτοιου προγράµµατος φανερώνει τη µέριµνα και κυρίως την ευαισθησία της 
πολιτείας στα ζητήµατα πολιτικοποίησης και δηµοκρατικής παιδείας των νέων.  

Η Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων καλείται, λοιπόν, να εξετάσει και να 
διαµορφώσει το στρατολογικό νοµοσχέδιο της στρατολογίας των Ελλήνων. Θα πρέπει να προσδιοριστούν 
καταρχήν οι γεωπολιτικές και διπλωµατικές συγκυρίες που διαµορφώνονται γύρω από την Ελλάδα σήµερα, 
προκειµένου να δικαιολογηθεί η επιτακτικότητα εκσυγχρονισµού και αναθεώρησης των στρατολογικών 
διατάξεων και κατά δεύτερον, θα πρέπει να ληφθούν υπ' όψιν τα ατοµικά και κοινωνικά δικαιώµατα όλων, τα 
οποία κατοχυρώνει το Σύνταγµα, έτσι ώστε να προβούµε σε ορθή κρίση των νοµοθετικών περιπτώσεων του 
αντιρρησία συνείδησης και της υποχρεωτικής στράτευσης.  



 

 

Η χώρα µας τουλάχιστον την τελευταία πενταετία έχει υιοθετήσει έναν καθ’ όλα δευτερεύοντα ρόλο στο 
διεθνές γεωπολιτικό προσκήνιο και αυτό κυρίως λόγω της αδύναµης ελλειπτικής και µειονεκτικής οικονοµικής 
της ικανότητας. Η ελληνική διπλωµατία δεν διαθέτει πλέον διαµορφωτικό χαρακτήρα στην περιοχή. Αντιθέτως, 
έρχεται συχνά σε υποτακτική θέση αποδεχόµενη οικονοµικές συµβάσεις και παραχωρήσεις σε ευρωπαϊκό και 
παγκόσµιο επίπεδο. 

Οι ίδιες οικονοµικές πληγές πυροδοτούν συνεχώς επιµέρους κοινωνικές κρίσεις. Υπό αυτές τις 
συνθήκες το ζήτηµα της υποχρεωτικής στράτευσης αποκτά εκρηκτικό χαρακτήρα. Καίριο ζήτηµα προς 
συζήτηση αποτελεί, συνεπώς, η διάρκεια της στρατεύσιµης στρατιωτικής υποχρέωσης, η οποία παρατίθεται στο 
άρθρο 4. παρ. 1 του παρόντος νοµοσχεδίου.  

Αφενός τα ευρωπαϊκά σύνορα εξασφαλίζουν την εδαφική ακεραιότητα της χώρας µας, µε αποτέλεσµα 
να µην χρειάζεται επέκταση της διάρκειας στρατιωτικής υποχρέωσης, κάτι που, σε συνδυασµό µε τη δεινή 
οικονοµική κατάσταση µερίδων του πληθυσµού, υποδεικνύει µείωση της διάρκειας αυτής, καθώς προϋποθέτει 
κάποτε δυσβάσταχτα οικογενειακά έξοδα των στρατεύσιµων. Αφετέρου η υποτονική κοµπαρσική παρουσία της 
χώρας στην περιοχή υπενθυµίζει τους κινδύνους που επαπειλούνται στο σταυροδρόµι αυτών των ηπείρων.  

Κατόπιν θα ήθελα να αναφερθώ στο βαθµό υποχρέωσης των πολιτών σε στράτευση από την 1 
Ιανουαρίου του 19

ου
 έτους της ηλικίας τους έως και 31

η
 ∆εκεµβρίου του 45

ου
 έτους. Κατά το άρθρο 4. παρ. 6 του 

Συντάγµατος, κάθε Έλληνας που µπορεί να φέρει όπλα είναι υποχρεωµένος να συντελεί στην άµυνα της 
πατρίδας, σύµφωνα µε τους ορισµούς των νόµων.  

Οι Έλληνες πολίτες, σύµφωνα µε το Σύνταγµα και τους άγραφους κανόνες, οφείλουν να επιδεικνύουν 
φιλοπατρία και κοινωνική συνείδηση. Οι διαχρονικές αυτές αξίες του ελληνισµού αποτελούν κτήµα των πολιτών, 
που τις επικαλούνται σε οποιαδήποτε εξωτερική ή µη προσπάθεια εξανδραποδισµού του έθνους, βεβήλωσης 
της εθνικής ανεξαρτησίας ή κατάχρησης της δηµοκρατίας. Εποµένως, η υποχρεωτική στράτευση στις ηλικίες 
αυτές αποτελεί µία κοινωνική και εθνική υποχρέωση, η οποία διασφαλίζει και την ακεραιότητα των ατοµικών 
δικαιωµάτων. 

Το άλλο σηµαντικό ζήτηµα που η Επιτροπή µας καλείται να πραγµατευτεί, συνίσταται στις διατυπώσεις 
σχετικά µε τους αντιρρησίες συνείδησης. Σύµφωνα µε το άρθρο 4. παρ. 5 του Συντάγµατος, οι Έλληνες πολίτες 
συνεισφέρουν χωρίς διακρίσεις στα δηµόσια βάρη, ανάλογα µε τις δυνάµεις τους. Κατά τον Αριστοτέλη, όταν 
ευτυχεί το όλον, ευτυχεί και το µέρος. Πράγµατι, όταν προάγεται το συλλογικό καλό, επιτυγχάνεται οικονοµική 
πρόοδος, αναπτύσσονται οι κοινωνικές αρετές, αναβαθµίζεται η ηθική ζωή, επικρατεί οµαλή πολιτική ζωή, ενώ 
επίσης αποφεύγεται η τάση της εθνικής καπήλευσης και οριοθετείται ορθά η έννοια του πατριωτισµού, µε 
αποτέλεσµα να αποβάλλονται φαινόµενα φανατισµού και εθνικισµού. 

Υπ’ αυτήν την έννοια, η πολιτεία θα έπρεπε να επιβάλλει σκληρές κυρώσεις και τιµωρίες στους 
αντιρρησίες συνείδησης, για την άρνησή τους να υπηρετήσουν τη στρατιωτική τους θητεία.  

Στο σηµείο αυτό, ωστόσο, προκύπτουν και τα ατοµικά δικαιώµατα, όπως το δικαίωµα της διαφωνίας. 
Σύµφωνα µε ερµηνευτική δήλωση στην παρ. 6. του άρθρου 4 του Συντάγµατος, προβλέπεται µε νόµο η 
υποχρεωτική προσφορά άλλων υπηρεσιών εντός ή εκτός των Ενόπλων ∆υνάµεων, εναλλακτική θητεία, απ’ 
όσους είναι τεκµηριωµένα αντιρρησίες συνείδησης.  

Κάθε άνθρωπος σε κάθε δηµοκρατική κοινωνία αναπτύσσει τις δικές του βιοθεωρίες, αντιλήψεις και 
ιδεολογίες. 

Αποτελεί ακλόνητο δικαίωµα κάθε ανθρώπου η διαφωνία, για λόγους ιδεολογικούς ή θρησκευτικούς, 
προς τη στρατιωτική υποχρέωση. Κατ’ αυτόν τον τρόπο διατηρεί την ψυχολογική του ελευθερία και την 
αξιοπρέπειά του. Έτσι θα χαρακτήριζα ορθή την επιβολή εναλλακτικής εργασίας στους αντιρρησίες συνείδησης, 
µε χρόνο πλήρους υπηρεσίας διπλάσιο από εκείνον που θα εκπληρούσαν, αν υπηρετούσαν ενόπλως. Αυτή 
είναι η µέση οδός, διότι το κράτος ικανοποιεί τόσο την κοινωνική δικαιοσύνη µε την επιβολή του 
προαναφερθέντος διπλάσιου χρόνου υπηρεσίας όσο και τα ατοµικά δικαιώµατα των αντιρρησιών συνείδησης.  

Τέλος, οι αυστηρές πολιτειακές αποφάσεις στο ζήτηµα αυτό λειτουργούν ως δικλίδες ασφαλείας σε 
περιπτώσεις εκβίασης του χαρακτηρισµού «αντιρρησίας συνείδησης» από επιτήδειους. 

Ευχαριστώ πολύ.  
ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής):  Ευχαριστούµε τον κ. Σιδέρη.  
Το λόγο έχει η έφηβος βουλευτής, Τσουλχάι Γκεντιάνα, από την Κάρπαθο.  
ΓΚΕΝΤΙΑΝΑ ΤΣΟΥΛΧΑΙ (Νοµός ∆ωδεκανήσου): Ονοµάζοµαι Γκεντιάνα - ∆ήµητρα Τσουλχάι, έχω 

καταγωγή από την Αλβανία και ζω στην Κάρπαθο. Καθώς διάβαζα το άρθρο 5, παρατήρησα ότι υπάρχουν δύο 
ελλείψεις. Η πρώτη είναι  η εξής. Αν κάποιος έχει µειωµένη κινητικότητα, τι γίνεται; Πάει στο Στρατό και γιατί; 
Και η δεύτερη είναι η εξής: αν κάποιος ζει στη φυλακή από τα 19 έως τα 45 του χρόνια τι γίνεται; Θα πάει στη 
φυλακή ή θα  τη γλυτώσει;  

Ευχαριστώ πολύ για το χρόνο σας.  
ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε την κ. Τσουλχάι.  
Το λόγο έχει η έφηβος βουλευτής, Λαγούδη Ιουλιέττα. 
ΙΟΥΛΙΕΤΤΑ ΛΑΓΟΥ∆Η (Κύπρου): Καληµέρα σας.  
Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι έφηβοι βουλευτές, αρχίζοντας θα ήθελα να αναφερθώ 

στους νέους που πρέπει να ευαισθητοποιηθούν ώστε να µην γίνονται ανυπότακτοι. Μπορούν να 
ευαισθητοποιηθούν µέσα από προγράµµατα όπου θα µαθαίνουν το λόγο για τον οποίο χρειάζεται να 



 

 

υπηρετούν την πατρίδα τους, ώστε να µην ψάχνουν για αφορµές φυγής από το Στρατό, αφού µε το Στρατό 
ωριµάζει το αγόρι και γίνεται άνδρας, όπως έχει ήδη αναφέρει κάποια συνάδελφος.  

Θα ήθελα να προσθέσω ότι τα αδέλφια µου και ο πατέρας µου υπηρέτησαν στις Ειδικές ∆υνάµεις. Ο 
πατέρας µου, για την ακρίβεια, είναι 52 χρόνων και είναι Έφεδρος και ακόµη υπηρετεί, µε την ελπίδα να βρεθεί 
µια λύση για την εγκλωβισµένη Κύπρο µας. Πώς λοιπόν γίνεται να κατατάσσονται οι νέοι στη λίστα µε τους 
ανυπότακτους και να ζητούν εναλλακτικές υπηρεσίες; ∆εν πρέπει να καταλήγουµε σ’ αυτές τις συνθήκες, γιατί 
σε περίπτωση πολέµου τι θα απογίνουµε; Θα χρειαστούµε οπωσδήποτε βοήθεια. 

Θα ήθελα να κλείσω µε την εισήγηση ότι θα µπορούσαµε να τους υποβάλουµε σε κάποια 
ερωτηµατολόγια, για να κατανοήσουµε από πού προέρχεται αυτό το πρόβληµα. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής):  Ευχαριστούµε την κ. Λαγούδη.  
Το λόγο έχει ο έφηβος βουλευτής, Γκιότσι Σουλ, από τη Β΄ Θεσσαλονίκης.  
ΣΟΥΛ ΓΚΙΟΤΣΙ (Β΄ Θεσσαλονίκης): Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί έφηβοι βουλευτές, διαβάζοντας 

το νοµοσχέδιο αρχικά µου φάνηκε σε γενικές γραµµές σωστό και δίκαιο, εκτός από το άρθρο 1 που στην 
παράγραφο 2 λέει: «να καλούνται ονοµαστικά για κατάταξη στις Ένοπλες ∆υνάµεις άτοµα, έστω κι αν έχουν 
υπερβεί το 45

ο
 έτος της ηλικίας τους». Πιστεύω ότι αυτό πρακτικά είναι ανούσιο, επειδή οι άνθρωποι που είναι 

45 χρόνων δεν µπορούν να αντεπεξέλθουν στις συνθήκες πολέµου, αν όχι όλοι, τουλάχιστον οι περισσότεροι.  
Μια λύση είναι να υπάρξει ένα πλαφόν µιας ηλικίας µέχρι 50 χρόνων και να υπάρχει µία ιατρική βεβαίωση για 
να ξέρουµε ποιοι είναι σε θέση να υπηρετήσουν και ποιοι όχι.  

Αυτή ήταν η παρατήρησή µου.  
Ευχαριστώ πολύ. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής):  Ευχαριστούµε τον κ. Γκιότσι.  
Το λόγο έχει η έφηβος βουλευτής, Ατµατσίδου Κυριακή, από την Αττική.  
ΚΥΡΙΑΚΗ ΑΤΜΑΤΣΙ∆ΟΥ (Νοµός Αττικής): Καληµέρα.  
Αγαπητοί έφηβοι βουλευτές, κύριε Πρόεδρε, ονοµάζοµαι Ατµατσίδου Κυριακή, είµαι από το Νοµό 

Αττικής και συγκεκριµένα από το ∆ήµο Αχαρνών.  
Αρχικά θα ήθελα να εκφράσω ότι αισθάνοµαι τιµή που βρίσκοµαι εδώ έχοντας την ευκαιρία να ακουστεί 

η γνώµη µου στη ΙΖ΄ Σύνοδο της «Βουλής των Εφήβων»  2011-2012.  
Από αρχαιοτάτων χρόνων ένα δυναµικό ανθρώπων που µπορεί να φέρει όπλα συντελεί στην άµυνα 

της πατρίδας. Χάρη σ’ αυτό το δυναµικό και στις µάχες που έχει δώσει βρισκόµαστε σήµερα ενωµένοι ως 
Έθνος, ως χώρα, ως Ελλάδα, ελεύθεροι πολίτες, µε τη δυνατότητα της ισονοµίας και της ισηγορίας, όπως ορίζει 
το πολίτευµά µας, η ∆ηµοκρατία.  

Πέρα, όµως, από την ικανότητά του να φέρει όπλα και να εξασφαλίζει την ακεραιότητα της χώρας από 
εξωτερικούς κινδύνους ο στρατός πρέπει να βοηθάει και στο εσωτερικό. Πρέπει να καλλιεργεί και να κρατά 
ζωντανή τη συνείδηση του εµείς και να τιµά την πατρίδα, να την προστατεύει, ακόµα και µε κίνδυνο της ζωής 
του. Αποκτούν, όµως, οι οπλίτες το είδος και την πειθαρχία που τους αρµόζει; Ο στρατός συντηρεί ή έχει χάσει 
τη σηµασία του;  

Βάσει, λοιπόν, αυτών των αρχών και της δυνατότητας που µου δίνεται σήµερα θα ήθελα να προτείνω 
τη γνώµη µου πάνω σε κάποια άρθρα του νοµοσχεδίου που µας δόθηκε.  

Αρχίζοντας από το πρώτο άρθρο του νοµοσχεδίου προτείνω να γίνεται ανάρτηση των ονοµάτων των 
καλούντων προς στρατιωτική υπηρεσία στο διαδίκτυο, στο οποίο όλοι έχουν πρόσβαση για να µην υπάρχει 
καµία αµφιβολία για τυχόν ανυποταξία των πολιτών αυτών.  

Έπειτα, λόγω και των σηµερινών δεδοµένων για την οικονοµική κατάσταση της χώρας, πιστεύω πως το 
άρθρο 5 πρέπει να αναθεωρηθεί αντικαθιστώντας την εννεάµηνη µειωµένη στρατιωτική υποχρέωση σε εξάµηνη 
για τους πολίτες που έχουν παιδί κάτω της ηλικίας του ενός έτους.  

Ύστερα σε ό,τι έχει να κάνει µε τους αντιρρησίες συνείδησης, αν και ελεύθεροι πολίτες είναι αδιανόητο 
και άσχηµο να µην θέλουµε να υπερασπιστούµε την πατρίδα µας. Έτσι είναι και λίγο ακραίο, κατά τη γνώµη 
µου. Όλοι όσοι δεν αντιµετωπίζουν προβλήµατα υγείας, είναι υπόχρεοι σε στράτευση. Γιατί ναι µεν, όλοι 
θέλουµε ένα κόσµο χωρίς στρατό και χωρίς πολέµους, αλλά η ουτοπία είναι απροσπέλαστη.   

Επίσης, άλλος ένας σηµαντικός τοµέας που θα έπρεπε να καταγραφεί είναι η σωµατική εξάσκηση των 
οπλιτών και η εξοικείωση τους σε διάφορες καταστάσεις, µε αποτέλεσµα µία συνεχή ετοιµότητα του στρατού. 

Θα ήταν, επίσης, καλό να ενισχυθεί σηµαντικά και αυστηρά η φύλαξη στα σύνορα για την αποτροπή 
της εισαγωγής λαθραίων.  

Αυτά είχα να πω, σας ευχαριστώ για την προσοχή σας. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε την κ. Ατµατσίδου.  
Συνεχίζουµε µε τον έφηβο βουλευτή, Παππά Ιωάννη, από τον Νοµό Θεσπρωτίας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ (Νοµός Θεσπρωτίας): Αγαπητοί συνάδελφοι, αρχικά δεν διαπίστωσα κάποιες 

σηµαντικές ελλείψεις όσον αφορά το νοµοσχέδιο, αλλά µε την ευκαιρία που µου δόθηκε σήµερα θα ήθελα να 
επισηµάνω κάποια σηµεία και να πω και κάποια σχέδια που έχω πάνω σε αυτό το θέµα.  

Αρχικά θα ξεκινήσω αναφερόµενος στο όριο ηλικίας της κατάταξης των στρατεύσιµων. Θεωρώ ότι θα 
πρέπει να µειωθεί κατά τουλάχιστον δέκα χρόνια, αυτό γιατί οι στρατεύσιµοι σε αυτές τις ηλικίες βρίσκονται σε 
καλύτερη σωµατική κατάσταση, έχουν περισσότερη όρεξη και ενδιαφέρον να υιοθετήσουν αυτά που θα τους 
προσφέρει ο στρατός. Αν αυτό δεν είναι εφικτό καλό θα ήταν οι στρατεύσιµοι να εκτίσουν τη θητεία τους πριν το 
Πανεπιστήµιο, αυτό γιατί όταν θα πρέπει να πάνε να ζήσουν µόνοι τους µακριά από τις οικογένειες τους, θα 



 

 

είναι πιο έτοιµοι, αλλά και δεν θα συµβαίνει αυτό που συµβαίνει σήµερα να χάνουν επαγγελµατικές ευκαιρίες µε 
την αποφοίτησή τους.  

Τέλος, θα ήθελα να κλείσω διαφωνώντας µε κάποιους συναδέλφους. Όσον αφορά τις γυναίκες θεωρώ 
ότι η σωµατική τους διάπλαση δεν καθιστά εφικτό το να κρατήσουν όπλα και ο ρόλος τους σε διάρκεια πολέµου 
είναι να προσέχουν την οικογένεια και να φροντίζουν τους συζύγους τους.  

Σας ευχαριστώ. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ωραία. Ευχαριστούµε τον κ. Παππά.  
Εγώ θα σας προτρέψω πάντως να διαφωνείτε, να µην έχετε πρόβληµα να εκφράσετε πραγµατικά αυτό 

το οποίο πιστεύετε και να µην έχετε την παραµικρή δυσκολία να διαφωνήσετε µε κάτι άλλο. Άλλωστε είµαστε 
εδώ πέρα για να κάνουµε πραγµατικό διάλογο.  

Θέλω πολύ γρήγορα να πω δύο σηµεία που έχει θίξει ο καθένας από εσάς και µετά θα παραδώσω την 
Προεδρία και στον κ. Κεφαλογιάννη.  

Ακούσαµε τον κ. Νταµπανλή, ο οποίος είπε να µπουν και οι γυναίκες στο στρατό, στο πλαίσιο της 
ισότητας των δύο φύλων.  

Επίσης, είπατε ότι η εναλλακτική θητεία να µην είναι διπλάσια από ό,τι η κανονική. Σε αυτό το θέµα να 
πω ότι καταρχήν η στρατιωτική θητεία είναι τώρα στο 9µηνο, αν δεν κάνω λάθος.  
 ΣΟΥΛ ΓΚΙΟΤΣΙ (Β΄ Θεσσαλονίκης): Στο 9µηνο είναι η µειωµένη.  

ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Όχι, η κανονική θητεία είναι στο 9µηνο. 
Θέλει κάποιος να διαβάσει την πρώτη και δεύτερη παράγραφο του άρθρου 4;  
ΜΑΡΙΑ ΛΙΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Β΄ Αθήνας): Κύριε Πρόεδρε, για ποιο λόγο µέσα το νοµοσχέδιο αναφέρει 24 

µήνες και δεν έχει διορθωθεί; 
ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Γι’ αυτό είπα να διαβαστεί το άρθρο για να το 

διευκρινίσουµε.  
Κυρία Κατσιφού, µπορείτε να µας το διαβάσετε;  
∆ΗΜΗΤΡΑ ΚΑΤΣΙΦΟΥ (Νοµός Αιτωλοακαρνανίας): Άρθρο 4, παράγραφος 1 και 2: «Η διάρκεια της 

πλήρους στρατεύσιµης στρατιωτικής υποχρέωσης είναι 24µηνη και της µειωµένης 9µηνη ή 6µηνη.» 
ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ωραία. Μέχρι εδώ το καταλαβαίνουµε. Νοµίζω ότι 

είναι σαφέστατο. Ας πάµε και στη δεύτερη παράγραφο.  
∆ΗΜΗΤΡΑ ΚΑΤΣΙΦΟΥ (Νοµός Αιτωλοακαρνανίας): «Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας 

που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως επιτρέπεται η κατά κλάσεις ή κατηγορίες απόλυση 
οπλιτών από τις Ένοπλες ∆υνάµεις και πριν από τη συµπλήρωση της πλήρους ή της 9µηνης ή της 6µηνης 
µειωµένης στρατεύσιµης στρατιωτικής υποχρέωσης, όχι όµως πριν συµπληρωθεί τουλάχιστον το ¼ της 
πλήρους, το 1/3 της 9µηνης και το ήµισυ της 6µηνης µειωµένης στρατεύσιµης στρατιωτικής υποχρέωσης.  

Η διάρκεια της πρόσθετης στρατιωτικής υποχρέωσης δεν µπορεί να υπερβαίνει τους 6 µήνες για κάθε 
παράβαση ή µη τήρηση υποχρέωσης που καθορίζεται από τις διατάξεις του παρόντος νόµου ή των 
προεδρικών διαταγµάτων και των υπουργικών αποφάσεων που εκδίδονται στην εκτέλεσή του». 

ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Άρα, νοµίζω ότι µπορούµε να δούµε από την 
παράγραφο 2 πως υπάρχει η διακριτική ευχέρεια στον Υπουργό Εθνικής Άµυνας –πράγµα το οποίο έχει 
αξιοποιήσει- να µειώσει τη στρατιωτική θητεία. Τώρα η υποχρεωτική στρατιωτική θητεία είναι στους 9 µήνες.  

Η εναλλακτική θητεία –αν δεν κάνω λάθος- είναι στους 13,5 µήνες. Άρα, το 24µηνο που διαβάζουµε 
εδώ πέρα είναι το µάξιµουµ. Από εκεί και πέρα, είναι µια πολιτική απόφαση, την οποία λαµβάνει το Υπουργείο 
ύστερα από συζήτηση και στην αρµόδια Επιτροπή –όπως καλή ώρα κάνουµε εµείς εδώ πέρα- για να 
καθορίσουµε το µέγεθος της θητείας.  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΜΠΑΝΛΗΣ (Β΄ Αθήνας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω πως σε ό,τι αφορά το 
διπλάσιο, ακούστηκε από συναδέλφους ότι δεν πρέπει η εναλλακτική θητεία να είναι κάτι σαν τιµωρία. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Συγνώµη που σας διακόπτω, αλλά να 
ολοκληρώσουµε πρώτα µε τον κατάλογο των οµιλητών και µετά θα προχωρήσουµε κανονικά σε δευτερολογίες.  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΜΠΑΝΛΗΣ (Β΄ Αθήνας): Εντάξει, ευχαριστώ.  
ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Επίσης, ακούσαµε από την κ. Καραµπάτου για τα 

πολλαπλά οφέλη από τη λειτουργία του στρατού για τη χώρα και πόσο σηµαντικός θα µπορούσε να ήταν ο 
στρατός στη φύλαξη της χώρας από τους παράνοµους µετανάστες, καθώς επίσης και στις πυρκαγιές και τις 
πληµµύρες.  

Η κ. Στεφανίδου τάχθηκε υπέρ της υποχρεωτικής στρατιωτικής θητείας και των γυναικών –µε αναφορά 
και στη διάρκεια της θητείας- υπέρ των αντιρρησιών συνείδησης και αυτοί να εργάζονται ως κρατικό 
προσωπικό σε παραµεθόριες περιοχές για να βοηθούν τη χώρα.  

Εν συνεχεία η κ. Ρούµπου είπε ότι είναι κατά της υποχρεωτικής στρατιωτικής θητείας. Πρότεινε να 
υπάρχει µισθοδοσία σε όσους ενδιαφέρονται να είναι στρατεύσιµοι. Τάχθηκε υπέρ των αντιρρησιών συνείδησης 
και να µην κάνουν διπλάσια θητεία.  

Επίσης, η κ. Μηνιάδη είπε να εξετάζονται προσεχτικά οι λόγοι, για τους οποίους κάποιοι γίνονται 
αντιρρησίες συνείδησης και τάχθηκε υπέρ της εναλλακτικής θητείας, µε αναφορά στο 24µηνο.  

Ο κ. Γερούλης µίλησε για τις Α.Ο.Ζ. Είναι κάτι το οποίο όντως οι ελληνικές κυβερνήσεις τα τελευταία 
χρόνια το πιέζουν. Βέβαια δεν είναι κάτι τόσο εύκολο ούτε πρόκειται για µονοµερή απόφαση. Ειδικά στην 
εξωτερική πολιτική και τη διπλωµατία πρέπει να είσαι πάρα πολύ προσεκτικός στο κάθε βήµα σου.  



 

 

Πάντως, συµφωνώ και εγώ µαζί σας. Είναι ένα δικαίωµα, το οποίο έχει η χώρα που οπωσδήποτε 
πρέπει να το προχωρήσει, αλλά φυσικά την κατάλληλη χρονική στιγµή και αφού έχει κάνει όλες τις απαραίτητες 
ενέργειες, ώστε να µην διακινδυνεύσει ούτε η ειρήνη ούτε η σταθερότητα στην περιοχή.  

Μιλήσατε επίσης για τις ελληνοτουρκικές θέσεις. Κάποια από τα πράγµατα που είπατε είναι όντως και 
θέσεις των ελληνικών κυβερνήσεων ανεξαρτήτως κοµµάτων. 

Ως προς την ονοµασία των Σκοπίων, προτείνατε δύο ονοµασίες. Φυσικά πρόκειται για έναν διάλογο 
που πολύ κακώς συνεχίζεται για σχεδόν δύο δεκαετίες τώρα. Είναι κάτι το οποίο θα έπρεπε να είχε λήξει πριν 
καλά-καλά γεννηθείτε εσείς! 

Αλλά, ας µην ξεχνάµε ότι η ονοµασία µιας χώρας δεν είναι κάτι που εξαρτάται µονοµερώς από την 
Ελλάδα. Το πώς ονοµάζεται µία χώρα είναι ένα θέµα το οποίο φυσικά πρέπει να συµφωνηθεί και από τις δύο 
πλευρές. ∆ιότι, δεν τη βαφτίζουµε εµείς. 

Μετά ακούσαµε τον κ. Αναστασίου ο οποίος είπε ότι είναι υπέρ της αύξησης της θητείας πάνω από 
εννέα µήνες. 

ΧΑΡΙΤΟΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΥ (Νοµός Αττικής): Ναι, επέκταση της θητείας, αλλά νόµος υπέρ της αύξησης 
της θητείας πάνω από τέσσερις µήνες όχι. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Συγγνώµη; 
ΧΑΡΙΤΟΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΥ (Νοµός Αττικής): Είµαι υπέρ της αύξησης της θητείας για οικονοµικούς 

κυρίως λόγους και για λόγους καλύτερης εκπαίδευσης των στρατιωτών. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Επίσης, µιλήσατε και για καλύτερη εκµετάλλευση 

των στρατευµένων από το στρατό. Και απ’ ό,τι ξέρω αναφερθήκατε στο άρθρο 1 εάν υπάρχει κάποιο ανώτατο 
όριο για την παράγραφο 2. Νοµίζω ότι δεν υπάρχει κάποιο ανώτατο όριο από το 45

 
ο έτος. Ό,τι αποφασίσει το 

ΚΥΣΕΑ και µου φαίνεται λογικό. Εάν κάποιος ο οποίος είναι και αρκετά µεγαλύτερος έχει τη γνώση πιθανότατα 
να βοηθήσει σε µία στρατιωτική επιχείρηση θα ήταν.. 

ΧΑΡΙΤΟΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΥ (Νοµός Αττικής): Θα ήταν καλύτερο να είναι επί διοικητικών θεµάτων ή επί 
θεµάτων τεχνογνωσίας και όχι στο πεδίο της µάχης ή της πρώτης γραµµής. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Βεβαίως. 
Ο κ. Σιδέρης µίλησε ουσιαστικά για εξορθολογισµό της νοµοθεσίας γύρω από τα στρατιωτικά και ότι 

πρέπει να συζητηθεί εκτενώς η διάρκεια της στρατιωτικής θητείας. Είπατε για τιµωρία των αντιρρησιών 
συνείδησης, αλλά την ίδια στιγµή είστε υπέρ της εναλλακτικής θητείας. 

 ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ - ΛΑΜΠΡΟΣ ΣΙ∆ΕΡΗΣ (Β΄ Αθήνας): Ήταν ένα σχήµα λόγου. Κατέληξα ότι συµφωνώ 
µε το άρθρο επειδή παίρνει τη µέση οδό. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ακριβώς.  
Μετά η κα Τσουλχάι έθεσε δύο ζητήµατα. Το ένα είναι για το άρθρο 5 το οποίο θα σας καλούσα και 

εσάς να το διαβάσετε, να το δείτε και να απαντήσετε και στην κ. Τσουλχάι στο ερώτηµα που έθεσε και επίσης 
για τους φυλακισµένους που πάνε στο στρατό. 

Επίσης, καλώ τους επόµενους οµιλητές άµα είναι να της απαντήσουν, διότι απάντηση περιµένει από 
τους συναδέλφους της. 

Η κα Λαγούδη έδειξε - πολύ λογικά- και την ευαισθησία της για το Κυπριακό. Πάλι είναι ένα µείζον 
ζήτηµα όχι µόνο για τον ελληνισµό, εγώ θα έλεγα, για όλη την Ευρώπη, όπως πολύ σωστά το θέσατε. 

Ο κ. Γκιότσι είπε ότι είναι υπέρ της αναθεώρησης του άρθρου1 παρ. 2 από σαράντα πέντε να πάει 
πενήντα στην ηλικία. Και όσοι καλούνται να έχουν και ιατρική βεβαίωση.  

ΣΟΥΛ ΓΚΙΟΤΣΙ (Β΄ Θεσσαλονίκης): Συγγνώµη, δεν είπα αυτό. Το άρθρο λέει άνω των σαράντα πέντε. 
Εγώ λέω µέχρι τα πενήντα και να είναι νέος. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ναι, αυτό είπα. Και να συνοδεύονται από ιατρικές 
βεβαιώσεις είπατε. 

Η κα Ατµατσίδου είπε για τη σηµασία του διαδικτύου και ότι πρέπει τα ονόµατα των στρατευσίµων να 
αναρτώνται στο διαδίκτυο. Και εσείς είπατε για την αναθεώρηση του άρθρου 5 και ότι ο στρατός µπορεί να 
βοηθήσει ώστε να φυλάσσονται καλύτερα τα σύνορα. 

Τέλος ο κ. Παππάς είπε για µείωση του ορίου ηλικίας των στρατευσίµων. Υποθέτω ότι εννοούσατε στα 
τριάντα πέντε. 

Πού είναι ο κ. Παππάς; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ (Νοµός Θεσπρωτίας):  Εδώ. Ναι, στα τριάντα πέντε. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Είπατε, λοιπόν, στα τριάντα πέντε αλλιώς να 

υπάρχει η δυνατότητα να εκτίσουν υποχρεωτικά τη θητεία τους, απ’ ό,τι καταλαβαίνω, πριν τις σπουδές τους. 
Και είστε κατά της στράτευσης των γυναικών.  

Θα παραδώσω το λόγο στον άλλο Πρόεδρο, κ. Κεφαλογιάννη. Απλώς, άµα µπορείτε να προσπαθείτε 
και στις εισηγήσεις σας να απαντάτε. 

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ - ΛΑΜΠΡΟΣ ΣΙ∆ΕΡΗΣ (Β΄ Αθήνας): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω το λόγο;  
ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ορίστε, κύριε Σιδέρη, έχετε το λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ - ΛΑΜΠΡΟΣ ΣΙ∆ΕΡΗΣ (Β΄ Αθήνας): Θα ήθελα να πω κάτι σε αυτό που σηµειώσατε 

εσείς ότι αναφέρθηκα στη σκληρή τιµωρία των αντιρρησιών συνείδησης. 
Αυτό που είπα εγώ ήταν ότι στην περίπτωση.. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): ..που δεν πληροί κάποιες προϋποθέσεις. 



 

 

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ - ΛΑΜΠΡΟΣ ΣΙ∆ΕΡΗΣ (Β΄ Αθήνας): Όχι. Στην περίπτωση που η πολιτεία θα έδινε 
αποκλειστικό προβάδισµα στα κοινωνικά δικαιώµατα, ότι κάποιος είναι υποχρεωµένος να κάνει κάτι, δηλαδή 
πάνω τα κοινωνικά δικαιώµατα από τα ατοµικά µόνο σε αυτή την περίπτωση. 

Αλλά µετά, παρέθεσα ότι έρχονται και τα ατοµικά δικαιώµατα, όπως το δικαίωµα της διαφωνίας. Άρα, 
το κράτος παίρνει τη µέση οδό. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Είστε σαφής, κύριε Σιδέρη. 
ΧΑΡΙΤΟΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΥ (Νοµός Αττικής): Θα ήθελα παρακαλώ… 
ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Να αφήσουµε τις δευτερολογίες για µετά; 
ΧΑΡΙΤΟΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΥ (Νοµός Αττικής): Είναι ελάχιστο. Άκουσα το παιδί το οποίο είπε… 
ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Κύριε Αναστασίου, θα αφήσουµε τις δευτερολογίες 

για µετά. Είναι και άλλοι συνάδελφοί σας που πρέπει να µιλήσουν. Άρα, το αφήνουµε για µετά. 
(Στο σηµείο αυτό την Έδρα καταλαµβάνει ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης) 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Το λόγο έχει ο έφηβος βουλευτής, 
Χατζηγιάννης, Βουλευτής του νοµού Αττικής, για τρία λεπτά. 

ΜΑΡΙΟΣ - ΜΙΧΑΗΛ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ (Νοµός Αττικής): Καληµέρα σας. 
Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι βουλευτές, θα ήθελα µε τη σειρά µου να τονίσω ότι 

αισθάνοµαι τιµή και υπερηφάνεια για τη συµµετοχή µου στη δέκατη έβδοµη Σύνοδο της Βουλής των Εφήβων, 
σε ένα θεσµό που φέρνει σε επαφή εµάς τους νέους Βουλευτές µε τον κοινοβουλευτικό χαρακτήρα του 
πολιτεύµατός µας. 

Θα ήθελα να πω σ’ αυτό το σηµείο ότι αρκετές από τις απόψεις µου σε θέµατα εξωτερικής πολιτικής 
καλύφθηκαν ιδιαίτερα από τον αγαπητό συνάδελφο του νοµού Αιτωλοακαρνανίας, αλλά και από άλλους 
συναδέλφους σε θέµατα γύρω από τη στράτευση των γυναικών και σχετικά µε την αύξηση της θητείας και, 
επίσης, µε τη µη κατάργηση της υποχρεωτικής θητείας. 

Πιστεύω ότι ζούµε σε δύσκολους καιρούς όπου η εδαφική ακεραιότητα και η εθνική ανεξαρτησία της 
Ελλάδος απειλούνται από εξωτερικούς παράγοντες, οι οποίοι είναι γνωστοί σε όλους. Πιστεύω ως επίρρωση 
αυτών ότι πρέπει να ενισχυθούν οι Ένοπλες ∆υνάµεις τόσο από άνδρες, όσο και από γυναίκες. Θα ήθελα, 
όµως, να διευκρινίσω ότι οι γυναίκες θα µπορούσαν εθελοντικά να συµµετάσχουν στις Ένοπλες ∆υνάµεις και 
όχι υποχρεωτικά όπως οι άνδρες. 

Θα ήθελα να επισηµάνω ότι συµφωνώ σε αρκετές διατάξεις µε το δοθέν νοµοσχέδιο. Ωστόσο, θέλω να 
προβάλω κάποιες ενστάσεις.  

Συγκεκριµένα, στην παράγραφο 2 του άρθρου 1 -µπορεί να τέθηκε από κάποιον άλλο συνάδελφο- 
διαφωνώ σχετικά µε την ανεξαιρέτως ονοµαστική κλήση των ανδρών σε περίπτωση πολέµου ή έκτακτης 
ανάγκης, ανεξάρτητα από την κατηγορία της σωµατικής τους ικανότητας. Θεωρώ ότι πρέπει να προβλεφθεί 
νοµοθετικά το τι θέση θα καταλάβουν στις Ένοπλες ∆υνάµεις τα άτοµα αυτά, διότι οι προχωρηµένης ηλικίας και 
οι µη αρτιµελείς προφανώς και δεν έχουν τις ίδιες δυνατότητες µε τους αρτιµελείς και τους νεότερους. 

Επίσης, θα ήθελα να προβάλω κάποιες ενστάσεις και στην παράγραφο 6 του άρθρου 5 αναφορικά µε 
την κλήση στις Ένοπλες ∆υνάµεις και την παροχή µειωµένης στρατεύσιµης στρατιωτικής υποχρέωσης σε 
άτοµα, τα οποία υπηρέτησαν ενόπλως στις τακτικές Ένοπλες ∆υνάµεις άλλου κράτους πλην συµµαχικού ή 
µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης. ∆ιαφωνώ µε την παροχή ουσιαστικά της στρατιωτικής υποχρέωσης αυτής 
διότι θεωρώ ότι τα άτοµα αυτά εξυπηρετούν σκοπιµότητες και συµφέροντα, τα οποία εναντιώνονται κατ’ αρχήν 
στα συµφέροντα του κράτους µας.  

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου εφήβου βουλευτή)  
Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Παρακαλώ, συνεχίστε. 
ΜΑΡΙΟΣ - ΜΙΧΑΗΛ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ (Νοµός Αττικής): Από την άλλη, ως αντίλογος σε αυτό που 

τόνισα για τη διάταξη αυτή, θα ήθελα να πω ότι µπορεί αυτά τα άτοµα να είναι φορείς τεχνογνωσιών και 
τακτικών, που θα µπορέσουν να βοηθήσουν στην άµυνα της χώρας µας. Οπότε, πιστεύω ότι οι γνώµες 
διίστανται γύρω από αυτό το θέµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. Να είστε καλά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Κι εµείς ευχαριστούµε τον κ. 

Χατζηγιάννη. 
Το λόγο έχει η κυρία Λιακοπούλου, βουλευτής Β΄ Αθήνας, για τρία λεπτά. 
ΜΑΡΙΑ ΛΙΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Β΄ Αθήνας): Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί έφηβοι βουλευτές, δεδοµένου 

ότι ζούµε σε µία χώρα που φέρει τον τίτλο «γενέτειρα της δηµοκρατίας», είναι απαράδεκτο να διαπιστώνουµε 
στην καθηµερινότητά µας πλήθος ανισοτήτων. Ο διαχωρισµός ανάµεσα στα δύο φύλλα είναι ένα θέµα 
διαχρονικό, το οποίο ανέκαθεν δίχαζε τους Έλληνες πολίτες. Μια παράµετρος αυτού του φαινοµένου είναι η 
στρατιωτική θητεία, που καθίσταται υποχρεωτική για τους άνδρες, αλλά όχι και για τις γυναίκες. 

Ωστόσο, υπάρχουν δύο αντικρουόµενες απόψεις πάνω στο συγκεκριµένο ζήτηµα. Από τη µία, ο 
γυναικείος πληθυσµός υποστηρίζει την ισότητα µεταξύ των δύο φύλων. Παράλληλα, όµως, αρνείται να 
αναλάβει τις στρατιωτικές του υποχρεώσεις. Από την άλλη πλευρά, ο ανδρικός πληθυσµός αδυνατεί να δεχθεί 
αυτήν την τεράστια αλλαγή λόγω νοοτροπίας. 

Παρ’ όλα αυτά, καθίσταται δυνατόν να βρεθεί µία µέση λύση διότι η πολιτεία οφείλει να µεριµνήσει για 
µια πιο δίκαιη κοινωνία ικανοποιώντας και τις δύο πλευρές εξίσου. 



 

 

Η µειωµένη στρατιωτική υποχρέωση των γυναικών είναι απαραίτητη για την επίτευξη αυτού του στόχου, αλλά 
όχι και η ειδική µεταχείρισή τους.  

Τέλος, οι πιθανόν αντίθετες µε αυτήν την απόφαση θα µπορούσαν να εκπληρώσουν εναλλακτική 
υπηρεσία, όπως οι αντιρρησίες συνείδησης.  

Θα ήθελα, ακόµη, να προσθέσω ότι το άρθρο 1, παράγραφος 1 του νοµοσχεδίου λέει «όλοι οι Έλληνες 
πολίτες», το οποίο είναι µία ασαφής διατύπωση ως προς το φύλο των στρατολογουµένων, καθώς δεν 
διευκρινίζει αν θα είναι άνδρες ή γυναίκες, δεν κάνει ένα διαχωρισµό.  

Πιστεύω ότι αφού ζούµε σε αυτήν τη δηµοκρατική χώρα, πρέπει να παλεύουµε για τη δηµοκρατία και 
την ισότητα µεταξύ των δύο φύλων.  

Ευχαριστώ.  
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε την κ. Λιακοπούλου.  
Το λόγο έχει ο Έφηβος Βουλευτής, Νικόλαος Τάταρης, από τον Νοµό Κυκλάδων.  
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΤΑΡΗΣ (Νοµός Κυκλάδων): Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί έφηβοι βουλευτές, 

κυρίες και κύριοι, βρισκόµαστε εδώ στο κτίριο του Κοινοβουλίου, σε ένα από τα κτίρια που έχουν γράψει την 
ιστορία της σύγχρονης Ελλάδας και καλούµαστε να δώσουµε µια διαφορετική προσέγγιση πάνω σε θέµατα που 
αφορούν άµεσα την κοινωνία µας.  

Όλοι γνωρίζουµε ότι η Ελλάδα διανύει µία δύσκολη κατάσταση, η οποία, όµως, δεν πρέπει να 
αφήσουµε να αλλοιώσει τα εθνικά µας χαρακτηριστικά.  

Οι Ένοπλες ∆υνάµεις αποτελούν αναπόσπαστο κοµµάτι κάθε κράτους, γι’ αυτό οφείλουν να είναι 
λειτουργικές, πάνω από όλα, όµως, έτοιµες για οποιαδήποτε πρόκληση µπορεί να προκύψει, υπηρετώντας 
πάντα την πατρίδα τους.  

Το νοµοσχέδιο για τη στράτευση των Ελλήνων και την εναλλακτική υπηρεσία των αντιρρησιών 
συνείδησης πρέπει να βρίσκεται σε αυτήν την κατεύθυνση, υιοθετώντας παράλληλα και ευρωπαϊκά στοιχεία, 
καθώς η Ελλάδα αποτελεί βασικό ιστορικό, πολιτικό και πολιτιστικό πυλώνα της Γηραιάς Ηπείρου.  

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο που τέθηκε φέτος στην Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών 
Υποθέσεων, θεωρώ ότι είναι σε σωστή κατεύθυνση. Όµως, υπάρχουν ακόµη στοιχεία που µπορούν να 
βελτιωθούν.  

Αρχικά, στο άρθρο 4, στην παράγραφο 1 η διάρκεια της πλήρους στρατεύσιµης στρατιωτικής 
υποχρέωσης από εικοσιτετράµηνη θα ήταν αποτελεσµατικότερο να µειωθεί σε διάρκεια δώδεκα µηνών και σε 
περίπτωση έκτακτης ανάγκης να προβλέπεται η αύξησή της σε δεκαοχτώ. Αντίστοιχα, η διάρκεια της µειωµένης 
να προσαρµοστεί σε περίοδο έξι ή και τριών µηνών.  

Είναι γεγονός ότι πολλοί νέοι αντιµετωπίζουν την κατάταξή τους στο ένοπλο δυναµικό της χώρας ως 
µία νεκρή και καθόλου δυναµική περίοδο της ζωής τους. Όµως, έτσι, εκ των πραγµάτων, δεν µπορούµε να 
έχουµε σύγχρονες και λειτουργικές Ένοπλες ∆υνάµεις.  

Επίσης, απαιτούνται ειδικές γνώσεις για τη χρήση των σύγχρονων επαγγελµατικών οπλικών 
συστηµάτων, γεγονός που θέτει εξ ορισµού εκτός των βασικών λειτουργιών των Ενόπλων ∆υνάµεων τους 
απλούς κληρωτούς πολίτες που κατατάσσονται σε αυτές. Έτσι, τους δίνεται η δυνατότητα συµµετοχής µόνο σε 
δευτερεύουσες εργασίες.  

Με την προτεινόµενη µείωση, λοιπόν, του χρόνου της υποχρεωτικής θητείας θα µπορούσαµε να 
εξασφαλίσουµε την εκπλήρωση της συνταγµατικής υποχρέωσης κάθε Έλληνα στις τάξεις του στρατού, χωρίς 
παράλληλα να εισπράττουµε την πλήρη -σε πολλές περιπτώσεις- απαξίωση της θητείας των Ελλήνων πολιτών 
στις Ένοπλες ∆υνάµεις.  

Εν συνεχεία, στο άρθρο 5, παράγραφο 1, α.5. αναγνωρίζεται το δικαίωµα µειωµένης θητείας στους 
µόνιµους κατοίκους εξωτερικού. Για τη συγκεκριµένη κατηγορία προτείνω την εξασφάλιση του δικαιώµατος της 
επιλογής της υπηρέτησης ή όχι στις Ελληνικές Ένοπλες ∆υνάµεις. Αυτό το δικαίωµα θα αναγνωρίζεται µόνο αν 
οι εν λόγω Έλληνες διαµένουν στο εξωτερικό τουλάχιστον µία δεκαπενταετία, καθώς σε αυτήν την περίπτωση 
ενδέχεται να µην θεωρούν την Ελλάδα ως πατρίδα τους. Αν οποιοσδήποτε επιλέξει την κατάταξή του στους 
κλάδους των Ενόπλων ∆υνάµεων, θα προβλέπεται η ένοπλη εξάµηνη θητεία του.  

Κλείνοντας, θα ήθελα να δηλώσω ευτυχής που βρίσκοµαι εδώ αυτές τις ηµέρες και να υπενθυµίσω ότι 
είµαστε εδώ για την έκθεση των απόψεων και των προβληµατισµών µας µέσα σε µια Ελλάδα δοκιµαζόµενη και 
πάνω σε θέµατα που παραµένουν πολλές φορές επίκαιρα στην ελληνική κοινωνία και πραγµατικότητα.  

Ευχαριστώ.  
 ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε τον έφηβο βουλευτή, 

Νικόλαο Τάταρη, από τον Νοµό Κυκλάδων.  
Το λόγο έχει η έφηβος βουλευτής, Ειρήνη Κυριακίδη, από την Α΄ Πειραιά.  
ΕΙΡΗΝΗ ΚΥΡΙΑΚΙ∆Η (Α΄ Πειραιά): Καληµέρα σας. Ονοµάζοµαι Ειρήνη Κυριακίδη και είµαι από το 

Ράλλειο Γενικό Λύκειο Θηλέων Πειραιά.  
Αρχικά, πριν περάσω στο νοµοσχέδιο, θα ήθελα να σχολιάσω δύο σηµεία που αναφέρθηκαν από 

άλλους έφηβους βουλευτές.  
Το πρώτο είναι ότι ο στρατός στα σύνορα εµποδίζει τους παράνοµους µετανάστες από το να 

εισέρχονται στη χώρα µας, κάτι που προφανώς δεν ισχύει. Αυτό µπορούµε να το διαπιστώσουµε µε µια βόλτα 
στο κέντρο της Αθήνας, του Πειραιά και γενικότερα των µεγάλων αστικών κέντρων.  



 

 

Στη συνέχεια, θα ήθελα να σχολιάσω την άποψη ενός έφηβου βουλευτή –δυστυχώς, δεν θυµάµαι 
ονόµατα- ο οποίος µέσα σε γενικά πλαίσια είπε ότι οι γυναίκες πρέπει να κάθονται στο σπίτι και να φροντίζουν 
τα παιδιά τους και τις οικογένειές τους. Θα ήθελα να του θυµίσω ότι σε αρκετές ασιατικές χώρες το µεγαλύτερο 
µέρος του στρατού αποτελείται από γυναίκες που είναι εξαιρετικά εκπαιδευµένες και αποτελούν µέλη ειδικών 
φρουρών, οπότε οτιδήποτε έχει ειπωθεί για το σωµατότυπο των γυναικών δεν ισχύει.  

Στη συνέχεια, περνώντας στο νοµοσχέδιο, το άρθρο 1 αναφέρεται στην υποχρέωση της στράτευσης. 
Προσωπικά, είµαι κατά της υποχρεωτικής στράτευσης των Ελλήνων, γιατί πιστεύω ότι κανείς δεν είναι 
υποχρεωµένος να κάνει κάτι που το απαγορεύει η συνείδησή του. 

Είναι κατοχυρωµένο ανθρώπινο δικαίωµα το συγκεκριµένο, οπότε οι νόµοι µιας χώρας δεν µπορούν να 
έρχονται σε αντίθεση µε τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Προτείνω την εθελοντική στράτευση, όχι µόνο των ανδρών, 
αλλά και των γυναικών και παραδειγµατισµό από άλλα κράτη, όπως είναι οι Ηνωµένες Πολιτείες, που έχουν 
έναν εξαιρετικό στρατό, ωστόσο δεν είναι υποχρεωτικός ή όπως κάποιες άλλες χώρες, όπως είναι η 
Ουρουγουάη, η οποία προφανώς δεν είναι τόσο ανεπτυγµένη, αλλά τέλος πάντων η κατάταξη είναι εθελοντική, 
ωστόσο σε καιρό πολέµου επιβάλλεται η επιστράτευση, κάτι που µου φαίνεται απολύτως λογικό.  

Επίσης θέλω να προτείνω στην εθελοντική στράτευση την αύξηση των αποδοχών των στρατιωτών, 
διότι για παράδειγµα -και σύµφωνα µε τη Βικιπαίδεια και άλλες πηγές- οι στρατιώτες κατά τη διάρκεια της 
θητείας τους, παίρνουν ένα συµβολικό µισθό 8,80 ευρώ. Εξαιρετικό ποσό! 

Στη συνέχεια το άρθρο 5 αναφέρει ότι όσοι υπηρέτησαν ενόπλως ή µε στρατιωτική ιδιότητα στις 
τακτικές ένοπλες δυνάµεις άλλου κράτους πρέπει να έχουν στρατεύσιµη στρατιωτική υποχρέωση εξάµηνης 
διάρκειας. Το βρίσκω άσκοπο από τη στιγµή που έχουν ήδη κάποια εκπαίδευση και πιστεύω ότι είναι ένα 
επιπρόσθετο έξοδο για το ελληνικό κράτος το οποίο αυτή τη στιγµή δεν µπορεί να το καλύψει.  

Επιπλέον στο άρθρο 6 στην παράγραφο 1 είµαι κι εγώ αντίθετη στη διπλάσια θητεία των αντιρρησιών 
συνείδησης, καθώς µου φαίνεται –συγγνώµη για την έκφραση- παρόµοιο µε τις τιµωρίες που είχαµε στο 
νηπιαγωγείο για τις απόψεις µας και γι’ αυτά που κάναµε όταν δεν καθόµασταν φρόνιµοι. Προτείνω η θητεία να 
είναι ίδιας διάρκειας, καθώς αποκλείεται να καταργηθεί η στρατιωτική υποχρέωση.  

Έπειτα για το άρθρο 8 παράγραφος 1, που λέει ότι υπάρχει ένας καθηγητής ψυχολογίας όταν ένας 
αντιρρησίας συνείδησης λέει τους λόγους που δεν θέλει να πάει στρατό, πιστεύω ότι είναι προσβλητικό προς τη 
νοηµοσύνη ενός αντιρρησία συνείδησης γιατί ο άνθρωπος δεν έχει καµία ψυχολογική διαταραχή, κανένα 
ψυχολογικό πρόβληµα, απλώς έχει διαφορετικές απόψεις, κάτι που δεν έχουµε µάθει να αποδεχόµαστε σε 
αυτήν τη χώρα. Κατά τη γνώµη µου, η νοµική διέξοδος είναι ορθότερη και θα πρέπει να προτιµάται.  

Έπειτα στο άρθρο 8 παράγραφος 2 αναφέρεται ότι στην Επιτροπή βρίσκονται και οι Υπουργοί 
Οικονοµικών και Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, οι οποίοι, κατά τη γνώµη, µου δεν σχετίζονται µε τη 
στράτευση άµεσα τουλάχιστον και πιστεύω ότι οι Υπουργοί Εθνικής Άµυνας, Εσωτερικών, ∆ηµόσιας Τάξης και 
Προστασίας του Πολίτη είναι οι καταλληλότεροι για να το αποφασίσουν αυτό.  

Αυτά και σας ευχαριστώ πάρα πολύ για την προσοχή σας.  
ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΚΑΡΑΜΠΑΤΟΥ (Νοµός Λακωνίας): Συγγνώµη, µπορώ να πω κάτι; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Παρακαλώ.  
ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΚΑΡΑΜΠΑΤΟΥ (Νοµός Λακωνίας): Εγώ µίλησα για όταν έχουµε τη σωστή λειτουργία 

του στρατού, τι οφέλη αποκοµίζουµε. Όχι ότι δεν έχουµε εισροή παράνοµων µεταναστών ανεξέλεγκτη. 
Συµβαίνει διότι ο στρατός µας δεν λειτουργεί σωστά. 

Αυτό είπα. Ευχαριστώ. 
 ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Θα έχετε την ευκαιρία να το 

αναπτύξετε περισσότερο στη δευτερολογία σας και να απαντήσετε και στη συνάδελφό σας. 
Ευχαριστώ. 
Το λόγο έχει η έφηβος βουλευτής, Αθηνά Πολυκανδρίτου, από τον Νοµό Καβάλας. 
ΑΘΗΝΑ ΠΟΛΥΚΑΝ∆ΡΙΤΟΥ (Νοµός Καβάλας): Αξιότιµε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, 

διαβάζοντας το νοµοσχέδιο της Επιτροπής µας διαπίστωσα ότι έχω κάποιες ενστάσεις οι οποίες βέβαια έχουν 
ήδη επισηµανθεί από τους υπόλοιπους συναδέλφους που έχουν µιλήσει. Η πρώτη ήταν για το πρώτο άρθρο 
στην παράγραφο 2 στην οποία αναφέρεται ότι σε περίπτωση πολέµου καλούνται όλοι οι άντρες ανεξάρτητα 
από τη στρατολογική τους κατάσταση και την κατηγορία της σωµατικής τους ικανότητας. Αυτό θεωρώ ότι είναι 
πολύ γενικό και ότι σε πολλές περιπτώσεις µπορεί να κριθεί αδύνατη η συµµετοχή τους στο στρατό.  

Έπειτα στο άρθρο 10 στην παράγραφο 9α που λέει ότι θα υπάρχει αύξηση διαρκείας της εναλλακτικής 
υπηρεσίας κάθε φορά που θα ασκείται συνδικαλιστική δραστηριότητα, όπως έχει επισηµάνει ήδη η 
συνάδελφος, είναι κάτι το οποίο δεν θα έπρεπε να συµβαίνει, δεν θα έπρεπε να υποστεί κυρώσεις ο 
αντιρρησίας γιατί προσπαθεί να εξασφαλίσει κάποιο δικαίωµα και καλύτερες συνθήκες στην εργασία του. 

Τέλος, στο άρθρο 11, στην παράγραφο 2 αναφέρεται ότι σε περίοδο πολέµου οι διατάξεις για την 
εναλλακτική υπηρεσία µπορεί να αναστέλλονται µε απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, που δηµοσιεύεται 
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. 

Κατά την άποψή µου, αν ο αντιρρησίας συνείδησης είναι αντίθετος µε τον πόλεµο και όχι απλώς µε τη 
στρατολόγηση, τότε ένα τέτοιο µέτρο θα κριθεί από αυτόν ως άδικο από τη στιγµή που έχει επιλέξει την 
εναλλακτική υπηρεσία. 



 

 

Κλείνοντας, θα ήθελα να θέσω µία ερώτηση, όσον αφορά την Επιτροπή Αξιολόγησης των Αντιρρησιών. 
Θεωρώ ότι είναι αδύνατον να αξιολογηθεί µία ιδεολογία, µία προσωπική άποψη και επιλογή. Η ερώτησή µου 
είναι πώς θα µπορούσε να αξιολογηθεί από ένα τέτοιο όργανο µία προσωπική άποψη; 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό εισέρχεται στην Αίθουσα της Επιτροπής Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων 

ο Πρόεδρος της Βουλής των Ελλήνων, κ. Ευάγγελος-Βασίλειος Μεϊµαράκης) 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Να καλωσορίσουµε τον Πρόεδρο της 

Βουλής των Ελλήνων, κ. Μεϊµαράκη. 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Ευάγγελος - Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης): Καληµέρα σε όλους! 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε την έφηβο βουλευτή 

Καβάλας, κυρία Πολυκανδρίτου. 
Το λόγο έχει η έφηβος βουλευτής Σερρών κυρία Χαµάλη, για τρία λεπτά. 
ΜΑΡΙΑ ΧΑΜΑΛΗ (Νοµός Σερρών): Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συµµαθητές, διαβάζοντας το παρόν 

νοµοσχέδιο, θα ήθελα να κάνω κάποιες παρατηρήσεις σχετικά µε τα άρθρα 6 µε 11 που αναφέρονται στους 
αντιρρησίες συνείδησης. 

Οι αντιρρησίες συνείδησης, που, λόγω κάποιων θρησκευτικών ή ιδεολογικών πεποιθήσεων, αρνούνται 
να εκτελέσουν ένοπλη στρατιωτική θητεία, τυγχάνουν υπεράσπισης από τον ελληνικό νόµο και υποχρεούνται 
να υπηρετήσουν µέσω εναλλακτικής κοινωνικής υπηρεσίας σε δηµόσιο φορέα για όση διάρκεια τους αναλογεί. 

Ως προς το άρθρο 6 στην παράγραφο 1, που αναφέρει ότι η διπλάσια χρονική διάρκεια είναι 
απαραίτητη γι’ αυτούς, είµαι σύµφωνη µε αυτό, γιατί αυτοί που εκτελούν ένοπλη στρατιωτική θητεία εργάζονται 
όλο το εικοσιτετράωρο, ενώ αυτοί που εκτελούν εναλλακτική εργασία απασχολούνται µόνο τις εργάσιµες ώρες 
του ανάλογου κοινωνικού φορέα. 

Επιπλέον, θα ήθελα να προτείνω την επαναφορά του νόµου άοπλης θητείας, γιατί κάποιος που λόγω 
θρησκευτικών πεποιθήσεων δεν µπορεί να υπηρετεί στο στρατό, τουλάχιστον πρέπει να λάβει κάποιες βασικές 
γνώσεις και εκπαίδευση, ώστε να είναι προετοιµασµένος σε περίοδο ανάγκης. 

Μία επιπλέον παρατήρησή µου είναι ότι, όταν κάποιος δηλώνει αντιρρησίας συνείδησης, η είσοδός του 
σε κάποιο κοινωνικό φορέα πρέπει να γίνεται έπειτα από αυτοπρόσωπη εξέταση από την ειδική επιτροπή και 
όχι όπως αναφέρεται στο άρθρο 8 παράγραφος 1, ότι αυτή η αυτοπρόσωπη εξέταση πρέπει να γίνεται εφόσον 
και µόνο απαιτείται. 

Επίσης, θα ήθελα να πω ότι δεν πρέπει να παύουν να έχουν εφεδρικές υποχρεώσεις και να έχουν όλοι 
τις ίδιες υποχρεώσεις, είτε έχουν τελειώσει το στρατό είτε όχι. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε την έφηβο βουλευτή, 

κυρία Χαµάλη. 
Το λόγο έχει ο έφηβος βουλευτής, Αναστάσιος Κάζης, από τη Β΄ Αθήνας. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΖΗΣ (Β΄ Αθήνας): Αξιότιµοι συνάδελφοι, έφηβοι βουλευτές και Προεδρείο, 

ονοµάζοµαι Αναστάσιος Κάζης και φοιτώ στο 3
ο
 Λύκειο Αµαρουσίου. 

Συµφωνώ όσον αφορά στην εκτέλεση της στρατιωτικής θητείας από τις γυναίκες, όπως άλλωστε και 
πολλοί συνάδελφοί µου υποστήριξαν αυτή τη θέση πρωτύτερα. 

Επίσης, όσον αφορά την εικοσιτετράµηνη στρατιωτική θητεία, θεωρώ πως βρίσκεται µέσα σε λογικά 
πλαίσια από τη στιγµή που σε άλλες χώρες η στρατιωτική θητεία έχει ακόµη µεγαλύτερη διάρκεια. ∆ιαφωνώ 
πως οι αντιρρησίες συνείδησης πρέπει να υπηρετούν σε εναλλακτικές υπηρεσίες της χώρας µας για το 
διπλάσιο χρονικό διάστηµα, δηλαδή, τέσσερα χρόνια. Αντ’ αυτού, θα µπορούσε να προστεθεί στη συνολική 
θητεία τους το 50% της κανονικής της διάρκειας. Στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, επίσης, ο Υπουργός 
Άµυνας δεν θα αναφέρει αυτούς τους τρόπους των εναλλακτικών υπηρεσιών. Θέλω να πω πως πρέπει να 
υπάρξει αναλυτικότερη σχετική ενηµέρωση και στρατιωτική πειθαρχία ακόµη και γι’ αυτή την κατηγορία. 

 Τέλος, ποια είναι η ουσιαστική σηµασία κάποιος να υπηρετήσει στις Ειδικές ∆υνάµεις ή απλά στις 
Ένοπλες ∆υνάµεις και µετά σε µια κρίσιµη στιγµή να δηλώσει αντιρρησίας συνείδησης και να διαγράφεται από 
έφεδρος, αντί να ενισχύσει, όπως ο ίδιος αρχικά είχε αναλάβει, την άµυνα της πατρίδας µας; 

Ο στρατός εξασφαλίζει τα σύνορα και την τιµή της χώρας και είναι καθήκον όλων όσων επιθυµούν να 
θεωρούνται Έλληνες πολίτες να συµµετέχουν σ’ αυτόν µε τον ένα ή τον άλλο τρόπο. Αυτά είχα να σας πω.  

Σας ευχαριστώ πολύ για το χρόνο σας.  
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε τον κ. Κάζη.  
Το λόγο έχει η έφηβος βουλευτής, Ευγενία Καµπιώτη, από τον Νοµό Ζακύνθου.  
ΕΥΓΕΝΙΑ ΚΑΜΠΙΩΤΗ (Νοµός Ζακύνθου): Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί έφηβοι βουλευτές, κατ’ αρχήν θα 

ήθελα να σας ευχαριστήσω για την ευκαιρία που δίνετε στους µαθητές - έφηβους βουλευτές κάθε χρόνο να 
ανταλλάξουν απόψεις και προτάσεις για θέµατα που απασχολούν τη σηµερινή νεολαία και την Ελλάδα 
γενικότερα.  

Η πολλαπλότητα των απαιτήσεων των Ενόπλων ∆υνάµεων στη σύγχρονη εποχή και η ανάγκη 
απλοποίησης και εκσυγχρονισµού των διατάξεων που διέπουν τη στράτευση των Ελλήνων προκειµένου να 
διευκολυνθεί όχι µόνο η κατανόησή τους από τους πολίτες, αλλά και η ανάπτυξη σύγχρονων τεχνικών µεθόδων 
για τις ανάγκες των Ένοπλων ∆υνάµεων, επιβάλλουν, όπως επισηµαίνει και η αιτιολογική έκθεση, την 
αναθεώρηση της ισχύουσας νοµοθεσίας που διέπει τη στράτευση των Ελλήνων πολιτών.  



 

 

Προσωπικά θεωρώ πως θα ήταν επιθυµητό το κράτος να λάβει ορισµένα µέτρα, ώστε οι στρατευόµενοι 
να έχουν όσο το δυνατόν λιγότερο κόστος κατά την περίοδο που εκτελούν τη θητεία τους. ∆ηλαδή εφ’ όσον 
κάθε Έλληνας που µπορεί να φέρει όπλα είναι υποχρεωµένος να συντελεί στην άµυνα της πατρίδας, σύµφωνα 
µε τη διάταξη του άρθρου 4 παράγραφος 6 του Συντάγµατος, θεωρώ πως θα έπρεπε να καλύπτονται όλα τα 
έξοδά του. Και δεν αναφέροµαι στη διαµονή και στη διατροφή που ήδη παρέχονται, αλλά και στα µεταφορικά 
τους έξοδα ή ακόµα και στα χρήµατα τα οποία θα κέρδιζαν στην περίπτωση που εργάζονταν γι’ αυτό το χρονικό 
διάστηµα. Βέβαια, αυτά τα προνόµια θα παρέχονταν υπό ορισµένες προϋποθέσεις. Για παράδειγµα, όταν 
πρόκειται για πολύτεκνη οικογένεια ή για κάποια οικογένεια στην οποία υπάρχουν παραπάνω από δύο ή τρία 
παιδιά που εκτελούν στρατιωτικά χρέη.  

Θεωρώ πως η διάρκεια της πλήρους στρατεύσιµης υποχρέωσης είναι απαραίτητο να µειωθεί, καθώς 
και η διάρκεια της εναλλακτικής υπηρεσίας στην περίπτωση των αντιρρησιών συνείδησης και κατά το διάστηµα 
αυτό, όπου οι στρατευόµενοι θα εκτελούσαν τις στρατιωτικές τους υποχρεώσεις, να έχουν τη δυνατότητα να 
εκτελέσουν κάποιο άλλο έργο, το οποίο θα είναι πιο παραγωγικό για το κράτος, θα το ωθήσει στην πρόοδο και 
την ανάπτυξη και θα το βοηθήσει να αντιµετωπίσει οικονοµικά ή και άλλα προβλήµατα. 

Σχετικά µε το άρθρο 5, πιστεύω πως δεν χρειάζεται να υπάρχουν τόσες πολλές περιπτώσεις για τη 
µειωµένη στρατιωτική θητεία. Θεωρώ πως θα πρέπει να περιορίζεται µόνο στην εξάµηνη διάρκεια.  

Τέλος, σχετικά µε το θέµα που έθεσε µια συνάδελφος και έγκειται στο αν οι φυλακισµένοι θα πρέπει να 
έχουν τη δυνατότητα στράτευσης, θεωρώ πως θα πρέπει να έχουν αυτή τη δυνατότητα και την υποχρέωση, 
απλά ίσως να έχουν κάποιες περιορισµένες δυνατότητες.  

Σας ευχαριστώ.  
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε την έφηβο βουλευτή, 

Ευγενία Καµπιώτη.  
Το λόγο έχει για τρία λεπτά η έφηβος βουλευτής, Ειρήνη Μιχελή, από τη Β΄ Αθήνας.  
ΕΙΡΗΝΗ ΜΙΧΕΛΗ (Β΄ Αθήνας): Σας ευχαριστώ.  
Αυτό που έχω να πω είναι ότι συµφωνώ µε όλες τις απόψεις που έχουν ειπωθεί εδώ µέσα. Η κάθε µία 

είναι διαφορετική και µε έχουν καλύψει σε πολλά σηµεία.  
Βέβαια, αυτό που πιστεύω είναι ότι πρέπει να αυξηθεί λίγο η θητεία και από εννιάµηνη να γίνει 

δωδεκάµηνη. Αυτό έχει ως σκοπό να βοηθήσει στον Προϋπολογισµό του κράτους, διότι δεν θα χρειάζεται να 
γίνονται νέες προσλήψεις επαγγελµατιών οπλιτών.  

Όσον αφορά τώρα τους αντιρρησίες συνείδησης, το να υπηρετούν περισσότερα χρόνια από τους 
οπλίτες, ακούγεται και είναι σαν τιµωρία. Σκοπός είναι να υπηρετούν τους ίδιους µήνες που υπηρετούν και οι 
άλλοι που στρατεύονται.  

Το θέµα µε τη στράτευση είναι ότι πρέπει να αλλάξει λίγο το σύστηµα και να γίνει ποιοτική αναβάθµιση 
στην εκπαίδευση του στρατού. Οι στρατευόµενοι νιώθουν πιο πολύ σαν φυλακισµένοι. Αυτό σηµαίνει ότι 
υπάρχουν κάποια σηµεία στην εκπαίδευσή τους που µπορεί να µην τους φανούν χρήσιµα.  

Σκοπός είναι να τους καλύψουν πλήρως και να τους µάθουν όχι µόνο πώς να υπηρετούν την πατρίδα 
τους, αλλά και να αγαπάνε την πατρίδα τους, να αγαπάνε το στρατό. Γιατί ο στρατός είναι ένα από τα τρία 
βασικά στοιχεία για να υπάρξει ένα ισχυρό κράτος. 

Αυτά είχα να πω. Με έχουν καλύψει πλήρως οι προηγούµενοι συνάδελφοι. 
Ευχαριστώ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε τη συνάδελφο, κυρία 

Ειρήνη Μιχέλη. 
Το λόγο έχει ο έφηβος βουλευτής, Κωνσταντίνος Σοφιανίδης, βουλευτής Β΄ Αθήνας, για τρία λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΟΦΙΑΝΙ∆ΗΣ (Β΄ Αθήνας): Ευχαριστώ, κύριε  Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, αγαπητό Προεδρείο, αξιότιµα µέλη, θα ξεκινήσω την οµιλία µου µε µία 

γενικότερη εισαγωγή στα θέµατα της Εθνικής Άµυνας. 
Βρισκόµαστε σε µια περίοδο, κατά την οποία η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν είναι και η καλύτερή µας φίλη. 

Μας έχουν περιορίσει και οι σχέσεις µας είναι κάπως τεντωµένες µε τις γειτονικές χώρες. Συγκεκριµένα µε την 
Τουρκία, η οποία ουκ ολίγες φορές µας έχει δείξει τα δόντια της. Θεωρώ, λοιπόν, πως ο στρατός σαν θεσµός 
και σαν σηµασία θα πρέπει σε κάθε περίπτωση να είναι υπαρκτός, για να µπορέσει να υποστηρίξει τα 
συµφέροντα της πατρίδας µας. 

Όσον αφορά τη θητεία των ανδρών, δεν έχω κάποια αντίρρηση µε το παρόν νοµοσχέδιο. Θα ήθελα να 
κάνω, όµως, µία αναφορά στις γυναίκες.  

Κατά την άποψή µου, θα έπρεπε να ήταν υποχρεωτική η στρατολόγηση των γυναικών. Είναι και αυτές 
Ελληνίδες πολίτες και µπορούν να βοηθήσουν σε περίπτωση που υπάρξει κάποιο ζήτηµα. ∆εν λέω να πάνε 
στην πρώτη γραµµή µε όπλα και εξοπλισµό, που είναι βαρύς. Θα µπορούσαν, όµως, κάλλιστα να βοηθήσουν 
στο χειρισµό µηχανηµάτων ή στην οδήγηση κάποιων οχηµάτων. Και είµαι σίγουρος ότι θα απέδιδαν πάρα πολύ 
καλά. 

Όσον αφορά τους αντιρρησίες: Η θητεία τους είναι περίπου τέσσερα χρόνια. Εγώ δεν συµφωνώ µε 
αυτό. Θα πρότεινα να µειωθεί στα τρία χρόνια. Όπως προαναφέρθηκε από κάποια συνάδελφο, αυτοί κάνουν 
πολύ πιο εύκολο έργο σε σχέση µε τους φαντάρους. Γιατί άλλο είναι να δουλεύεις σε κάποιο γραφείο ένα 
δωδεκάωρο ή ένα οκτάωρο, όπως είναι το ωράριο ενός δηµοσίου υπαλλήλου και άλλο είναι να κάνεις 



 

 

εκπαίδευση, να ξυπνάς τα χαράµατα, να πηγαίνεις στην προπόνησή σου, κ.λπ. Είναι πιο δύσκολη η ζωή των 
φαντάρων. Θα πρότεινα, λοιπόν, να µειωθεί κατά ένα χρόνο η θητεία, αλλά µέχρι εκεί. 

Ευχαριστώ πολύ για το χρόνο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε τον κ. Σοφιανίδη 
Το λόγο έχει ο έφηβος βουλευτής, Θεόδωρος Γιαννέας, Βουλευτής Ηλείας. Είναι και ο τελευταίος 

εγγεγραµµένος οµιλητής. Να σας πω πως όποιος θέλει να εγγραφεί ακόµα και τώρα, έχει κάθε δικαίωµα και 
προτού προχωρήσουµε στις δευτερολογίες.  

Κύριε  Γιαννέα, έχετε το λόγο για τρία λεπτά. 
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΓΙΑΝΝΕΑΣ (Νοµός Ηλείας): Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι έφηβοι βουλευτές, το 

νοµοσχέδιο που µελετάµε έχει ως τίτλο «Στρατολογία των Ελλήνων». Ποιών Ελλήνων; Όλων των Ελλήνων; 
∆εν το νοµίζω. Το Σύνταγµα αναφέρει ότι όλοι οι Έλληνες είναι υποχρεωµένοι να υπηρετούν στο στρατό. 
Ωστόσο, σήµερα, όπως είναι ευρέως γνωστό, µόνον οι άντρες υπηρετούν στο στρατό και µάλιστα όχι όλοι. 
Κάποιοι εκµεταλλεύονται ορισµένα «παραθυράκια» που υπάρχουν στη νοµοθεσία και δεν υπηρετούν ποτέ. Η 
δική µου πρόταση είναι να υπηρετούν όλοι στο στρατό ανεξαιρέτως και να υπάρχει πιο εντατικός έλεγχος, έτσι 
ώστε να ανιχνεύονται τυχόν ανυπότακτοι, οι οποίοι δεν έχουν πιαστεί στα δόντια της δικαιοσύνης.  

Όσον αφορά τη διάρκεια της στρατιωτικής θητείας, βαθιά µου πεποίθηση είναι ότι πρέπει η θητεία να 
αυξηθεί από τους εννέα µήνες, που είναι τώρα, στους δώδεκα. Με αυτό τον τρόπο θα περιοριστούν οι µόνιµοι 
στρατιωτικοί ή, µε άλλα λόγια, θα περιοριστούν τα έξοδα του κράτους για το στράτευµα και θα γίνεται καλύτερη 
εκπαίδευση των στρατιωτών. Επιπλέον, πιστεύω βαθύτατα ότι πρέπει να γίνει ξανά επιτρεπτή η συµµετοχή και 
στις δύο άλλες τάξεις των Ενόπλων ∆υνάµεων, την Πολεµική Αεροπορία και το Πολεµικό Ναυτικό. Με την 
ισχύουσα νοµοθεσία οι πολίτες µπορούν να υπηρετούν µόνο στο Στρατό Ξηράς. Αυτό δεν το θεωρώ σωστό, 
διότι σε περίοδο πολέµου, όπου γίνεται επιστράτευση όλης της χώρας, όσοι πολίτες κληθούν να υπηρετήσουν 
την πατρίδα δεν θα γνωρίζουν πώς λειτουργεί το Ναυτικό και η Αεροπορία. Αυτό θα έχει σαν αποτέλεσµα να 
χάνουµε ένα σηµαντικότατο µέρος της ισχύος των Ενόπλων ∆υνάµεών µας. 

Τέλος, όσον αφορά τους αντιρρησίες συνείδησης, η γνώµη µου είναι αντίθετη µε µερικούς συναδέλφους 
οι οποίοι υποστηρίζουν ότι πρέπει να µειωθεί η θητεία τους. Η άποψή µου είναι ότι το άρθρο 6 πρέπει να 
παραµείνει ως έχει, διότι οι υπηρετούντες στους φορείς ως αντιρρησίες συνείδησης εργάζονται σε πολύ πιο 
«εύκολες» συνθήκες απ’ ό,τι εάν υπηρετούσαν στο στρατό. 

Ευχαριστώ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Πρόεδρος της Επιτροπής): Και εµείς σας ευχαριστούµε. 
Το λόγο έχει η κ. Μαρία Γεροπέππα, έφηβος βουλευτής Β΄ Αθήνας.  
ΜΑΡΙΑ ΓΕΡΟΠΕΠΠΑ (Β΄ Αθήνας): Καληµέρα και από µένα.  
Είµαι η Μαρία Γεροπέππα. Θα ήθελα να µιλήσω για το θέµα της στράτευσης των γυναικών. 

Προσωπικά αν µε ρωτούσατε θα σας έλεγα ότι διαφωνώ µε τη στράτευση. Παρ’ όλα αυτά, αν ήταν 
υποχρεωτική, θεωρώ ότι θα µπορούσαν οι γυναίκες να έχουν επιλογή εάν θα ασκούσαν τη θητεία τους σε 
γραφεία ή στο στράτευµα. Παρά την ισότητα των δυο φύλων –και συµφωνώ ότι είµαστε ίσοι- οι άνδρες έχουν 
κάποιες δυνατότητες που δεν έχουν όλες οι γυναίκες. ∆εν µπορούν όλες οι γυναίκες να κρατήσουν τα όπλα. 
Αυτές θα µπορούσαν απλά να πάνε σε κάποια γραφεία.  

Ευχαριστώ πολύ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Πρόεδρος της Επιτροπής): Ευχαριστούµε την κ. Γεροπέππα.  
Θα κάνουµε µια διακοπή για δέκα λεπτά και θα επανέλθουµε για το σχολιασµό των τοποθετήσεών σας. 

Βεβαίως θα έχετε το δικαίωµα της δευτερολογίας.  
Ευχαριστώ πολύ.  

(∆ΙΑΚΟΠΗ) 
(ΜΕΤΑ ΤΗ ∆ΙΑΚΟΠΗ) 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Παρακαλώ να συνεχίσουµε τη 
διαδικασία. 

Προτού προχωρήσουµε στις δευτερολογίες, θα κάνουµε ένα σύντοµο σχολιασµό των τοποθετήσεων 
του δεύτερου γύρου. 

Ο κ. Χατζηγιάννης έθεσε θέµα όσον αφορά την εθελοντική θητεία των γυναικών, να διατηρηθεί η 
υποχρεωτική θητεία για τους άντρες και να είναι εθελοντική για τις γυναίκες, διατύπωσε την ένστασή του για το 
άρθρο 1 παράγραφος 2 όσον αφορά τη σωµατική ικανότητα των στρατευσίµων κατά τη διάρκεια του πολέµου ή 
σε περιπτώσεις έκτακτης ανάγκης, όπως επίσης την ένστασή του για το άρθρο 5 παράγραφος 1, περίπτωση α6 
σχετικά µε τους στρατεύσιµους που υπηρέτησαν σε άλλες ένοπλες δυνάµεις πλην συµµαχικού µέλους της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Η κα Λιακοπούλου έθεσε το θέµα της ανισότητας των δύο φύλων, µίλησε για µειωµένη στρατιωτική 
θητεία των γυναικών, όπως επίσης τοποθετήθηκε σχετικά µε την ασαφή ορολογία του άρθρου 1 παράγραφος 1 
που αναφέρεται στους Έλληνες πολίτες. Βέβαια στο σηµείο αυτό να σας πω ότι όταν λέµε «Έλληνες πολίτες» 
σαφώς αναφερόµαστε και στους άντρες και στις γυναίκες. 

Ο κ. Τάταρης µίλησε για υιοθέτηση ευρωπαϊκών στοιχείων στη στρατιωτική θητεία. Όσον αφορά το 
άρθρο 4 παράγραφος 1, τοποθετήθηκε υπέρ της µείωσης του ανώτατου ορίου των 24 µηνών σε 12 µήνες. 
Βέβαια σ’ αυτό θα σας θυµίσω και την τοποθέτηση του συναδέλφου κυρίου ∆ήµα ότι όταν µιλάµε για 24 µήνες, 



 

 

µιλάµε για το ανώτατο όριο που θέτει η νοµοθεσία. Με βάση τις αποφάσεις του εκάστοτε Υπουργού Εθνικής 
Αµύνης, αυτό µπορεί να τοποθετηθεί χαµηλότερα, όπως ισχύει στην παρούσα περίοδο που είναι 9 µήνες. 

Επίσης έκανε και µία αναφορά όσον αφορά το άρθρο 5 παράγραφος 1 περίπτωση α5 για τους 
µόνιµους κατοίκους εξωτερικού. Στην ουσία είπε ότι η συγκεκριµένη κατηγορία ενδεχοµένως να µη χρειάζεται 
να υπηρετήσει τη στρατιωτική της θητεία. Βέβαια θα µου επιτρέψετε να διαφωνήσω. Όσον αφορά το 
συγκεκριµένο θέµα, οι Έλληνες του εξωτερικού νοµίζω ότι είναι δύο φορές Έλληνες. Τέθηκε ένα θέµα για το 
κατά πόσο είναι Έλληνες ή όχι. Βεβαίως υπάρχει και µία µικρή κατηγορία που ενδεχοµένως να µην έχουν 
αίσθηση της ελληνικής τους καταγωγής.  

Η κυρία Κυριακίδη έθεσε πάρα πολλά θέµατα. Ήταν αντίθετη όσον αφορά στο διαχωρισµό των 
γυναικών και των ανδρών. Μίλησε για κατάργηση της υποχρεωτικής θητείας και για αύξηση των αποδοχών 
όσον αφορά την καθιέρωση της εθελοντικής στράτευσης. Συγκεκριµένα για το ποσό των 8,80 ευρώ αναφέρθηκε 
ότι είναι µικρό. Μίλησε για το άρθρο 5 παράγραφος 1 περίπτωση α6. Θεωρεί άσκοπη την υπηρέτηση της 
θητείας για κάποιον ο οποίος έχει ήδη υπηρετήσει τη θητεία του σε κάποιο άλλο κράτος για διάστηµα 
τουλάχιστον έξι µηνών. Τοποθετήθηκε για το άρθρο 6 παράγραφος 1 και εξέφρασε την αντίθεσή της όσον 
αφορά το διπλάσιο χρόνο θητείας που κάνουν οι αντιρρησίες συνείδησης. Βέβαια και σ’ αυτό το άρθρο θα σας 
επισηµάνω ότι το διπλάσιο είναι ένα απώτατο όριο το οποίο θέτει η νοµοθεσία. Με βάση πάλι µία απόφαση του 
εκάστοτε Υπουργού Εθνικής Αµύνης αυτό µπορεί να µειωθεί, όπως ισχύει αυτή τη στιγµή που είναι στους 13,5 
µήνες, εποµένως δεν είναι το διπλάσιο των 9 µηνών αλλά περίπου 50% προσαύξηση όσον αφορά την 
υποχρεωτική θητεία. Εξέφρασε επίσης την αντίθεσή της για το άρθρο 8 παράγραφος 1 σχετικά µε τη συµµετοχή 
καθηγητών ψυχολογίας στη συγκεκριµένη Επιτροπή, όπως επίσης και την αντίθεσή της µε το άρθρο 8 
παράγραφος 2 όσον αφορά την αρµοδιότητα των Υπουργών Οικονοµίας και Οικονοµικών και Εθνικής Παιδείας 
και Θρησκευµάτων σχετικά µε την απόφαση που πρέπει να εκδώσουν όσον αφορά τον αριθµό των 
αναπληρωµατικών µελών. 

Η συνάδελφος κ. Πολυκανδρίτου ήταν αντίθετη µε τη γενικολογία του άρθρου 1 παράγραφος 2 και τις 
προβλέψεις της συγκεκριµένης διάταξης. Εξέφρασε επίσης την αντίθεσή της µε το άρθρο 10 παράγραφος 9
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σχετικά µε την απαγόρευση συνδικαλιστικής δραστηριότητας όσον αφορά τους αντιρρησίες συνείδησης. Βέβαια 
στο σηµείο αυτό θα σας πω ότι και µε βάση το Σύνταγµα απαγορεύεται ο συνδικαλισµός στο στράτευµα, 
εποµένως κατ’ αναλογία θεωρώ ότι η συγκεκριµένη διάταξη δεν είναι αντίθετη ακόµα και γι’ αυτούς που 
εκπληρώνουν την εναλλακτική θητεία στο να υπάρχει µία απαγόρευση συνδικαλιστικής δράσης. 

Θεωρούνται στρατεύσιµοι ακόµα και αν κάνουν τη θητεία τους σε χώρους εκτός της στενής έννοιας του 
στρατού. Νοµίζω ότι και για λόγους ισότητας πρέπει να υπάρχει απαγόρευση της συνδικαλιστικής 
δραστηριότητας.  

Επίσης, εξέφρασε την αντίθεσή της µε άρθρο 11, παράγραφος 2. Θεώρησε άδικη τη συγκεκριµένη 
ρύθµιση σχετικά µε το δικαίωµα του Υπουργού Εθνικής Αµύνης να παίρνει την απόφαση να αναστέλλεται η 
εναλλακτική υπηρεσία κατά τη διάρκεια περιόδου πολέµου.  

Η συνάδελφος κ. Χαµάλη έθεσε θέµα για το άρθρο 6, παράγραφος 1, σχετικά µε το διπλάσιο χρόνο, το 
απώτατο όριο που προβλέπεται για τους αντιρρησίες συνείδησης. Ήταν σύµφωνη µε τη συγκεκριµένη ρύθµιση, 
καθώς θεωρεί ότι αυτοί που κάνουν εναλλακτική θητεία στην ουσία κάνουν µια θητεία που δεν έχει τη 
σκληρότητα που έχει µια κανονική στρατιωτική θητεία. Μίλησε για επαναφορά του νόµου της άοπλης θητείας.  

Επίσης, µίλησε για το γεγονός ότι πρέπει να είναι υποχρεωτική, σύµφωνα µε το άρθρο 8, παράγραφος 
1, η αυτοπρόσωπη εξέταση κατά τη διάρκεια της εν λόγω επιτροπής και να µην είναι προαιρετική, όπως εδώ. 

Ο συνάδελφος κ. Κάζης διαφωνεί µε το απώτατο όριο, το διπλάσιο χρόνο, της εναλλακτικής θητείας. 
Η κ. Καµπιώτη µίλησε για τη λήψη µέτρων για µικρότερο κόστος κατά τη διάρκεια της θητείας. Μίλησε 

επίσης για την ανάγκη πρόβλεψης από το νοµοθέτη περιπτώσεων διαφυγόντων κερδών κατά τη διάρκεια της 
θητείας –αν µου επιτρέπετε την ορολογία- για κάποιον ο οποίος διακόπτει την εργασία του, υπό κάποιες 
προϋποθέσεις και για κάποιες περιπτώσεις, όπως παιδιά πολύτεκνων οικογενειών και κάποιες άλλες 
προβλέψεις. 

Επίσης, µιλήσατε για την ανάγκη µείωσης του ανώτατου ορίου, του άρθρου 4, παράγραφος 1, που 
αφορά στην εικοσιτετράµηνη θητεία, καθώς και τη µειωµένη εννεάµηνη ή εξάµηνη θητεία. Επίσης, για το άρθρο 
5 θεώρησε η κ. Καµπιώτη ότι είναι πολλές οι περιπτώσεις που αναφέρονται στην εξάµηνη και την εννεάµηνη 
θητεία και ότι έπρεπε να  υπάρξει µια πρόβλεψη µόνο για την εξάµηνη.  

Η κ. Μιχελή αναφέρθηκε στην ανάγκη αύξησης της θητείας από εννεάµηνη σε δωδεκάµηνη 
προκειµένου να ελαφρυνθεί ο κρατικός προϋπολογισµός µε την πρόσληψη λιγότερων επαγγελµατιών οπλιτών.  

Βέβαια, πάλι ερχόµαστε στο θέµα που έθιξε και ο συνάδελφός µου κ. ∆ήµας. Η συγκεκριµένη ρύθµιση 
θέτει το ανώτατο όριο και από εκεί και πέρα είναι απόφαση του εκάστοτε Υπουργού Εθνικής Αµύνης ανάλογα 
µε τις ανάγκες της χώρας κατά τη συγκεκριµένη περίοδο και ανάλογα µε τις προβλέψεις του προϋπολογισµού, 
κατά πόσον η θητεία θα είναι εννεάµηνη, δωδεκάµηνη ενδεχοµένως και µέχρι το απώτατο όριο.  

Επίσης, µίλησε και για ποιοτική αναβάθµιση κατά την εκπαίδευση των στρατευσίµων. 
Ο συνάδελφος κ. Σοφιανίδης αναφέρθηκε στην περίοδο των τεταµένων σχέσεων, την οποία βιώνουµε, 

µε τις γειτονικές χώρες και µε την Ευρωπαϊκή Ένωση.  
Όσον αφορά στο δεύτερο σκέλος θα µου επιτρέψει ο συνάδελφος να διαφωνήσω. ∆εν είναι θέµα 

τεταµένων σχέσεων, τουλάχιστον µε τους Eυρωπαίους εταίρους µας. Αυτό το οποίο αυτή τη στιγµή βιώνει η 
χώρα -όσον αφορά τουλάχιστον στην οικονοµική και όχι µόνο κρίση- µπορεί σε κάποιες περιόδους στο 



 

 

παρελθόν να µας οδήγησε σε συγκρούσεις µε κάποιους Eυρωπαίους εταίρους µας, αλλά σε καµία περίπτωση 
οι σχέσεις µας µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και η θέση της χώρας δεν έχουν τρωθεί. Αντίθετα, οι Ευρωπαίοι 
εταίροι –άλλωστε το λέει και η λέξη- προσπαθούν να µας βοηθήσουν σ’ αυτή τη δύσκολη συγκυρία. Βεβαίως 
και εµείς µε τις δικές µας πρωτοβουλίες και τις θέσεις που θα πάρουµε θα προσπαθήσουµε σαν χώρα να 
πατήσουµε στα πόδια µας και να προχωρήσουµε µπροστά.  

Μίλησε για το γεγονός ότι πρέπει να είναι απαραίτητη η ύπαρξη των γυναικών στο στράτευµα, όπως 
επίσης και για την αναγκαιότητα µείωσης του ανώτατου ορίου όσον αφορά τη στράτευση των αντιρρησιών 
συνείδησης από τα τέσσερα έτη στα τρία. 

Ο συνάδελφος ο κ. Γιαννέας, αναφέρθηκε στο ότι θα πρέπει να υπηρετούν όλοι ανεξαιρέτως στο 
στράτευµα. Μίλησε και εκείνος για την ανάγκη αύξησης της θητείας από τους 9 µήνες στους 12. Είπε επίσης και 
ότι πρέπει να γίνει επιτρεπτή η θητεία στο Πολεµικό Ναυτικό και την Πολεµική Αεροπορία και να παραµείνει το 
όριο των άρθρων που αφορά τους αντιρρησίες. 

Τέλος, η κ. Γεροπέππα, αναφέρθηκε και υποστήριξε την εναντίωση της σχετικά µε τη στράτευση των 
γυναικών. 

Τώρα θα προχωρήσουµε στις δευτερολογίες. Ο καθένας έχει το δικαίωµα να µιλήσει για ενάµισι λεπτό. 
Οι δευτερολογίες θα γίνουν µε ανάταση χεριών. Θα µας συστηθείτε, γιατί αντιλαµβάνεστε ότι δεν µπορούµε να 
συγκρατήσουµε όλα τα ονόµατα. 

Θα ξεκινήσουµε µε τον Εισηγητή έφηβο βουλευτή, Γεώργιο – Αλέξανδρο Κουτρουµπάκη, ο οποίος έχει 
το λόγο για ενάµισι λεπτό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ – ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΠΑΚΗΣ (Νοµός Χανίων): Λέγοµαι Γεώργιος - Αλέξανδρος 
Κουτρουµπάκης και θα ήθελα κατ’ αρχήν να συµφωνήσω µε τη στράτευση των γυναικών, καθώς όπως είπαν 
και άλλοι έφηβοι βουλευτές µπορούν να καλύψουν πάρα πολλές οργανικές θέσεις του στρατού. ∆εν συζητάµε 
τώρα να είναι, όπως είπαν, στην πρώτη γραµµή του πεδίου, απλώς µπορούν να καλύψουν θέσεις γραφείων, 
θέσεις όσον αφορά τη µεταφορά και χρήση άλλων µηχανηµάτων.  

Στη συνέχεια, θα ήθελα να µιλήσω για τους ανυπότακτους, όπως προανέφεραν και άλλοι, για την άρση 
των πληροφοριών στο διαδίκτυο για την καλύτερη ενηµέρωσή τους, ώστε να έχουµε τυχόν αποφυγή µη 
πληροφόρησης.  

Θα αναφερθώ στη στράτευση πριν από το Πανεπιστήµιο, ώστε να έχουµε αποφυγή διακοπής των 
σπουδών από τους νέους.  

Θα ήθελα να συµφωνήσω µε τον βουλευτή Αττικής, καθώς τα άτοµα τα οποία έχουν υπηρετήσει σ’ 
άλλα κράτη Ευρωπαϊκής Ένωσης κατέχουν διαφορετικές αντιλήψεις µε αποτέλεσµα να υπάρχει περίπτωση να 
έρθουν σε σύγκρουση µε τις αντιλήψεις του δικού µας στρατού. 

Θα ήθελα να διαφωνήσω σ’ ό,τι αφορά το ρόλο του στρατού στα σύνορα για την προστασία από τη 
διέλευση των λαθροµεταναστών. Οι λαθροµετανάστες, οι οποίοι εισέρχονται στη χώρα µας δεν εισέρχονται 
µόνο από τα εδάφη, καθώς έρχονται µε πλοία, έρχονται µε οποιοδήποτε άλλο µέσο, ώστε να µπορέσουν να 
εργαστούν, οπότε δεν είναι ο στρατός που κάνει κακά τη δουλειά του ή είναι ελλειπτικός. 

Θα ήθελα, επίσης, να διαφωνήσω µε τη βουλευτή, η οποία έλεγε ότι είναι περιττό τα άτοµα από τα άλλα 
κράτη να υπηρετούν εξάµηνη διάρκεια στην Ελλάδα, καθώς είναι µια περαιτέρω οικονοµική δαπάνη της 
Ελλάδας. Εγώ πάλι θα διαφωνήσω. Θα έλεγα ότι τα άτοµα αυτά, εφόσον ζουν στην Ελλάδα, θα πρέπει να 
ορκιστούν για την υπεράσπιση της πατρίδας µας εφόσον κατέχουν ήδη µια εκπαίδευση. ∆εν θα έλεγα να 
υπηρετήσουν έξι µήνες, έστω τρεις, αλλά τουλάχιστον να ορκιστούν για την υπεράσπισή της. 

Θα ήθελα να διαφωνήσω µε τη βουλευτή Καβάλας, η οποία υποστηρίζει ότι είναι αντίθετη µε την 
αναστολή των διατάξεων από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας όσον αφορά την ιδεολογική πεποίθηση των 
αντιρρησιών συνείδησης ότι την περίοδο πολέµου όλοι είναι υποχρεωµένοι να φέρουν όπλα, καθώς ο 
Οργανισµός του ΚΥΣΕΑ αποφασίζει σε περίπτωση πολέµου για το ποιοι είναι µάχιµοι. Όλοι είναι µάχιµοι και 
όταν η πατρίδα βρίσκεται σε κίνδυνο πρέπει να την υπερασπιστούν. 

Τέλος, θα ήθελα να συµφωνήσω µε τη βουλευτή Καµπιώτη που υποστηρίζει την περαιτέρω οικονοµική 
κάλυψη των αναγκών για τη µεταφορά των οπλιτών, όταν φυσικά απαιτείται. Όσον αφορά, για παράδειγµα, 
οικογενειάρχες ή µέλη πολυµελούς οικογένειας θα ήταν καλό ο στρατός να τους καλύπτει περαιτέρω ανάγκες, 
όπως είναι η κάλυψη εισιτηρίων.  

Ευχαριστώ πολύ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε τον κ. Κουτρουµπάκη.  
Το λόγο έχει ο επόµενος συνάδελφος, κ. Κάζης.  
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΖΗΣ (Β΄ Αθήνας): Θα ήθελα καταρχήν να επισηµάνω αυτό που είχα αναφέρει και 

πρωτύτερα: Ποια είναι η ουσιαστική σηµασία του να υπηρετήσει κανείς στις Ειδικές ∆υνάµεις και να δηλώσει 
αντιρρησίας συνείδησης στο τέλος, όταν υπάρχει µια κρίσιµη στιγµή;  

Επίσης, θα ήθελα να πω στην κοπέλα που ανέφερε ότι οι γυναίκες δεν έχουν τη δυνατότητα να 
συµµετέχουν σε έναν πόλεµο ή να εκτελέσουν στρατιωτική θητεία ότι µπορούν εκτός από το να κουβαλούν τα 
όπλα να είναι χρήσιµες σε κέντρα ελέγχου –όπως ανέφερε και ο συνάδελφός µου- και µπορούν γενικά να 
παίξουν κι άλλους ρόλους που είναι πολύ καθοριστικοί στην έκβαση ενός πολέµου. 

Ευχαριστώ πολύ. 
  ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε το συνάδελφο τον κ. 

Κάζη.  



 

 

Το λόγο έχει ο συνάδελφος στην πίσω σειρά.  
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΟΦΙΑΝΙ∆ΗΣ (Β΄ Αθήνας): Έγινε κάποια παρεξήγηση για το τι είπα πριν για τους 

Ευρωπαίους Εταίρους. Απ’ ό,τι φαίνεται, καταλάβατε ότι εννοούσα πως δεν µας στηρίζουν. ∆εν εννοούσα αυτό. 
Ήθελα να πω πως το κάθε έθνος, το κάθε κράτος οφείλει να έχει ένα δικό του στρατό να υπερασπιστεί 

την πατρίδα του, γιατί αν τυχόν γίνει πόλεµος δεν θα πρέπει να εξαρτιέσαι από κανέναν. Ο καθένας θα πρέπει 
να µπορεί µόνος του –µιλάµε σε πολυατοµικό επίπεδο, καθώς πρόκειται για ένα ολόκληρο έθνος, δεν µιλάµε 
για ένα συγκεκριµένο άτοµο- να υπερασπίζει τη χώρα του µε το δικό του στρατό, χωρίς να περιµένει βοήθεια 
από κάποιον άλλον. ∆ιότι ο άλλος δεν είναι υποχρεωµένος να θυσιαστεί. Ναι µεν, είµαστε στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση και θα µας βοηθήσουν αν γίνει κάτι –να µη γίνει βέβαια, µιλάµε υποθετικά- αλλά δεν είναι σωστό να 
περιµένεις βοήθεια από κάποιον και να είσαι εξαρτηµένος διαρκώς και να µην έχεις δικό σου στρατό. Αυτό 
εννοούσα. ∆εν εννοούσα ότι έχουµε κάποια διαφωνία µε τους εταίρους. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Εγώ δέχοµαι την παρατήρησή σας και 

σας ευχαριστώ για τη διευκρίνιση. 
Το λόγο έχει ο επόµενος συνάδελφος.  
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΣΧΑΛΗΣ (Νοµός Μαγνησίας): Θα ήθελα να αναφερθώ σε µια συνάδελφο, η οποία 

έθιξε το θέµα των αντιρρησιών συνείδησης, λόγω ιδεολογικών θεµάτων.  
Θα ήθελα να επισηµάνω ότι η κατάσταση στη χώρα µας, η οποία απειλείται καθηµερινά από διάφορους 

εξωτερικούς κινδύνους κρίνει αναγκαία τη στρατολόγηση των Ελλήνων, ανεξάρτητα ιδεολογίας µε σκοπό να 
µάθουν τα βασικά και να είναι έτοιµοι για µάχη. 

Επίσης, όσον αφορά το θέµα των γυναικών που θίχτηκε από πολλούς συναδέλφους, θα µπορούσαν να 
υπάρχουν κριτήρια, τα οποία οι γυναίκες θα πρέπει να πληρούν µε σκοπό να συµπεριληφθούν.  

Ευχαριστώ πολύ. 
 ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε τον κ. Πασχάλη. 
Το λόγο έχει ο επόµενος συνάδελφος, παρακαλώ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΗΣ (Νοµός Καρδίτσας): Μια συνάδελφος µίλησε περί ειλικρίνειας των 

αντιρρησιών συνείδησης, ότι οι περισσότεροι δηλώνουν ψευδώς ότι είναι αντιρρησίες συνείδησης. Πιστεύω ότι 
έκανε µια γενίκευση που δεν ταιριάζει στο κλίµα της συζήτησης. Θα ήθελα αν µπορεί –νοµίζω ότι ήταν η 
συνάδελφος που κάθεται δεύτερη µπροστά- να διευκρινίσει αυτό που ήθελε να πει.  

Ευχαριστώ πολύ. 
 ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε τον κ. Πασχαλίδη.  
Το λόγο έχει η επόµενη συνάδελφος. 
ΈΝΤΖΙ ΤΕΡΕΖΙΟΥ (Νοµός Χαλκιδικής): Αρχικά θα ήθελα να τονίσω ότι θίχθηκε πολύ το θέµα του 

εθελοντισµού και του µισθοφορικού στρατού. Αναφέρθηκε το παράδειγµα της Αµερικής, όπου ο στρατός είναι 
εθελοντικός.  

Η Ελλάδα είναι µια µικρή χώρα και έχει ανάγκη το στρατό. ∆εν µπορώ να καταλάβω γιατί όλοι το 
βλέπουν «σνοµπάρισµα» το στρατό. ∆ιότι υπάρχει ένας διακοσµητικός ρόλος.  

Θεωρώ ότι πρέπει να σκεφθούµε την αρχαία Ελλάδα, όπου ο Στρατός ήταν ένας θεσµός. Πιστεύω ότι 
είναι ένας θεσµός που δεν µπορεί να καταργηθεί, ασχέτως εάν πολλοί λένε ότι είναι παραπάνω δαπάνες για τη 
χώρα. Πρέπει να δούµε το θέµα πατριωτικά. Οι γυναίκες πρέπει να πάνε Στρατό. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε τη συνάδελφο κ. 

Τερεζίου. 
Το λόγο έχει ο συνάδελφος, κ. Νταµπανλής Γεώργιος, από τη Β΄ Αθήνας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΜΠΑΝΛΗΣ (Β΄ Αθήνας): Όσον αφορά το θέµα που θίχτηκε, ότι οι γυναίκες δεν πρέπει 

να πάνε στο Στρατό και ότι δεν είναι για το Στρατό, εγώ πιστεύω ότι αυτό θα ίσχυε, εάν δεν γίνονταν δεκτές στη 
Σχολή Ευελπίδων. Από τη στιγµή που γίνονται δεκτές στη Σχολή Ευελπίδων δεν υπάρχει επιχείρηµα του ότι 
δεν κάνουν για το Στρατό. Αυτό είναι το πρώτο. 

Ακούστηκε ότι ο Στρατός πρέπει να είναι µισθοφορικός. Στην Ελλάδα υπάρχει το φιλότιµο, αλλά όπως 
και να το κάνουµε ο εθελοντισµός δεν καλύπτει τις ανάγκες. Η Αµερική είναι µια τεράστια χώρα. Η Ουρουγουάη 
δεν έχει γείτονες που να την απειλούν. Αυτά τα λέω για τα παραδείγµατα που ακούστηκαν. 

Επίσης, όσον αφορά το µισθοφορικό στρατό θέλω να πω ότι αν το δούµε ιστορικά, κάθε φορά που µια 
χώρα βασιζόταν στο µισθοφορικό στρατό, αυτό το σύστηµα αποτύγχανε, διότι στην έκτακτη ανάγκη οι 
µισθοφόροι κοιτούσαν µόνο τον εαυτό τους. ∆εν είχαν κανένα κίνητρο να πολεµήσουν, πολεµούσαν µόνο για τα 
λεφτά και δεν ήθελαν να διακινδυνεύσουν τη ζωή τους. 

Επίσης, ειπώθηκε ότι µόνο όσοι µένουν στην παραµεθόριο πρέπει να τυγχάνουν µιας µετεκπαίδευσης. 
Πιστεύω ότι αυτό είναι κάπως ρατσιστικό. Για παράδειγµα, επειδή κάποιος τυχαίνει να µένει στη Χίο, στον Έβρο 
ή αλλού, δεν σηµαίνει ότι είναι αναγκασµένος να κάνει επιπλέον µετεκπαίδευση. Εάν είναι να γίνει 
µετεκπαίδευση, είτε να γίνει για όλους ανεξάρτητα από τον τόπο διαµονής τους είτε για κανέναν.  

Ευχαριστώ πολύ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε το συνάδελφο, κ. 

Νταµπανλή. 
Το λόγο έχει η συνάδελφος, κυρία Αλεξάνδρα Λουράντου, από την Α΄ Πειραιά. 



 

 

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΛΟΥΡΑΝΤΟΥ (Α΄ Πειραιά): Είµαι από την Α΄ Πειραιά και συγκεκριµένα από τα Κύθηρα. 
Θα ήθελα µια διευκρίνιση από το συνάδελφο από το Νοµό Ηλείας για τη θητεία στο Ναυτικό. ∆εν 

κατάλαβα ακριβώς τι ήθελε να πει. Ξέρω ότι υπάρχει θητεία στο Ναυτικό.  
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Θα σας απαντήσει µόλις έρθει η σειρά 

του. Είναι καλύτερα να τηρήσουµε τη σειρά των οµιλητών. 
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΛΟΥΡΑΝΤΟΥ (Α΄ Πειραιά): Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω να θέσω άλλο ένα ερώτηµα. Ξέρω ότι η θητεία στο Ναυτικό είναι δώδεκα µήνες, ενώ στο Πεζικό ή 

κάπου αλλού είναι εννέα µήνες. Για ποιο λόγο συµβαίνει αυτό; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Θέλετε να σας απαντήσω εγώ ή ο 

συνάδελφος; 
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΛΟΥΡΑΝΤΟΥ (Α’ Πειραιά): Όποιος θέλει. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Θα σας απαντήσει ο συνάδελφος. 
Το λόγο έχει ο κ. Σιαήλης Χριστόφορος, από την Πάφο. 
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΣΙΑΗΛΗΣ (Κύπρος): Άκουσα από συναδέλφους πως ο Στρατός δεν είναι αρκετά 

δηµοκρατικός και οι στρατιώτες είναι σαν φυλακισµένοι, αφού ο Στρατός έχει ως σκοπό να µας προετοιµάσει 
για φαινόµενα πολέµου. Εγώ δεν πιστεύω ότι πρέπει να είναι πιο δηµοκρατικός ή πιο χαλαρός. 

Θέλω να πω και κάτι άλλο. Συµφωνώ µε το συνάδελφο που είπε ότι πρέπει να υπάρχουν κριτήρια για 
τη στράτευση των γυναικών. Για παράδειγµα, σε περίπτωση που µείνει έγκυος θα κάνει έκτρωση ή θα έχει για 
εννέα µήνες άδεια;  

Ευχαριστώ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε τον συνάδελφο κ. 

Σιαήλη. 
Το λόγο έχει η κ. Καραµπάτου Σταυρούλα από τον Νοµό Λακωνίας. 
ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΚΑΡΑΜΠΑΤΟΥ (Νοµός Λακωνίας): Ευχαριστώ. 
Αρχικά, θα ήθελα να διαφωνήσω µε τη συνάδελφό µου κ. Ρούµπου, διότι ο Στρατός δεν προάγει την 

πολεµική ιδεολογία.  
Κατ’ αρχήν, δεν µπορούµε να έχουµε µισθοφόρους. Χρειαζόµαστε πατριώτες. Η πολεµική ιδεολογία 

δεν ισχύει. Ισχύει η φιλοπατρία, το αίσθηµα ότι είµαστε Έλληνες, ότι πρέπει να είµαστε συσπειρωµένοι για έναν 
κοινό σκοπό.  

Αυτή τη στιγµή µιλάµε ελληνικά, γιατί  κάποιοι θυσιάστηκαν για µας. Κάποιοι έδωσαν µε προθυµία 
ιδιαίτερη τη ζωή τους και θα σας αναφέρω αυτό που είπε –δεν ξέρω, άµα το λέω και έτσι όπως το είπε- ο 
µεγάλος στρατηγός Μακρυγιάννης, όταν βρέθηκε µπροστά στα αγάλµατα και µιλούσε στους στρατιώτες του. 
Τους είπε «να µην δεχθείτε κανέναν να τα εξαγοράσει, γι’ αυτά επολεµήσαµε», που σηµαίνει ότι ο στρατός 
προστατεύει τον πολιτισµό, προστατεύει την ιστορία µας, προστατεύει ό,τι έχουµε ως έθνος.  

Θα ήθελα να συµφωνήσω µε τον κ. Νταµπανλή, όσον αφορά τους µισθοφόρους και να αναφέρω το 
Βυζάντιο που και αυτό το 1453 έπεσε λόγω των µισθοφόρων του. 

Επίσης, θα ήθελα να δώσω συγχαρητήρια στον κ. Γερούλη για τον λόγο του. 
Στον Προέδρο κ. ∆ήµα θα ήθελα να του πω για το όνοµα Μακεδονία. Το όνοµα, ναι µεν, δεν εξαρτάται 

από την Ελλάδα  µόνο. Όµως αφορά την Ελλάδα, θίγει την ιστορία της και άµα πάρουµε αποκλειστικά το όνοµα 
Μακεδονία και βρούµε τη ρίζα του, θα δούµε ότι το µακεδνός σηµαίνει µεγάλη έκταση. Είναι καθαρά αρχαία 
ελληνική λέξη και δεν µπορώ να τη χρησιµοποιεί κανένας άλλος που δεν έχει, όχι το δικαίωµα, που δεν έχει την 
τιµή να το φέρει.  

Επίσης, ανατρίχιασα πραγµατικά µε τη συνάδελφό µου κ. Λαγούδη από την Κύπρο που θεώρησε την 
πατρίδα της εγκλωβισµένη. Ποια ελευθερία είναι αυτή, ποια δηµοκρατία είναι αυτή, όταν η Κύπρος µας είναι 
εγκλωβισµένη, όταν διεκδικείται από ένα ψευδοκράτος; Συνειδητοποίησα βασικά λίγο απότοµα και ξαφνικά ότι ο 
εχθρός είναι πάντα προ των πυλών. Ο πόλεµος δεν έχει ώρα. 

Και τέλος, θα ήθελα να συµφωνήσω σε ένα πράγµα µόνο µε τον κ. Παππά, στο γεγονός ότι οι άνδρες 
θα πρέπει να πηγαίνουν στο 18ο έτος της ηλικίας τους στο στρατό, έτσι ώστε να µην δηµιουργείται αυτό το 
ανάχωµα το περιβόητο στην καριέρα τους µετά εάν σπουδάσουν. 

Ωστόσο δεν θεωρώ σωστή τη µείωση κατά δέκα χρόνια, διότι θα έχουµε περισσότερο στράτευµα, εάν 
χρησιµοποιήσουµε όλους τους άντρες µέχρι τα 45 τους χρόνια και τέλος, όσον αφορά αυτό το σχόλιο, το 
ιδιαίτερα περίφηµο για τις γυναίκες ότι είναι µόνο για την κουζίνα, θα ήθελα να του πω τα εξής:  

Πρώτον, οι καλύτεροι σεφ είναι άντρες και δεύτερον, έχετε δει, κύριε Παππά, κάτι πιο γενναίο απ’ το 
χορό του Ζαλόγγου των Σουλιωτών;  

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε την κ. Καραµπάτου, 

χειµαρρώδης όπως και στην πρωτολογία της.  
Το λόγο έχει η έφηβος βουλευτής, κ. Σοφία Στεφανίδου, από τον Νοµό Κιλκίς. 
ΣΟΦΙΑ ΣΤΕΦΑΝΙ∆ΟΥ (Νοµός Κιλκίς): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.  
Θα ήθελα να θίξω τρία πράγµατα που έθεσαν και οι προηγούµενοι βουλευτές. Αρχικά συµφωνώ µε τον 

κ. Νταµπανλή και τη θέση του για το µισθοφορικό στρατό. Πιστεύω ότι είναι πάρα πολύ σωστή. Σίγουρα, όταν 
υπάρχει ένα εθνικό ζήτηµα το πιο σηµαντικό είναι το πάθος και ο ζήλος και όχι τα χρήµατα. 



 

 

Επίσης, θα ήθελα να πω πως είµαι ενάντια στην άποψη του κ. Παππά ότι οι γυναίκες δεν µπορούν να 
φέρουν όπλα. Όπως έχει αποδειχθεί και από την ιστορία µπορούν και σίγουρα µία βασική εκπαίδευση σε όλους 
µας, δεν είναι κάτι κακό, γιατί σε κάποια στιγµή ανάγκης µπορεί και να χρειαστεί.  

Και τέλος, θα ήθελα να πω για το ζήτηµα της Μακεδονίας, που ανέφερε ο κ. Γερούλης, ότι είναι ένα 
πάρα πολύ σηµαντικό θέµα, το οποίο µας αφορά άµεσα, διότι αυτή τη στιγµή προσβάλλουν την ιστορία µας µε 
αυτό, το ότι θέλουν να ονοµάζονται Μακεδονία. Σίγουρα έχουν και αυτοί κάποιες απόψεις που µάλλον τις  
θεωρούν σωστές, ωστόσο θα έπρεπε να αµυνθούµε κάπως, γιατί είναι σαν επίθεση χωρίς κάποιον ιδιαίτερο 
λόγο.  

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Και εµείς ευχαριστούµε. 
Το λόγο έχει η έφηβος βουλευτής, Κωνσταντίνα - Μαρία Ρούµπου, από τη Β΄ Πειραιά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΡΟΥΜΠΟΥ (Β΄ Πειραιά): Θα ήθελα να σχολιάσω κάτι που είπε ο 

συνάδελφος κ. Παππάς. Είπε ότι πρέπει να γίνεται η στράτευση πριν το πανεπιστήµιο. Προσωπικά είµαι 
αντίθετη µε αυτό γιατί πιστεύω ότι οι γνώσεις µετά από κάποια χρόνια δυστυχώς αλλοιώνονται. Σίγουρα το 
µυαλό µετά από κάποια χρόνια δεν είναι σε θέση να συγκρατήσει και να αφοµοιώσει τα ίδια πράγµατα όταν ο 
άνθρωπος είναι 19 ή 20 χρονών. Γι’ αυτό λοιπόν, θέλω να δώσω προτεραιότητα στη γνώση και όχι στον 
πατριωτισµό. Η γνώση έχει αντιπολεµικά µηνύµατα. Εγώ δεν ήθελα να πω ότι δεν είµαι πατριώτης ή κάτι τέτοιο. 
Απλά πρώτα απ’ όλα είµαι άνθρωπος και όχι πατριώτης. Συγγνώµη αν κάποιους τους προσβάλλει αυτό.  

Επίσης ο ρόλος της γυναίκας είναι πλέον αναµφισβήτητα ίσος µε του άντρα. Γι’ αυτό σχόλια περί 
κουζίνας κ.λπ., να µας λείπουν. Καθώς επίσης και οι δυνατότητες που αποδεικνύονται από άλλους στρατούς 
άλλων χωρών. 

Ευχαριστώ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Σας ευχαριστούµε. 
Η κ. Μηνιάδη έχει το λόγο. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΜΗΝΙΑ∆Η (Επικρατείας): Θα ήθελα να αναφερθώ σε κάτι που είπε κάποιος 

συνάδελφος. Πρώτα από όλα τα σύνορα της Ελλάδας είναι και σύνορα της Ευρώπης. Όπως γνωρίζουµε, 
πολλά άτοµα που εισέρχονται στην Ελλάδα, κυρίως µετανάστες, δεν εισέρχονται για να µείνουν στην Ελλάδα 
αλλά τις περισσότερες φορές για να περάσουν στην Ευρώπη. Από τη στιγµή που είµαστε µια µικρή χώρα και 
δεν έχουµε πάντα τις δυνατότητες που έχουν άλλες µεγαλύτερες χώρες αν µπορούµε να δεχθούµε κάποια 
βοήθεια θα τη δεχθούµε. Βέβαια, φυσικά θα ήταν προτιµότερο να είµαστε ανεξάρτητοι. 

Επίσης θα ήθελα να αναφερθώ σε κάτι άλλο που είπε ο συνάδελφος. Μπορεί να µην κατάλαβα καλά, 
αλλά αναφερθήκατε στη Βόρεια Ήπειρο. Μήπως εννοείτε την Αλβανία; Γιατί έχει διεθνώς αναγνωρισµένα 
σύνορα και δεν είναι δική µας. Αυτό µου θυµίζει το σύνθηµα της προεδρικής φρουράς το οποίο θεωρώ 
απολύτως εθνικιστικό και απαράδεκτο, που λέει «έχω µια αδερφή, τη λένε Βόρεια Ήπειρο, την αγαπώ πολύ, να 
πάω να την πάρω πίσω».  

Θα πρέπει να καταλάβουµε ότι είµαστε Έλληνες, αλλά πρέπει να σεβόµαστε και τα άλλα κράτη, όπως 
και τα άλλα κράτη πρέπει να σέβονται εµάς. Γι’ αυτό και το ζήτηµα της Μακεδονίας το θεωρούµε πάρα πολύ 
σηµαντικό. Πρώτα απ’ όλα όµως πρέπει να είµαστε άνθρωποι. 

Το τελευταίο κοµµάτι που θα ήθελα να θίξω είναι ότι επίσης η Κύπρος είναι ανεξάρτητη. Και φυσικά µας 
αφορά το κυπριακό και φυσικά θα κάνουµε ό,τι µπορούµε, αλλά δεν µπορούµε να µιλάµε περί προσάρτησής 
της στην Ελλάδα. 

Ευχαριστώ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Σας ευχαριστούµε και εµείς. 
ΣΟΦΟΚΛΗΣ ΓΕΡΟΥΛΗΣ (Νοµός Αιτωλοακαρνανίας): Κύριε Πρόεδρε, επειδή αναφέρθηκε 

προσωπικά σε µένα θα ήθελα να δώσω µια απάντηση. Μπορώ να έχω το λόγο; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Βεβαίως, έχετε δικαίωµα 

δευτερολογίας. Παρακαλώ όµως να µην είναι επί προσωπικού οι χαρακτηρισµοί αλλά επί των θέσεών σας.  
Ορίστε, έχετε το λόγο. 
ΣΟΦΟΚΛΗΣ ΓΕΡΟΥΛΗΣ (Νοµός Αιτωλοακαρνανίας): Όσον αφορά τη Βόρεια Ήπειρο, από 

αρχαιοτάτων χρόνων βρίσκονται εκεί οι Έλληνες. Υπάρχουν πόλεις όπως οι Άγιοι Σαράντα και άλλες που είναι 
ελληνικές. Υπάρχει ελληνική µειονότητα η οποία δέχεται φοβερό διωγµό, που αγγίζει και τα όρια µιας 
µικρογραφίας, ας πούµε, της γενοκτονίας εναντίον των Ελλήνων. Προσπαθούν να τους ξεριζώσουν. 

Θα σας δώσω ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα, του Γκούµα, ο οποίος µίλαγε ελληνικά και τον 
δολοφόνησαν µόνο και µόνο για αυτό το λόγο. Πιστεύω να σας κάλυψα για την Βόρεια Ήπειρο. 

Όσον αφορά την Κύπρο νοµίζω ότι κανένας δεν µπορεί να αντιστρατευτεί στην άποψη ότι οι Κύπριοι 
είναι Έλληνες. Είναι αδιαµφισβήτητο αυτό. Μίλησα για de facto ένωση, δηλαδή εκ των πραγµάτων, όχι τυπική. 
∆εν µίλησα για προσάρτηση. Από τη στιγµή που οι ΑΟΖ των δύο χωρών συνορεύουν, εάν οριοθετηθεί η ΑΟΖ 
της Ελλάδας ουσιαστικά έχουµε de facto ένωση της Κύπρου µε την Ελλάδα.  

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε τον κ. Γερούλη.  
Ο κ. Αναστασίου έχει το λόγο.  
ΧΑΡΙΤΟΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΥ (Νοµός Αττικής): Θα συµφωνήσω µε τον προηγούµενο συνάδελφο, τα 

συγχαρητήριά µου, στο ζήτηµα ότι τα όρια του ελληνικού έθνους δεν συµβαδίζουν µε τα όρια του ελληνικού 
κράτους. Υπάρχουν εκτάσεις αλύτρωτες οι οποίες µερικές ανήκουν στο ελληνικό έθνος.  



 

 

∆εύτερον είναι τρέλα, κατά τη γνώµη µου, ένας µισθοφορικός στρατός σε µια χώρα η οποία δεν είναι 
απλά στην Ευρώπη, αλλά στην ενδιάµεση ευρασιατική ζώνη, µια περιοχή κρίσεων και συγκρούσεων λόγω των 
διαφορετικών πολιτισµικών στοιχείων. ∆εν είναι εδώ ∆υτική Ευρώπη που υπάρχει ένας πολιτισµός. Εδώ µιλάµε 
για περιοχή συγκρούσεων. Είναι, λοιπόν, τρέλα ένας µισθοφορικός στρατός, ο οποίος δεν θα έχει εθνικά 
στοιχεία. Γι’ αυτό πρέπει να επιµείνουµε σε έναν εθνικό στρατό.  

Ακούστηκε από κάποιο συνάδελφο, ότι είναι ρατσιστικό, θα λέγαµε, να κάνουν περαιτέρω θητεία ή να 
ανακαλούνται σε εφεδρεία οι κάτοικοι που βρίσκονται στις ακριτικές περιοχές της Ελλάδας. Θα σας πω το εξής, 
θα ήταν καλύτερο, κατά τη γνώµη µου, όχι να ανακαλούνται συνεχώς, αλλά θα προτιµούσα να πληροφορούνται 
καλύτερα σχετικά µε την άµυνα, σχετικά µε το τι θα γίνει σε περίπτωση επιθέσεως.  

Τέλος, θα ήθελα να υπερασπιστώ της απόψεώς µου ότι ο στρατός δεν µπορεί να εξυπηρετεί 
αποκλειστικά και µόνο αµυντικά ζητήµατα, αλλά και ζητήµατα κοινωνικά και να προασπίζεται την κοινωνία. 
Άκουσα, προηγουµένως, και είναι λάθος κατά τη γνώµη κάποιων, η στράτευση να γίνεται µετά το Πανεπιστήµιο. 
Εγώ θα διαφωνήσω. Πιστεύω, ότι ο στρατός περικλείει εντός του στοιχεία ανθρώπων οι οποίοι έχουν ιδιαίτερες 
γνώσεις, ιδιαίτερες ικανότητες, που αν το κράτος τις χρησιµοποιήσει για το δικό του σκοπό στην κατασκευή 
δηµοσίων έργων ή κοινής ωφελείας και οι στρατιώτες θα βοηθηθούν και θα αποκτήσουν επαγγελµατικά και 
πρακτική εµπειρία και θα καταφέρουν να αξιοποιήσουν τις γνώσεις τους, δίχως να είναι ο στρατός ένα τέλµα για 
την καριέρα τους και το κράτος θα έχει πιο φθηνά δηµόσια έργα και η ίδια η κοινωνία θα βοηθηθεί από το 
στρατό. Μάλιστα, οι στρατιώτες θα έχουν και ένα µισθό, θα λέγαµε, που θα τους βοηθήσει έντονα.  

Αυτά ήθελα να πω.  
Ευχαριστώ.  
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε το συνάδελφο.  
Το λόγο έχει ο επόµενος έφηβος βουλευτής, κ. Σιδέρης  
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ - ΛΑΜΠΡΟΣ ΣΙ∆ΕΡΗΣ (Β΄ Αθήνας): Θα ήθελα να επισηµάνω ορισµένες 

παρατηρήσεις. Καταρχήν, ειπώθηκε στο πρώτο µέρος της συνεδρίασης ότι οι αντιρρησίες συνείδησης είναι 
προσβλητικό να εξετάζονται από επιτροπή εµπειρογνωµόνων και ψυχολόγων σαν να έχουν ψυχολογική 
διαταραχή. Αυτό δεν ισχύει. Οι ψυχολόγοι είναι επιστήµονες που απλά διεξάγουν µία επιστηµονική 
γνωµοδότηση και έτσι διασφαλίζουν την περίπτωση ψεύδους.  

Επίσης, διατυπώθηκε ότι σε περίπτωση που ένας αντιρρησίας συνείδησης εκπληρώσει τις 
εναλλακτικές υπηρεσίες του και η πολιτεία βρεθεί σε κατάσταση κινδύνου ή πολέµου και επιστράτευσης, τότε η 
πολιτεία µπορεί να τον καλέσει σε επιστράτευση. Ειπώθηκε ότι αυτό θα ήταν άδικο, αλλά εφόσον ο αντιρρησίας 
συνείδησης έχει επιλέξει να είναι µέρος της πολιτείας και τη συναποτελεί, είναι υποχρέωσή του σε κατάσταση 
κινδύνου να την υπερασπιστεί. 

Θα ήθελα να σχολιάσω την ανούσια και ανώριµη, κατά τη γνώµη µου, κόντρα που γίνεται σχετικά µε 
την ισότητα ανδρών και γυναικών. Σαφώς και υπάρχει ισονοµία σε ένα δηµοκρατικό πολίτευµα. Είναι γελοίο το 
ζήτηµα χειρωνακτικής ή πνευµατικής κατανοµής των εργασιών του στρατού, οι πνευµατικές εργασίες στις 
γυναίκες και οι χειρωνακτικές στους άνδρες. ∆εν υπάρχει τέτοιο ζήτηµα. Οι τεχνολογικές πρόοδοι είναι 
εξαιρετικές στο στρατό, οι πολεµικές µέθοδοι έχουν εξελιχθεί και δεν υπάρχει τέτοιο ζήτηµα. 

Επίσης, µία συνάδελφος βουλευτής ανέφερε πως κατά τη διάρκεια της στρατιωτικής υποχρέωσης, οι 
οπλίτες αισθάνονται σαν φυλακισµένοι. Η παρατήρηση αυτή είναι περίεργη, διότι ο στρατός απαιτεί πειθαρχία, 
γιατί αυτή είναι η φύση του.  

Τέλος, θα ήθελα να πω πως το ζήτηµα της ισότητας γυναικών και ανδρών δεν συνδέεται µε το 
νοµοσχέδιο. Ο νοµοθέτης µας έχει προσανατολίσει σαφώς και είναι ένα ζήτηµα που έχει τεχνικές και κοινωνικές 
λεπτοµέρειες, που θα τις αναλύαµε σε µία άλλη συνεδρίαση. 

Ευχαριστώ.  
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε το συνάδελφο. 
Θα σας παρακαλέσω να τηρούµε το χρόνο του ενάµισι λεπτού, προκειµένου όλοι οι συνάδελφοι να 

πάρουν το λόγο.  
Η επόµενη Βουλευτής έχει το λόγο. 
ΓΚΕΝΤΙΑΝΑ ΤΣΟΥΛΧΑΪ (Νοµός ∆ωδεκανήσου): Θέλω να πω ότι διαφωνώ απόλυτα µε το άρθρο 6 

και είναι άδικο να κάνει κανείς διπλάσια υπηρεσία και πρέπει να βρεθεί κάτι γι’ αυτό. 
Και δεύτερον, διαφωνώ απόλυτα και µε τον κ. Παππά που λέει ότι οι γυναίκες είναι ανίκανες να κάνουν 

στρατό.  
Ευχαριστώ πολύ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Εµείς ευχαριστούµε.  
Ο κ. Παππάς, ο οποίος έχει την τιµητική του… 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ (Νοµός Θεσπρωτίας): Καταρχήν µε έχετε παρεξηγήσει… 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Έχετε δευτερολογήσει; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ (Νοµός Θεσπρωτίας): Όχι.  
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Έχετε το δικαίωµα, οπότε έχετε το 

λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ (Νοµός Θεσπρωτίας): Καταρχήν µε έχετε παρεξηγήσει. Αυτό που ήθελα να πω 

πριν είναι ότι κατά τη διάρκεια του πολέµου αυτό που θα έκαναν οι γυναίκες θα ήταν να στηρίζουν τον πόλεµο 
έµµεσα. Αυτό θα συνέβαινε όταν θα βοηθούσαν τους συζύγους τους, θα τους φρόντιζαν. ∆εν διαφωνώ ότι οι 



 

 

άντρες και οι γυναίκες είναι ίσοι. Αυτό έχει επιτευχθεί µε τα κινήµατα των γυναικών. Έχουν καταφέρει οι 
γυναίκες να αποκτήσουν ισονοµία µε τους άντρες. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε τον κ. Παππά για τη 
διευκρίνιση.  

Το λόγο έχει ο έφηβος βουλευτής, Νικόλαος Συρµακέζης, από την Α΄ Θεσσαλονίκης. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΚΕΖΗΣ (Α΄ Θεσσαλονίκης): Ονοµάζοµαι Νικόλαος Συρµακέζης και είµαι από το 

Νοµό Θεσσαλονίκης. 
Να πάρω κι εγώ θέση για το φλέγον θέµα που απασχολεί εδώ και ώρα. Καταρχάς να ξεκαθαριστεί ότι η 

επιστράτευση σε γενικό επίπεδο είναι ένα θέµα εθνικής σηµασίας και δεν πρέπει να θεωρείται ως ένα καθαρά 
αντρικό ζήτηµα. Μπορεί η σωµατική διάπλαση των γυναικών να µην τους δίνει ορισµένα προνόµια, όπως είναι 
η χρήση όπλων αλλά υπάρχουν ορισµένες άλλες δραστηριότητες εφάµιλλες µε τις δυνατότητες τους.  

Ευχαριστώ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Το λόγο έχει ο έφηβος βουλευτής, 

Μάριος Χατζηγιάννης, από τον Νοµό Αττικής. 
ΜΑΡΙΟΣ - ΜΙΧΑΗΛ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ (Νοµός Αττικής): Ονοµάζοµαι Μάριος Χατζηγιάννης και είµαι 

από το Νοµό Αττικής. 
Σχεδίαζα µε διαφορετικό τρόπο τη δευτερολογία µου αλλά µε πρόλαβε η χειµαρρώδης και πηγαία 

οµιλία της συναδέλφου από το Νοµό Λακωνίας την οποία συγχαίρω και για την εξαιρετική οµιλία της. Θα ήθελα 
να σταθώ σε κάποια πράγµατα, όπως και στην οµιλία της αγαπηµένης µας συναδέλφου από την Κύπρο.  

Συγκράτησα µία φράση που είπατε, αγαπητέ συνάδελφε. Οι Σκοπιανοί ή όσοι µη Έλληνες επιθυµούν 
να αποκαλούνται Μακεδόνες, δεν έχουν την τιµή να αποκαλούνται Μακεδόνες. Μπορώ να πω µε κάθε 
ειλικρίνεια χωρίς να υπερβάλλω ότι γέµισα µε ρίγη συγκίνησης από αυτή τη φράση. Θα ήθελα να καλέσω όλους 
τους ανθρώπους που θέλουν να αυτοαποκαλούνται Μακεδόνες χωρίς στην ουσία να έχουν ελληνική καταγωγή, 
να µάθουν την ιστορία του Μεγάλου Αλεξάνδρου, ποιος ήταν ο Μέγας Αλέξανδρος, τι παιδεία είχε – γιατί όπως 
γνωρίζουµε ο Μέγας Αλέξανδρος είχε ελληνική παιδεία στα χέρια του Αριστοτέλη-  πού ανετράφη, πού 
κατάφερε να φτάσει και σε τι στιγµές κατάφερε να απογειώσει τον ελληνισµό. 

Όσο για τη φράση της κατά τ’ άλλα αγαπητής συναδέλφου Επικρατείας, ότι η Κύπρος δεν µπορεί να 
θεωρηθεί ελληνική, εγώ πιστεύω ότι ήταν, είναι και θα είναι ελληνική στις καρδιές των Ελλήνων και των 
αδερφών µας των Κυπρίων. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα) 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε το συνάδελφο.  
Το λόγο έχει ο Έφηβος Βουλευτής, Θεόδωρος Γιαννέας, από τον Νοµό Ηλείας. 
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΓΙΑΝΝΕΑΣ (Νοµός Ηλείας): Ονοµάζοµαι Θεόδωρος Γιαννέας και είµαι από το Νοµό 

Ηλείας. Να απαντήσω στη συνάδελφο.  
Από ό,τι γνωρίζω – και αν κάνω λάθος, παρακαλώ να µε διορθώσει κάποιος- το 2009 µε απόφαση του 

τότε Υπουργού Εθνικής Αµύνης όσοι άντρες θα πήγαιναν από εκεί και πέρα στο στρατό, δηλαδή από το 2009 
µέχρι και σήµερα  υπηρετούν στο στρατό ξηράς.  Οι Ένοπλες ∆υνάµεις αποτελούνται από το Στρατό Ξηράς, το 
Πολεµικό Ναυτικό και την Πολεµική Αεροπορία. Το Πολεµικό Ναυτικό και την Πολεµική Αεροπορία τους 
εξαίρεσαν γιατί θεώρησαν ότι χρειάζεται µεγαλύτερη κατάρτιση για τα διάφορα µηχανήµατα, την τεχνολογία που 
χρειάζεται. Πλέον για να πας στο  Πολεµικό Ναυτικό και την Πολεµική Αεροπορία, µπορείς να πας είτε από τη 
Σχολή Ικάρων είτε από τη Σχολή Ναυτικών ∆οκίµων που έχουν και οι δύο πολλές χιλιάδες µόρια.  

Σας ευχαριστώ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε το συνάδελφο. 
Το λόγο έχει ο έφηβος βουλευτής, Ευάγγελος Φιλιππόπουλος, από τη Β΄ Αθήνας. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΦΙΛΙΠΠΟΠΟΥΛΟΣ (Β΄ Αθήνας): Θα ήθελα να ξεκινήσω ξεφεύγοντας από το θέµα της 

στράτευσης των γυναικών για να ηρεµήσουν τα πνεύµατα. Θα ήθελα να επισηµάνω πως δεν έχει γίνει αναφορά 
στο θέµα της αναβολής της στράτευσης από κανέναν από τους συναδέλφους και, όπως όλοι γνωρίζουµε, είναι 
στις ηµέρες µας ένα ιδιαίτερα συχνό φαινόµενο λόγω εκπαιδευτικών αλλά και άλλων αναγκών. Υπάρχουν 
κάποιες απόψεις και, αν ναι, µε ποια κριτήρια θα εφαρµόζεται ή όχι αυτή;  

Ευχαριστώ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Εµείς ευχαριστούµε. 
Το λόγο έχει η έφηβος βουλευτής, ∆ήµητρα Κατσιφού, από το Νοµό Αιτωλοακαρνανίας. 
∆ΗΜΗΤΡΑ ΚΑΤΣΙΦΟΥ (Νοµός Αιτωλοακαρνανίας): Θα ήθελα να πω ότι όσοι είναι αντιρρησίες 

συνείδησης πιστεύω πως πρέπει να εξαγοράζουν τη θητεία τους είτε να εκτελούν άλλες υπηρεσίες σε νησιά 
όπου το έχουν ανάγκη, όπως προανέφερε η Σοφία, διότι έτσι θα υπάρξει µια οικονοµική βοήθεια για το κράτος 
και θα ήθελα να µάθω αν θα µπορούσε να είναι εφικτό αυτό.  

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε τη συνάδελφο. 
Το λόγο έχει η έφηβος βουλευτής Ειρήνη Κυριακίδη από την Α΄ Πειραιά. 
ΕΙΡΗΝΗ ΚΥΡΙΑΚΙ∆Η (Α΄ Πειραιά): Αρχικά θέλω να αναφερθώ σε µία πρόταση που έγινε -δεν θυµάµαι 

από ποιον Βουλευτή- για την εξέταση σχετικά µε το σωµατότυπο των γυναικών και κατά πόσο µπορούν να 
παίρνουν όπλα. Θα ήθελα να προσέξουµε το γεγονός ότι και οι περισσότεροι άντρες που πηγαίνουν στο 



 

 

στρατό δεν έχουν και την καλύτερη φυσική κατάσταση και είναι µια γενική αλήθεια, οπότε δεν µπορούµε να 
µιλάµε και για τη σωµατική κατάσταση των γυναικών. 

Έπειτα, έγινε αναφορά σε µισθοφορικό στρατό. Μάλλον µπερδέψατε αυτά που εννοούσα. Μερικοί 
στρατιώτες παίρνουν, ανάλογα µε το αξίωµά τους, ορισµένα χρήµατα που µερικές φορές ανέρχονται και πάνω 
από τα 500 ευρώ. Αυτός γιατί δεν θεωρείται µισθοφόρος τη συγκεκριµένη στιγµή, αλλά θα θεωρηθεί ο απλός 
στρατιώτης, αν του δώσουµε λίγα χρήµατα παραπάνω για το στρατό που θα πάει;  

Έπειτα, έγινε αναφορά για το στρατό πριν το πανεπιστήµιο. Υπάρχει τεράστιο χάσµα και πραγµατικά 
δεν νοµίζω και πολύ να θέλουµε όλος ο κόπος που κάνουµε στις πανελλήνιες και στην είσοδό µας σε µία σχολή 
να χαθούν, επειδή θα πάει κάποιος στρατό. Το βρίσκω πάρα πολύ άδικο, γιατί, όχι µόνο έχουµε ξοδέψει λεφτά, 
αλλά και πάρα πολύ χρόνο και ενέργεια γι’ αυτό το πράγµα. 

Στην αναφορά που έγινε περί επιστηµονικής γνωµοδότησης για τους αντιρρησίες συνείδησης, θέλω να 
ρωτήσω ποιος είναι ο ένας ψυχολόγος και ο κάθε ψυχολόγος που θα πάει και θα κρίνει την άποψη ενός 
αντιρρησία συνείδησης και ενός ελεύθερου πολίτη. 

Τέλος, περί αναγκαίας στρατολόγησης και επειδή η Ελλάδα είναι µικρή χώρα σε σχέση µε τις Ηνωµένες 
Πολιτείες της Αµερικής, είναι αξιοσηµείωτη η αύξηση των εισακτέων στις στρατιωτικές και αστυνοµικές σχολές 
τα τελευταία χρόνια, όχι επειδή έχουµε το φαινόµενο της φιλοπατρίας, αλλά λόγω οικονοµικής κατάστασης, ας 
µην κοροϊδευόµαστε µεταξύ µας. Συνεπώς, επειδή έχουµε πάρα πολλές στρατιωτικές σχολές τα τελευταία έτη, 
το στρατιωτικό δυναµικό της χώρας έχει αυξηθεί πάρα πολύ. Και όποιος θέλει στο κάτω-κάτω να πάει στρατό, 
άµα είναι εθελοντικός, θα πάει, είτε είναι γυναίκα -που δεν έχω δει και πάρα πολλές να πηγαίνουν, παρ’ όλο 
που υποστηρίζουν το στρατό, συγγνώµη- είτε είναι άντρας.  

Ευχαριστώ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε την Ειρήνη Κυριακίδη. 
Το λόγο έχει ο έφηβος βουλευτής Νικόλαος Τάταρης από τον Νοµό Κυκλάδων και ολοκληρώνουµε µε 

τις δευτερολογίες.  
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΤΑΡΗΣ (Νοµός Κυκλάδων): Εγώ θέλω να αναφερθώ σε τρία σηµεία. 
Κατ’ αρχάς, στο πρώτο σκέλος της σηµερινής µας συζήτησης ακούστηκαν οι απόψεις περί 

στρατολόγησης απλών κληρωτών πολιτών, ότι αυτό το µέτρο θα έχει κάποια οικονοµική ελάφρυνση στην 
Ελλάδα και έχω να ρωτήσω ένα πράγµα. Πώς γίνεται δέκα κληρωτοί να κοστίζουν λιγότερο, όταν θα 
προσφέρουν την ίδια δουλειά µε έναν ο οποίος είναι επαγγελµατίας και ο οποίος γνωρίζει πολύ καλά τη χρήση 
όπλων και γενικά τη συµπεριφορά του στα Σώµατα Ασφαλείας; 

∆εύτερον, θα ήθελα να υποστηρίξω θερµά την άποψη ότι πρέπει να υπάρχουν µισθοφόροι, γιατί σε 
περίοδο ειρήνης δεν θεωρώ ότι υπάρχει λόγος να έχουµε απλούς ανθρώπους που να υποχρεούνται να πάνε 
στο στρατό, εκτός βέβαια αν υπάρξει κάποια έκτακτη ανάγκη, επιστράτευση ή πόλεµος. 

Επίσης, θα ήθελα να υπερασπιστώ τη συνάδελφο Επικρατείας, που απ’ ό,τι κατάλαβα δεν εννοούσε ότι 
η Κύπρος δεν είναι Ελλάδα ή ότι είναι κάτι ξεχωριστό. Ίσως από νοµικής και διπλωµατικής πλευράς είναι 
αδύνατη η ένωση των δύο κρατών. 

Ευχαριστώ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε τον κύριο συνάδελφο.  
Το λόγο έχει ο έφηβος βουλευτής, Καµελίδης Παναγιώτης, από τον Νοµό ∆ράµας. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΕΛΙ∆ΗΣ (Νοµός ∆ράµας): Ήθελα να πω τη γνώµη µου για τη Μακεδονία.  
Οι Σκοπιανοί ξεκινούν την ιστορία τους από το 1994 και µετά, λέγοντας ότι είναι Μακεδόνες και πως ο 

Μέγας Αλέξανδρος ανήκει σε αυτούς, όπως και άλλα αγάλµατα. Ενώ δεν έχει κριθεί καν αν θα λέγεται η χώρα 
τους Μακεδονία ή όχι, κάνουν µεγάλη προπαγάνδα µε τη βοήθεια των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης και 
παρουσιάζουν στους ξένους ότι λέγονται Μακεδόνες. Αυτό γίνεται όχι µόνο στις ειδήσεις, αλλά φτιάχνουν και 
αγάλµατα του Μεγάλου Αλεξάνδρου κ.λπ. Αυτό πρέπει να το γνωρίζει η ελληνική πλευρά. ∆εν βλέπουµε όµως 
καµιά αντίδραση. 

Ένα άλλο θέµα στο οποίο θέλω να αναφερθώ είναι η πειθαρχία στο στρατό. Είναι δυνατόν οι ανώτεροι 
του στρατού, οι λοχαγοί ή οι στρατηγοί να χαϊδεύουν τους στρατιώτες; Πρέπει να υπάρχει πολύ αυστηρή 
πειθαρχία, ώστε να βγει ο στρατιώτης πειθαρχηµένος και στην κοινωνία. 

Επίσης, όσον αφορά τις γυναίκες και το στρατό, πρέπει να υπάρχει θητεία και για τις γυναίκες, αλλά να 
µη βρίσκονται στην πρώτη γραµµή, να είναι πίσω από τους άντρες, στα οχήµατα, στα στρατιωτικά νοσοκοµεία, 
στην οργάνωση όπλων και γιατί όχι στα µαγειρεία.  

Ευχαριστώ πολύ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ευχαριστούµε πολύ τον κύριο 

συνάδελφο. 
Και τώρα θα δώσω τη σκυτάλη στο συνάδελφό µου κ. ∆ήµα για να ολοκληρώσει τη διαδικασία. 
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Βουλευτής κ. ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ) 
ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Πολύ γρήγορα θέλω να πω το εξής, επειδή η κ. 

Καραµπάτου αναφέρθηκε σε µας. 
Εγώ αυτό που είπα για το θέµα εξεύρεσης ονοµασίας είναι πως είναι ένα θέµα στο οποίο πρέπει να 

συµφωνήσουµε. Κλείνω εδώ το θέµα. Πιστεύω ότι όλοι συµφωνούµε σε αυτό. 



 

 

Και τώρα θα ξεκινήσουµε την ψήφιση του νοµοσχεδίου. Θα σας εξηγήσω τη διαδικασία για να την 
έχουµε όλοι ξεκάθαρη στο µυαλό µας. Κατ’ αρχήν, θα ψηφίσουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο, δηλαδή κατά 
πόσο συµφωνούµε ή διαφωνούµε µε το νοµοσχέδιο. 

Όταν λέµε «επί της αρχής», ουσιαστικά εννοούµε τη φιλοσοφία του νοµοσχεδίου, όχι κάποιες µικρές 
διαφωνίες που µπορεί να έχουµε σε κάθε άρθρο ξεχωριστά, δηλαδή αν γενικότερα το πλαίσιο του νοµοσχεδίου 
µας βρίσκει σύµφωνους. 

Μετά θα σας διαβάσω τις προτάσεις που έχουµε συλλέξει µε την αρµόδια Επιτροπή της Βουλής. 
Έχουµε συλλέξει επτά προτάσεις. Eίναι οι σηµαντικότερες ενδεχοµένως απ’ όσες εκφράστηκαν εδώ. Θα τις 
διαβάσω για να τις έχετε κατά νου και µετά θα συνεχίσουµε µε την ψήφιση κάθε άρθρου για να δούµε αν 
συµφωνούµε ή όχι µε κάθε άρθρο. 

Για ποιο λόγο θα έχω διαβάσει εγώ πιο πριν τις προτάσεις; Θα τις έχω διαβάσει πιο πριν, ώστε να 
έχετε στο νου σας ότι και το κάθε άρθρο ξεχωριστά, το οποίο θα ψηφίζουµε, έχει τη δυνατότητα να 
τροποποιηθεί από µία από τις προτάσεις που θα ψηφίσουµε στο τέλος. Ας ξεκινήσουµε και θα σας εξηγώ και 
στην πορεία τι ακριβώς κάνουµε.  

Κυρίες και κύριοι έφηβοι βουλευτές, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής του 
νοµοσχεδίου.  

Γίνεται δεκτό από την Επιτροπή το σχέδιο νόµου, για τη Στρατολογία των Ελλήνων, επί της αρχής;  
Οι αποδεχόµενοι το σχέδιο νόµου επί της αρχής να σηκώσουν το χέρι.         

(Σηκώνουν το χέρι οι αποδεχόµενοι την αρχή του νοµοσχεδίου) 
Οι µη αποδεχόµενοι το σχέδιο νόµου επί της αρχής να σηκώσουν το χέρι. 

(Σηκώνουν το χέρι οι µη αποδεχόµενοι την αρχή του νοµοσχεδίου) 
Προφανώς, οι αποδεχόµενοι το νοµοσχέδιο επί της αρχής είναι περισσότεροι. 
Συνεπώς, το νοµοσχέδιο έγινε δεκτό επί της αρχής, κατά πλειοψηφία. 
Θα σας διαβάσω τώρα τις προτάσεις που έχουµε συγκεντρώσει. Αν θέλετε, σηµειώστε τες για να τις 

θυµάστε, ώστε σε κάθε άρθρο που θα ψηφίζουµε µετά να ξέρετε ότι υπάρχει η δυνατότητα στο τέλος να τα 
τροποποιήσουµε.  

Η πρώτη πρόταση έχει να κάνει µε την ένταξη των γυναικών στους υπόχρεους σε στράτευση στις 
Ένοπλες ∆υνάµεις, θέµα το οποίο έθιξαν πολλοί συνάδελφοι.  

Η δεύτερη πρόταση αφορά τη µείωση της διάρκειας της πλήρους στρατεύσιµης στρατιωτικής 
υποχρέωσης, του ανωτάτου ορίου.  

Τρίτη πρόταση: Μείωση του ανωτάτου ορίου ηλικίας των υπόχρεων σε στράτευση στις Ένοπλες 
∆υνάµεις. Υπήρχε µία άποψη από το 45 να πάει στο 35.  

Τέταρτη πρόταση: Καθορισµός ανωτάτου ορίου ηλικίας στην περίπτωση κήρυξης επιστράτευσης.  
Πέµπτη πρόταση: Καλύτερη ενηµέρωση των νέων για την εκπλήρωση της στρατεύσιµης στρατιωτικής 

υποχρέωσής τους και ανάρτηση στο ∆ιαδίκτυο των υπόχρεων σε στράτευση.  
Έκτη πρόταση: Υποχρέωση στράτευσης αµέσως µετά τη συµπλήρωση του 18

ου
 έτους ηλικίας των 

στρατευσίµων. 
Έβδοµη πρόταση: Κατάργηση του πρόσθετου χρόνου εναλλακτικής υπηρεσίας των αντιρρησιών 

συνείδησης, της εναλλακτικής θητείας.  
Αυτά είναι τα επτά θέµατα. Να έχετε στο νου σας λοιπόν τώρα που θα ψηφίζουµε κάθε άρθρο, ότι µετά 

την ψήφιση του κάθε άρθρου θα ψηφίσουµε για τις προτάσεις οι οποίες ουσιαστικά θα τα τροποποιούν. 
Κάθε άρθρο το ψηφίζουµε έτσι όπως είναι. Η τροποποίηση είναι επιπρόσθετη για το άρθρο. Ψηφίζουµε 

το κάθε άρθρο ξεχωριστά τώρα. Μετά, στο τέλος, έχουµε τη δυνατότητα αυτές τις προτάσεις να τις 
ενσωµατώσουµε στα άρθρα.  

Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 «Υπόχρεοι σε στράτευση»; 
Οι αποδεχόµενοι το άρθρο 1 να σηκώσουν το χέρι. 

(Σηκώνουν το χέρι οι αποδεχόµενοι το άρθρο 1) 
Οι µη αποδεχόµενοι το άρθρο 1 να σηκώσουν το χέρι. 

(Σηκώνουν το χέρι οι µη αποδεχόµενοι το άρθρο 1). 
Προφανώς, οι αποδεχόµενοι το άρθρο 1 είναι περισσότεροι.  
Συνεπώς, το άρθρο 1 έγινε δεκτό, κατά πλειοψηφία.  
Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 «Γενικές έννοιες και ορισµοί»; 
Οι αποδεχόµενοι το άρθρο 2 να σηκώσουν το χέρι. 

(Σηκώνουν το χέρι οι αποδεχόµενοι το άρθρο 2) 
Οι µη αποδεχόµενοι το άρθρο 2 να σηκώσουν το χέρι. 

(Σηκώνουν το χέρι οι µη αποδεχόµενοι το άρθρο 2) 
Προφανώς οι αποδεχόµενοι το άρθρο 2 είναι περισσότεροι. 
Συνεπώς, το άρθρο 2 έγινε δεκτό, κατά πλειοψηφία.  
Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 «∆ιακρίσεις στρατιωτικής υποχρέωσης»; 
Οι αποδεχόµενοι το άρθρο 3 να σηκώσουν το χέρι. 

(Σηκώνουν το χέρι οι αποδεχόµενοι το άρθρο 3) 
Οι µη αποδεχόµενοι το άρθρο 3 να σηκώσουν το χέρι. 

(Σηκώνουν το χέρι οι µη αποδεχόµενοι το άρθρο 3) 



 

 

Προφανώς οι αποδεχόµενοι το άρθρο 3 είναι οι περισσότεροι. 
Συνεπώς, το άρθρο 3 έγινε δεκτό έγινε δεκτό, κατά πλειοψηφία.  
Γίνεται δεκτό το άρθρο 4, «∆ιάρκεια της στρατιωτικής υποχρέωσης»; 
Οι αποδεχόµενοι το άρθρο 4 να σηκώσουν το χέρι. 

(Σηκώνουν το χέρι οι αποδεχόµενοι το άρθρο 4) 
Οι µη αποδεχόµενοι το άρθρο 4 να σηκώσουν το χέρι. 

(Σηκώνουν το χέρι οι µη αποδεχόµενοι το άρθρο 4) 
Προφανώς οι αποδεχόµενοι το άρθρο 4 είναι οι περισσότεροι. 
Συνεπώς, το άρθρο 4 έγινε δεκτό έγινε δεκτό, κατά πλειοψηφία. 
Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 «Μειωµένη στρατεύσιµη στρατιωτική υποχρέωση»; 
Οι αποδεχόµενοι το άρθρο 5 να σηκώσουν το χέρι.  

(Σηκώνουν το χέρι οι αποδεχόµενοι το άρθρο 5) 
Οι µη αποδεχόµενοι το άρθρο 5 να σηκώσουν το χέρι. 

(Σηκώνουν το χέρι οι µη αποδεχόµενοι το άρθρο 5) 
Προφανώς, οι αποδεχόµενοι το άρθρο 5 είναι περισσότεροι.  
Συνεπώς, το άρθρο 5 έγινε δεκτό, κατά πλειοψηφία.  
Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 «∆ιάρκεια της εναλλακτικής υπηρεσίας των αντιρρησιών συνείδησης»; 
Οι αποδεχόµενοι το άρθρο 6 να σηκώσουν το χέρι.  

(Σηκώνουν το χέρι οι αποδεχόµενοι το άρθρο 6) 
Οι µη αποδεχόµενοι το άρθρο 6 να σηκώσουν το χέρι. 

(Σηκώνουν το χέρι οι µη αποδεχόµενοι το άρθρο 6) 
Προφανώς, οι αποδεχόµενοι το άρθρο 6 είναι περισσότεροι.  
Συνεπώς, το άρθρο 6 έγινε δεκτό, κατά πλειοψηφία.  
Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 «Τρόπος εκπλήρωσης εναλλακτικής υπηρεσίας»; 
Οι αποδεχόµενοι το άρθρο 7 να σηκώσουν το χέρι.  

(Σηκώνουν το χέρι οι αποδεχόµενοι το άρθρο 7) 
Οι µη αποδεχόµενοι το άρθρο 7 να σηκώσουν το χέρι. 

(Σηκώνουν το χέρι οι µη αποδεχόµενοι το άρθρο 7) 
Προφανώς, οι αποδεχόµενοι το άρθρο 7 είναι περισσότεροι.  
Συνεπώς, το άρθρο 7 έγινε δεκτό, κατά πλειοψηφία.  
Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 «Αναγνώριση των αντιρρησιών συνείδησης»; 
Οι αποδεχόµενοι το άρθρο 8 να σηκώσουν το χέρι.  

(Σηκώνουν το χέρι οι αποδεχόµενοι το άρθρο 8) 
Οι µη αποδεχόµενοι το άρθρο 8 να σηκώσουν το χέρι. 

(Σηκώνουν το χέρι οι µη αποδεχόµενοι το άρθρο 8) 
Προφανώς, οι αποδεχόµενοι το άρθρο 8 είναι περισσότεροι.  
Συνεπώς, το άρθρο 8 έγινε δεκτό, κατά πλειοψηφία.  
Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 «∆ικαιολογητικά, προθεσµίες και διαδικασία υπαγωγής και κατάταξης»; 
Οι αποδεχόµενοι το άρθρο 9 να σηκώσουν το χέρι.  

(Σηκώνουν το χέρι οι αποδεχόµενοι το άρθρο 9) 
Οι µη αποδεχόµενοι το άρθρο 9 να σηκώσουν το χέρι. 

(Σηκώνουν το χέρι οι µη αποδεχόµενοι το άρθρο 9) 
Προφανώς, οι αποδεχόµενοι το άρθρο 9 είναι περισσότεροι.  
Συνεπώς, το άρθρο 9 έγινε δεκτό, κατά πλειοψηφία.  
Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 «Πρόσκληση, ανάληψη υπηρεσίας, έκπτωση»; 
Οι αποδεχόµενοι το άρθρο 10 να σηκώσουν το χέρι.  

(Σηκώνουν το χέρι οι αποδεχόµενοι το άρθρο 10) 
Οι µη αποδεχόµενοι το άρθρο 10 να σηκώσουν το χέρι. 

(Σηκώνουν το χέρι οι µη αποδεχόµενοι το άρθρο 10) 
Προφανώς, οι αποδεχόµενοι το άρθρο 10 είναι περισσότεροι.  
Συνεπώς, το άρθρο 10 έγινε δεκτό, κατά πλειοψηφία.  
Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 «Τελικές διατάξεις για την εναλλακτική υπηρεσία των αντιρρησιών 

συνείδησης»; 
Οι αποδεχόµενοι το άρθρο 11 να σηκώσουν το χέρι.  

(Σηκώνουν το χέρι οι αποδεχόµενοι το άρθρο 11) 
Οι µη αποδεχόµενοι το άρθρο 11 να σηκώσουν το χέρι. 

(Σηκώνουν το χέρι οι µη αποδεχόµενοι το άρθρο 11) 
Προφανώς, οι αποδεχόµενοι το άρθρο 11 είναι περισσότεροι.  
Συνεπώς, το άρθρο 11 έγινε δεκτό, κατά πλειοψηφία.  
Εισερχόµαστε στην ψήφιση των προτάσεων που νοµίζω ότι σας ενδιαφέρει πολύ περισσότερο.  
Πρώτη πρόταση «Ένταξη των γυναικών στους υπόχρεους σε στράτευση στις Ένοπλες ∆υνάµεις», 

δηλαδή αντί να είναι εθελοντικό, όπως είναι τώρα, να είναι υποχρεωτικό και για τις γυναίκες να υπηρετούν 
στρατιωτική θητεία».  



 

 

Γίνεται δεκτή η πρώτη πρόταση; 
Οι αποδεχόµενοι την πρώτη πρόταση να σηκώσουν το χέρι.  

(Σηκώνουν το χέρι οι αποδεχόµενοι την πρώτη πρόταση) 
Οι µη αποδεχόµενοι την πρώτη πρόταση να σηκώσουν το χέρι. 

(Σηκώνουν το χέρι οι µη αποδεχόµενοι την πρώτη πρόταση) 
Προφανώς, οι αποδεχόµενοι την πρώτη πρόταση είναι περισσότεροι.  
Συνεπώς, η πρώτη πρόταση έγινε δεκτή, κατά πλειοψηφία.  
Άρα, πρέπει να εντάξουµε στο νοµοσχέδιο ότι η στράτευση και για τις γυναίκες είναι υποχρεωτική. 
∆εύτερη πρόταση: «Μείωση της διάρκειας της πλήρους στρατεύσιµης στρατιωτικής υποχρέωσης». 

Μιλάµε ουσιαστικά για τους είκοσι τέσσερις µήνες, να το ξεκαθαρίσουµε. ∆ηλαδή, να µειωθούν οι είκοσι 
τέσσερις µήνες που είναι το ανώτατο όριο.  

Γίνεται δεκτή η δεύτερη πρόταση;  
Οι αποδεχόµενοι τη δεύτερη πρόταση να σηκώσουν το χέρι. 

(Σηκώνουν το χέρι οι αποδεχόµενοι τη δεύτερη πρόταση) 
Οι µη αποδεχόµενοι τη δεύτερη πρόταση να σηκώσουν το χέρι. 

(Σηκώνουν το χέρι οι µη αποδεχόµενοι τη δεύτερη πρόταση) 
Προφανώς οι αποδεχόµενοι τη δεύτερη πρόταση είναι περισσότεροι. 
Συνεπώς, η δεύτερη πρόταση έγινε δεκτή, κατά πλειοψηφία. 
Άρα, σηµειώνουµε ότι πρέπει να εντάξουµε στο νοµοσχέδιο τη µείωση της διάρκειας πλήρους 

στρατεύσιµης στρατιωτικής υποχρέωσης, να είναι λιγότερο από δυο χρόνια.  
Τρίτη πρόταση: «Μείωση του ανωτάτου ορίου ηλικίας των υπόχρεων σε στράτευση στις Ένοπλες 

∆υνάµεις».  
Αφορά, δηλαδή, τα σαράντα πέντε χρόνια. Το αναφέρατε αρκετοί.  
Γίνεται δεκτή η τρίτη πρόταση;  
Οι αποδεχόµενοι την τρίτη πρόταση να σηκώσουν το χέρι. 

(Σηκώνουν το χέρι οι αποδεχόµενοι την τρίτη πρόταση) 
Οι µη αποδεχόµενοι την τρίτη πρόταση να σηκώσουν το χέρι. 

(Σηκώνουν το χέρι οι µη αποδεχόµενοι την τρίτη πρόταση) 
Προφανώς οι µη αποδεχόµενοι την τρίτη πρόταση είναι περισσότεροι. 
Συνεπώς, η τρίτη πρόταση δεν έγινε δεκτή. 
Τέταρτη πρόταση: «Καθορισµός ανωτάτου ορίου ηλικίας στην περίπτωση κήρυξης επιστράτευσης». 

∆ηλαδή, να  καθοριστεί το ανώτατο όριο ηλικίας σε περίπτωση που υπάρχει ας πούµε πόλεµος ή 
επιστράτευση. Ακούστηκαν κάποιες προτάσεις να πάει στα πενήντα –δεν θυµάµαι ποιος το είχε πει- άλλοι είχαν 
πει να µειωθεί. Άρα, θέλουµε τον καθορισµό ενός ανωτάτου ορίου ηλικίας για τους στρατεύσιµους σε 
περίπτωση επιστράτευσης, ναι ή όχι;  

Γίνεται δεκτή η τέταρτη πρόταση;  
Οι αποδεχόµενοι την τέταρτη πρόταση να σηκώσουν το χέρι. 

(Σηκώνουν το χέρι οι αποδεχόµενοι την τέταρτη πρόταση) 
Οι µη αποδεχόµενοι την τέταρτη πρόταση να σηκώσουν το χέρι. 

(Σηκώνουν το χέρι οι µη αποδεχόµενοι την τέταρτη πρόταση) 
Προφανώς οι αποδεχόµενοι την τέταρτη πρόταση είναι περισσότεροι. 
Συνεπώς, η τέταρτη πρόταση έγινε δεκτή, κατά πλειοψηφία. 
Πέµπτη πρόταση: «Καλύτερη ενηµέρωση των νέων για την εκπλήρωση της στρατεύσιµης στρατιωτικής 

υποχρέωσής τους και ανάρτηση στο διαδίκτυο των υπόχρεων σε στράτευση».  
Γίνεται δεκτή η πέµπτη πρόταση;  
Οι αποδεχόµενοι την πέµπτη πρόταση να σηκώσουν το χέρι. 

(Σηκώνουν το χέρι οι αποδεχόµενοι την πέµπτη πρόταση) 
Οι µη αποδεχόµενοι την πέµπτη πρόταση να σηκώσουν το χέρι. 

(Σηκώνουν το χέρι οι µη αποδεχόµενοι την πέµπτη πρόταση) 
Προφανώς οι αποδεχόµενοι την πέµπτη πρόταση είναι περισσότεροι. 
Συνεπώς, η πέµπτη πρόταση έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία. 
Έκτη πρόταση: «Υποχρέωση στράτευσης αµέσως µετά τη συµπλήρωση του 18

ου
 έτους της ηλικίας των 

στρατεύσιµων». ∆ηλαδή, κατευθείαν µετά το σχολείο. Είναι µία πρόταση που επίσης συζητήθηκε αρκετά. 
Γίνεται δεκτή η έκτη πρόταση;  
Οι αποδεχόµενοι την έκτη πρόταση να σηκώσουν το χέρι. 

(Σηκώνουν το χέρι οι αποδεχόµενοι την έκτη πρόταση) 
Οι µη αποδεχόµενοι την έκτη πρόταση να σηκώσουν το χέρι. 

(Σηκώνουν το χέρι οι µη αποδεχόµενοι την έκτη πρόταση) 
Προφανώς οι µη αποδεχόµενοι την έκτη πρόταση είναι περισσότεροι. 
Συνεπώς, η έκτη πρόταση δεν έγινε δεκτή. 
ΙΟΥΛΙΕΤΤΑ ΛΑΓΟΥ∆Η (Κύπρος): Στην Κύπρο έτσι είναι. Πρώτα τελειώνουν τις Παγκύπριες και µετά 

κάνουν στρατό.  
ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Το γνωρίζουµε, ευχαριστούµε πολύ.  



 

 

Εισερχόµαστε στην έβδοµη και τελευταία πρόταση. 
Έβδοµη πρόταση: «Κατάργηση του πρόσθετου χρόνου εναλλακτικής υπηρεσίας των αντιρρησιών 

συνείδησης». ∆ηλαδή, να µην κάνουν παραπάνω χρόνο, να κάνουν τον ίδιο χρόνο που κάνουν οι στρατεύσιµοι.  
Γίνεται δεκτή η έβδοµη πρόταση; 
Οι αποδεχόµενοι την έβδοµη πρόταση να σηκώσουν το χέρι. 

(Σηκώνουν το χέρι οι αποδεχόµενοι την έβδοµη πρόταση) 
Οι µη αποδεχόµενοι την έβδοµη πρόταση να σηκώσουν το χέρι. 

(Σηκώνουν το χέρι οι µη αποδεχόµενοι την έβδοµη πρόταση) 
Προφανώς οι µη αποδεχόµενοι την έβδοµη πρόταση είναι περισσότεροι. 
Συνεπώς, η έβδοµη πρόταση δεν έγινε δεκτή. 
Ολοκληρώθηκε η διαδικασία.  
Θα σας επαναλάβω, λοιπόν, ποιες προτάσεις έχουν υπερψηφισθεί. Είναι η ένταξη των γυναικών στους 

υπόχρεους στράτευσης στις Ένοπλες ∆υνάµεις, η µείωση της διάρκειας της πλήρους στρατεύσιµης 
στρατιωτικής υποχρέωσης, ο καθορισµός ανωτάτου ορίου ηλικίας στην περίπτωση κήρυξης επιστράτευσης και 
τέλος η καλύτερη ενηµέρωση των νέων για την εκπλήρωση της στρατεύσιµης στρατιωτικής υποχρέωσής τους 
και ανάρτηση στο διαδίκτυο των υπόχρεων στη στράτευση. 

Εποµένως, το νοµοσχέδιο έγινε δεκτό και στο σύνολό του, όπως το έχετε ψηφίσει επί της αρχής, επί 
των άρθρων και επί των προτάσεων. 

Τώρα θα κάνουµε την κλήρωση των οµιλητών για την Ολοµέλεια. Από ό,τι είδα πριν, έχετε δηλώσει 
κάποιοι το ενδιαφέρον σας. Κατά την άποψή µου, είναι και από τα πιο ενδιαφέρονται κοµµάτια, διότι θα έχετε τη 
δυνατότητα να µιλήσετε και µέσα στο Κοινοβούλιο, παρουσία του Προέδρου της ∆ηµοκρατίας. 

Πώς θα γίνει η διαδικασία, αγαπητέ συνάδελφε; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Προτείνω, αν δεν έχουν αντίρρηση και 

οι συνάδελφοι Έφηβοι Βουλευτές, να γίνει η κλήρωση από εµάς, δηλαδή, να τραβήξετε εσείς έναν κλήρο και να 
τραβήξω άλλον ένα εγώ. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Συµφωνείτε, κυρίες και κύριοι έφηβοι βουλευτές; 
∆έχεστε την πρόταση; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΕΦΗΒΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
(Στο σηµείο αυτό διεξάγεται η κλήρωση του πρώτου ονόµατος) 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ο πρώτος έφηβος βουλευτής που θα 
µιλήσει στην Ολοµέλεια είναι ο κ. Μάριος - Μιχαήλ Χατζηγιάννης, από το Νοµό Αττικής. 

(Χειροκροτήµατα) 
ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Θέλετε να τραβήξετε και το δεύτερο κλήρο; 

(Στο σηµείο αυτό διεξάγεται η κλήρωση του δεύτερου ονόµατος) 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Ο δεύτερος Έφηβος Βουλευτής που 

θα µιλήσει στην Ολοµέλεια είναι ο κ. Θεόδωρος Γιαννέας από το Νοµό Ηλείας. 
(Χειροκροτήµατα) 

ΧΡΙΣΤΟΣ ∆ΗΜΑΣ (Προεδρεύων της Επιτροπής): Στο σηµείο αυτό λήγει η συνεδρίαση της 
Επιτροπής Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων. Θέλω όλους σας να σας ευχαριστήσω και πάλι να 
σας συγχαρώ. Σας περιµένουµε, λοιπόν, στην Ολοµέλεια τη ∆ευτέρα το πρωί. 

(Χειροκροτήµατα) 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι έφηβοι βουλευτές, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση και λύεται η 

συνεδρίαση. 
Ώρα λήξης: 13:15΄. 
 

ΟΙ ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΝΤΕΣ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ 
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